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روزنامه صبح ایران

جمنا، شورای وحدت یا شاجا؟

اجماع اصولگرایی روی واگرایی

انتقاد مهاجری از رویکرد انتخاباتی اصولگرایان؛

تخصص ما زدن دکانِ دو نبشِ فصلی است

در گفت وگو با علی تاجرنیا بررسی شد

نامزدی در انتخابات
دغدغه مردم یا سودای بهارستان
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رئیس قوه قضاییه گفت: باید درب اتاق های دادگستری همواره 
برای دادخواهی مردم باز باشد و دسترسی به عدالت برای کسانی که 
پول وکیل یا زبان حقوقی برای بیان خواسته خود ندارند، تسهیل شود.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضاییه با 
تبریک ایام پربرکت دهه کرامت، به ایام میلاد با سعادت حضرت ثامن 
الحجج )ع( و تجلیل از مقام امامزادگان اشاره کرد و گفت: امامزادگان 

به عنوان نجوم آسمان ولایت، پیوست هجرت امام رضا )ع( ...

معاون اول رئیس جمهوری خطاب به اروپایی ها با بیان اینکه 
»ما 14 ماه است به شما فرصت داده ایم؛ در یک هفته قرار است 
چه اتفاقی بیفتد«، گفت: غربی ها و اروپایی ها می دانند که دوران 
60 روزه ای که ایران مجدداً به آن ها فرصت داده 16 شهریور ماه 
پایان می یابد و این روز آغاز گام دیگری در راستای کاهش تعهدات 
ایران خواهد بود؛ آن ها از این فرصت استفاده کنند تا بتوانیم به 

یک تفاهم دست یابیم...

رئیس قوه قضاییه خطاب به مسئولان عالی قضایی:

باید دسترسی مردم برای 
دادخواهی تسهیل شود

معاون اول رئیس جمهوری: 

اروپایی ها از فرصت
 ۶0 روزه استفاده کنند
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مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: یکی از نیازهای جامعه و جوانان، نشاط اجتماعی بوده که 
اوقات فراغت جوانان را باید با تفریحات سالم، با توجه به فرهنگ مذهبی خودمان و بر اساس 
نیازهای جامعه پر کنیم.رضا سلیقه در حاشیه بازدید از جشنواره اقوام و عشایر استان قم که به همت 
سازمان فرهنگی،هنری و ورزشی شهرداری قم در بوستان علوی در حال برگزاری است، نسبت به 
راهکارهای آسیب های اجتماعی، اظهار داشت: یکی از نیازهای جامعه و جوانان، نشاط اجتماعی بوده 
که اوقات فراغت جوانان را باید با تفریحات سالم، با توجه به فرهنگ مذهبی خودمان و بر اساس 
نیازهای جامعه پر کنیم.مدیرکل بهزیستی استان قم آموزش استاندارد را توسط دستگاه های متولی 
آسیب های اجتماعی بسیار مهم برشمرد و برگزاری طرح محله سلامت را از نقاط قوت در جهت 

اتحاد و انسجام بین دستگاهی دانست و افزود: اخیراً هفتمین مرحله طرح محله سلامت ...

امام جمعه پردیسان قم با بیان اینکه بدون شادی و نشاط، معنویت امکان ندارد، گفت: در 
جشنواره اقوام و عشایر، شادی های خوبی دیدیم که سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم 
باید آن را در تمام شهر توسعه دهد.حجت الاسلام والمسلمین سید صمصام الدین قوامی همزمان با 
جشن های دهه کرامت و سال رونق تولید ملی در بازدید از جشنواره اقوام و عشایر استان قم که 
به همت سازمان فرهنگی،هنری و ورزشی شهرداری قم در بوستان علوی در حال برگزاری است، 
با اشاره به اینکه عنوانِ »قم دوست داشتنی« که برای شعار این جشنواره انتخاب شده بسیار جالب 
است، اظهار داشت: قم به ظاهر خشک و غم انگیز تلقی می شود و این نمایشگاه تلاش دارد که نشان 
دهد در این شهر شادی هم وجود دارد.امام جمعه پردیسان قم بابیان اینکه علیرغم برخی نظرات 

نادرست کنار حوزه علمیه و مراجع تقلید، زیبایی و شادی و آرامش هم وجود دارد...

مدیرکل بهزیستی استان قم :

نشاط اجتماعی سبب کاهش
 آسیب های اجتماعی می شود

امام جمعه پردیسان :

شهرداری قم شادی را 
در تمام شهر توسعه دهد
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گام سوم محکم تر، قاطع تر 
و مبهوت کننده خواهد بود 

 دادستان کل کشور از دولت خواست با راه اندازی شبکه ملی 
اطلاعات برای مدیریت فضای مجازی و پیام رسان های داخلی 

تلاش بیشتری کند.
حجت الاسلام محمد جعفر منتظری روز دوشنبه در آئین 
معارفه دادستان اردبیل با بیان اینکه مدیریت فضای مجازی در 
اختیار دستگاه قضایی نیست افزود: وزارت ارتباطات و فناوری 
گام هایی را در مدیریت فضای مجازی برداشته ولی این اقدامات 
متناسب با حملات سایبری دشمن نیست و باید پدافند ما متناسب 

با پدافند دشمن باشد.

وی ادامه داد: دشمن از طریق فضای مجازی به اتاق فرزندان 
ما نفوذ کرده و می خواهد از این طریق اتحاد و همدلی بین مردم 
را برهم بزند.دادستان کل کشور بیان کرد: دشمن همچنین با 
فشارهای اقتصادی بدنبال ایجاد جو روانی و نارضایتی در بین مردم 
است تا از این طریق برای برآوردن مقاصد سیاسی خود استفاده کند 
ولی غافل از اینکه مردم ایران در مدت این ۴۰ سال همه سختی ها 
و مشکلات را پست سر گذاشته و اسیر توطئه های دشمن نخواهد 
شد.منتظری با بیان اینکه با این حال توطئه های شوم دشمن 
جامعه را تهدید می کند، افزود: اتحاد و همبستگی در کشور این 

توطئه ها را نقش برآب کرده است.
دادستان کل کشور نفوذ و ایجاد اختلاف بین دستگاه ها را از 
اهداف شوم دشمن دانست و گفت: دشمن از این طریق هم به 
هدف خود نمی رسد چرا که سربازان گمنام امام زمان با نفوذ در 
بخشی از فضای سایبری دشمن ضربه مهلکی زدند و تعدادی از 

جاسوسان سایبری را شناسایی کردند.
وی مبارزه با فساد اقتصادی در کشور را یادآور شد و اظهار 
داشت: برای مبارزه با فساد اقتصادی ابتدا باید دادگستری ها از فساد 
اداری و مالی مبر ا باشند تا بتوان فساد مالی و اداری دیگر دستگاه 

ها را اصلاح کرد.
منتظری بیان کرد: با دستمال آلوده نمی توان آلودگی دیگر 
دستگاه ها را پاک کرد و باید کاری کرد تا کوچک ترین تخلف و 

انحراف مالی در دستگاه ها مهار شود.
دادستان کل کشور با بیان اینکه نظارت بر دادسرا ها باید تقویت 
شود، افزود: یکی از وظایف قوه قضاییه پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی است ولی پیشگیری یک مقوله فرا حوزه ای است و 
دستگاه قضایی به تنهایی نمی تواند در پیشگیری از جرم و کاهش 

آسیب های اجتماعی موفق عمل کند.

 دادستان کل کشور:

فضای مجازی با راه اندازی شبکه ملی اطلاعات مدیریت شود

رئیس قوه قضاییه گفت: باید درب اتاق 
های دادگستری همواره برای دادخواهی 
مردم باز باشد و دسترسی به عدالت برای 
کسانی که پول وکیل یا زبان حقوقی برای 

بیان خواسته خود ندارند، تسهیل شود.
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه 
ایام  با تبریک  شورای عالی قوه قضاییه 
پربرکت دهه کرامت، به ایام میلاد با سعادت 
حضرت ثامن الحجج )ع( و تجلیل از مقام 
امامزادگان اشاره کرد و گفت: امامزادگان به 
عنوان نجوم آسمان ولایت، پیوست هجرت 
امام رضا )ع( از مدینه به طوس هستند که 
هر کدام برای این منطقه و ایران اسلامی، 
جلوه ای از تمدن رضوی را به ارمغان آوردند 
و همواره منشاء خیر و برکت فراوان بوده اند.

رئیس قوه قضاییه ادامه داد: این تمدن 
بعد از هجرت پیامبر از مکه به مدینه، 
دومین تمدنی است که برکات بسیاری 
برای بشریت به همراه داشته و باید به ابعاد 
مختلف آنکه از مهمترین آنها گرایش به 
معنویت، دین، تمدن دینی و ایستادگی 
مقابل دشمنان بوده است، به دقت پرداخته 
شود.آیت الله رئیسی، روحیه ظلم ستیزی 
در ایران را محصول آموزه های حضرت علی 
ابن موسی الرضا )ع( و امامزادگان بزرگوار 
)س(  معصومه  فاطمه  حضرت  ویژه  به 
دانست و ابراز امیدواری کرد که همه مردم 
با استفاده از ظرفیت های معنوی این ایام، 
به کرامت هر چه بیشتر با توسل به قرآن و 

اهل بیت )ع( دست یابند.

رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به 
گام دوم مقابله ای ایران در راستای کاهش 
تعهدات برجامی که روز گذشته برداشته 
در خصوص  دنیا  کرد: همه  اظهار  شد، 
برجام، شاهد عمل ایران به تعهدات خود و 
نقض پیمان و بی عملی آمریکا و اروپا بوده 
اند و امروز نیز تصمیم جمهوری اسلامی 
به کاهش تعهدات برجامی و افزایش غنی 
سازی اورانیوم، یک تصمیم ملی، اجماعی و 

مورد توافق مسئولان و مردم است.
آیت الله رئیسی با تاکید بر ضرورت 
توجه به خواست مردم برای عمل عزتمندانه 
به تعهدات، خاطرنشان کرد: همگی با تاسی 
از فرمایشات و تاکیدات مقام معظم رهبری 
که همواره سیاست ها و هدایتهایشان باعث 
سربلندی کشور بوده است، تصمیم دولت 
جمهوری اسلامی برای کاهش تعهدات 

برجامی را امری ملی و اجماعی می دانیم 
و معتقدیم این روند تا زمانی که اروپا به 

تعهدات خود عمل کند باید ادامه یابد.
* نفتکش ایرانی رفع توقیف نشود، 

انگلیس باید منتظر عواقب آن باشد
 رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اقدام نیروی دریایی 
انگلستان به نیابت از آمریکا در توقیف 
نفتکش ایرانی در جبل الطارق، این امر را 
نقض همه قوانین و مقررات بین المللی 
دانست و خاطرنشان کرد: چطور زمانی 
که گروه تروریستی داعش، نفت سوریه 
و عراق را ظالمانه تصاحب کرده بود و در 
همین آبراه ها به راحتی حضور می یافت و 
جلوی چشم همین کشورها نفت قاچاق را 
به صورت غیرقانونی انتقال می داد، صدایی 
از این کشورها شنیده نشد اما امروز که 

نفتکش جمهوری اسلامی در یک اقدام 
قانونی و با رعایت همه قوانین بین المللی، 
در جبل الطارق تردد می کند، از سوی 

انگلستان توقیف می شود؟
آیت الله رئیسی گفت: به نظر می رسد 
که انگلیسی ها و اروپایی ها به خوبی از 
دسترسی ها و ظرفیت های جمهوری 
اسلامی با خبر هستند و بر این اساس به 
نفع خودشان است که هر چه زودتر نسبت 
به رفع توقیف این نفتکش اقدام کنند وگرنه 

باید منتظر عواقب این کار باشند.
پایانی  بخش  در  قضاییه  قوه  رئیس 
سخنان خود، خطاب به مسئولان عالی 
قضایی تصریح کرد: درب دادگستری ها 
برای دادخواهان باز باشد و همه کسانی که 
در مقام رسیدگی به داد مردم هستند باید 
دسترسی آنان را برای دادخواهی تسهیل 

کنند.
برخی  اینکه  افزود:  رئیسی  الله  آیت 
مسئولان قضایی در سراسر کشور بخشی 
از وقت خود را به شنیدن مشکلات مردم 
اختصاص داده اند امر بسیار پسندیده ای 
است اما باید با نظم و برنامه ریزی، این کار 
به نحوی صورت گیرد که اگر کسی نه زبان 
حقوقی برای بیان خواسته خود دارد و نه 
پول دارد که بتواند خرج گرفتن وکیل کند، 
بتواند به راحتی به عدالت دسترسی یابد. 
این امر نیز صرفاً با سخنرانی ممکن نیست 
بلکه مردم باید در عمل آن را احساس 

کنند.

رئیس قوه قضاییه خطاب به مسئولان عالی قضایی:

باید دسترسی مردم برای دادخواهی تسهیل شود

معاون سیاسی وزارت کشور بر نقش موثر دانشگاه ها در افزایش تاب آوری مردم در 
شرایط تحریم اشاره کرد و گفت:باید اعتماد از دست رفته جامعه را برگردانیم.

جمال عرف در نشست روسای دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و پارک های فناوری 
کشور که امروز)دوشنبه(در دانشگاه الزهرا برگزار شد، گفت: از سال ۱۳۹۸ چند حادثه 
بزرگ در کشور شروع شد و ادامه دارد که یکی از مسائل شناسایی تحریم و برسی نقاط 
آسیب پذیر در جامعه است، با وجود ظاهر بیرونی تحریم که جنبه سیاسی دارد هدف 
از تحریم بحث اجتماعی و تحت فشار قرار دادن مردم آن جامعه است تا با فشار از پایین 
دولتمردان تسلیم خواست آنها شوند.معاون وزیر کشور بر ضرورت افزایش تاب آوری ملی 
در شرایط تحریم اشاره  و تاکید کرد: بخش زیادی از جامعه ۸۰ میلیونی این در جریان 
هستند که دولت در برجام همه تعهدات خود را انجام داد، یکی از کارهایی که دانشگاه ها 
باید انجام می دهند مشروع سازی مقاومت در برابر راین تحریم ها است، این در حالی 
است که همه تلاش می کنند اعلام کنند مقصر نقض تحریم ما هستیم.وی گفت: ما در 
حوزه تحریم یک سال تحمل کردیم و ایستادگی کردیم، تا به نقض برجام متهم نشویم 
و حقانیت جمهوری اسلامی اثبات شود. و منطق امروز ما کاهش تعهد در برابر کاهش 
تعهد است و این منطق باید در دانشگاه ها مشروع سازی و برای جامعه اعلام شوند.معاون 

وزیر کشور گقت: ما باید استراتژی مقاومت را برای افکار عمومی مشروع و تاب مردم را 
بیشتر کنیم که البته این تاب آوری یک بعد ساختاری دارد و در زمان جنگ اقتصادی 
نمی شود با سازکار عادی کار رو انجام داد باید مدیریت بحران داشته باشیم که این به 
ساختارهای کشور مرتبط است.به گفته وی، بعد دیگر گفتمانی است و ما باید در عرصه 
گفتمانی نیز دال های مرکزی و شناوری استراتژی مقاومت را شناور کنیم و بر اساس 
چارچوب کلی گفتمانی را ایجاد کنیم. دانشگاههای نا باید بتوانند گفتمان مشروع کوتاه 
را تولید و به جامعه ارائه دهد تا تاب جامعه افزایش یابد. بعد سوم نیز رفتاری است، یکی 
از مشکلات ما در این حوزه اعتماد نهادی است . آمار نشان می دهد اعتماد مردم کاهش 
یافته باید با رفتارهای شفاف این اعتماد از دست رفته را برگردانیم و این با تجدید در 
رفتارها و شفافیت امکان پذیر است.وی گفت : سال ۹۸ یکی از مهم ترین رخدادهای ملی 
یعنی برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی را داریم ما از ابتدا چهار رکن مشارکت، 
سلامت، امنیت و رقابت را برای انتخابات قائل بودیم آنچه که به دانشگاه می شود مرتبط 
داد موضوع مشارکت است که با توجه به شرایط و فشارهای اقتصادی مشارکت آنچنان 
که باید مد نظر نیست دانشگاه ها می توانند در این زمینه کمک کننده باشند تا میانگین 

مشارکت در این دوره افزایش یابد.

معاون سیاسی وزارت کشور :

باید اعتماد از دست رفته جامعه را برگردانیم

 

دولت آمریکا، بازیگری
 »عادی« یا استثنایی؟

در بخشی از گفتگوی کوتاه  یکشنبه شب در بی بی سی 
فارسی، در پاسخ به نکات کارشناسانه و دقیق علی واعظ، 
عمار ملکی می گوید آمریکا و عربستان در عرصه  بین المللی 

رفتاری »عادی« دارند و ایران در کنار کره ی شمالی تنها دولت های »غیرعادی« جهان اند!! 
نواستعماری  تبلیغات  توفیق  میزان  این  واقعا    )۴۳۸۱۰/https://t.me/bbcpersian(
و رسانه های مسلط در تحریف واقعیت و شکل دادن به باورهای امثال عمار ملکی 
حیرت انگیز است! شخصا به سیاست  خارجی ایران نقدهای پرشماری دارم، اما این نقدها 
اساسا قابل قیاس نیست با نقدهایی که به رفتار و کارنامه  آمریکا، عربستان و بسیاری از 
دولت های متجاوز و زورگوی جهان در عرصه  بین الملل وارد است. محض یادآوری به 

ایشان و دیگرانی که احیانا تبلیغات رسانه های مسلط را باور کرده اند:
- ایران هم در دو سده  گذشته و هم در سال های بعد از شکل گیری نهادها و قوانین 
بین المللیِ حافظ صلح و ثبات در جهان حتی به یک کشور هم حمله  نظامی نکرده، با 
این که از بزرگ ترین قربانیان تجاوز خارجی، تروریسم، سلاح های شیمیایی، تحریم های 

شدید اقتصادی و تهدیدهای مداوم نظامی بوده است.
اما آمریکا که از نظر امثال عمار ملکی دولتی عادی است:

-  ۹۳ درصد کل تاریخش )۲۲۱ سال از ۲۴۱ سال عمرش( را در جنگ بوده است. 
در حدی که بسیاری از روشنفکران و اندیشمندان برجسته  سیاسیِ آمریکایی آمریکا را 

»معتاد به جنگ« می دانند.
- بیش از ۲۰ میلیون انسان در ملت های قربانی را در ۳۷ جنگ )همه از جنگ جهانی 

دوم به بعد( کشته است.
-  در پاسخ به حمله  تروریستی القاعده )که شکل گیری   اولیه اش حاصل حمایت خود 
آمریکا و عربستان در افغانستان بود( در ۱۱ سپتامبر، جنگ هایی را با نام مبارزه با تروریسم 
به راه انداخت که در ۱۸ سال گذشته و فقط در عراق، افغانستان و پاکستان بیش از 

نیم ملیون غیرنظامی بی گناه را کشته است.
-  بخشی از جریان های سیاسی قدرتمند داخلی خود آمریکا رسما و با افتخار دولت 
آمریکا را »استثنایی« می خوانند و از این اسثناانگاری آمریکا بدون شرمندگی دفاع 

می کنند.
-  فقط در سال های بین ۱۹۴۶ تا ۲۰۰۰ حداقل ۸۱ بار رسما و آشکارا در انتخابات 

سایر کشورها مداخله کرده است.
-  بیش از ۶۰۰ پایگاه نظامی خارج از مرزهای خود آمریکا دارد )از جمله در خاورمیانه 

که ۱۱ هزار کیلومتر با مرز آمریکا فاصله دارد(.
-  صدها معاهده، قانون و توافق نامه بین المللی ای که امضا کرده را زیر پا گذاشته یا 
از آن خارج شده است. فقط در سه سال گذشته از چند توافق و نهاد مهم بین المللی از 
جمله برجام، معاهده  زیست محیطی پاریس، TPP، شورای حقوق بشر سازمان ملل و 

یونسکو خارج شده است.
-  فقط در دو دهه  گذشته در صدها حمله  پهپادی در خاک سایر کشورها، به ویژه 
پاکستان و افغانستان و یمن، در کنار چند هزار نظامی، صدها غیرنظامی بی گناه را کشته 

است.
-  در سده  گذشته عامل یا حامی ده ها کودتا )از جمله علیه دولت ملی مصدق در ایران 
و علیه آلنده در شیلی( بوده، در هفتاد سال گذشته مهم ترین حامی اشغال گری اسرائیل 
و تداوم نقض سیستماتیک حقوق اولیه فلسطینیان و کشتارشان توسط اسرائیل بوده،  و 
لااقل در ۳۵ کشور جهان از فاشیست ها، قاچاقچی های بزرگ مواد مخدر و تروریست ها 

حمایت کرده است.
- ۶۸۰۰ کلاهک هسته ای دارد و تنها کشوری است که عملا هم از بمب هسته ای 

علیه دیگران استفاده کرده است.
-  در کنار عربستان مهم ترین تغذیه کننده مالی و تسلیحاتی و زمینه ساز رشد اولیه  

طالبان، القاعده و داعش بوده است. 
-  بیش از همه ملل جهان سرمایه گذاری نظامی می کند و بزرگ ترین تولیدکننده و 
فروشنده  سلاح در جهان است )از جمله به دولت های متجاوز اسرائیل و عربستان(. با ۶۴۹ 
میلیارد دلار هزینه  سالانه  نظامی به تنهایی از مجموع هفت کشور بعدی )چین، عربستان، 

هند، فرانسه، روسیه، بریتانیا و آلمان( هزینه  نظامی بیشتری می کند. 
هر نقدی به سیاست داخلی و خارجی ایران داشته باشیم، واقعا حیرت انگیز است که 
دولت آمریکا  با کارنامه  تجاوزکارانه و شرم آور بالا و دولت عربستان )که فقط در آخرین 
فقره منجر به مرگ ناشی از گرسنگیِ ۸۵ هزار کودک یمنی شده است( را دولت های 
»عادی« بخوانیم و دولت ایران را که حتی یک نمونه حمله  نظامی   به هیچ کشوری در دو 
سده  گذشته نداشته است را »غیرعادی« بخوانیم و همسو با تبلیغاتِ ایران ستیزان آن را 
در کنار »کره  شمالی« قرار دهیم. زهی انصاف! شگفت آور است این میزان از خودباختگی 

و خودزنی و حسن نظر به آمریکا! 
*  جامعه شناس و استاد دانشگاه

سرمقـاله
فلاحت پیشه: گام دوم با ملاحظات دیپلماتیک برداشته شد 

باید مراقب باشیم 
در دام افراطی گری نیفتیم

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید بر این که 
گام دوم ایران در کاهش تعهدات برجامی با ملاحظات دیپلماتیک برداشته شد 
گفت: در حال حاضر باید مراقب باشیم که در دام افراطی گری در داخل و خارج 

نیفتیم که متأسفانه این دام برای کشورمان طراحی شده است.
حشمت الله فلاحت پیشه در گفت وگو با ایسنا با اشاره به آغاز گام دوم ایران 
برای کاهش تعهدات برجامی گفت: در شرایطی که برخی در داخل و برخی 
دشمنان ما تلاش می کنند رفتار ایران در گام دوم را به مثابه رفتار انتحاری تلقی 
و نشان دهند؛ رفتار ما در گام دوم با رعایت ملاحظات دیپلماتیک بود. لذا لازم 

است که مراقب باشیم در دام افراطی گری نیفتیم.
وی توضیح داد: متأسفانه در داخل و خارج از کشور دام افراطی برای ما طراحی 
شده است نمونه آن اظهار نظر عده ای در داخل کشور از ده روز قبل از برداشته 
شدن گام دوم بود. اعلام می کردند که ایران می خواهد سوخت ۲۰ درصد تولید 
کند یا این کهخ دوباره بحث محو اسرائیل را مطرح می کردند این یعنی این افراد 
به صورت آگاهانه یا ناخودآگاه به دنبال آنند که کشور را وارد فضای انتحاری کنند 
حال این که ایران در گام دوم قصدی ندارد که خود را به عنوان تهدید نشان دهد. 

بلکه تنها از ظرفیت های برجام استفاده کرده است.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس خاطر نشان کرد: 
ایران با استفاده از ظرفیت های برجام، سقف برای تولید آب سنگین و درصد 
غنی سازی را تغییر داد. البته که در این کار ملاحظات دیپلماتیک رعایت شده 
و جمهوری اسلامی امکان بازگشت را همواره در دستور کار خود قرار داده است.

وی افزود: در این شرایط با رصد مصاحبه ها و اظهار نظرهای کارشناسان 
منصف خارجی فارسی زبان و غیر فارسی زبان می توان به این نکته رسید که 
کارشناسان فنی بهتر رفتار ایران را تحلیل می کنند مبنی بر این که ایران از نظر 
فنی اقدام خلاف دیپلماتیک مرتکب نشده است و تنها اعلام کرده که می تواند 
سوخت هسته ای را از راه های مختلف به دست بیاورد بدون آن که تهدیدی برای 

دنیا ایجاد کند.
وی یاد آور شد: همه کارهای ایران تحت نظارت آژانس انجام می شود. اقدام 
اخیر همان کاری است که ده ها کشور در دنیا با تولیدات سوخت هسته ای انجام 
می دهند چه کشورهایی که بمب اتمی دارند و چه آنهایی که بمب ندارند و از 
سوخت برای فناوری صلح آمیز هسته ای و گسترش ده ها رشته ی علمی و صنعتی 
خودشان بهره می گیرند. بر این اساس جمهوری اسلامی کاری خلاف قاعده و 

نظارت انجام نداده است.
فلاحت پیشه همچنین خاطر نشان کرد: البته برخی از جریانات افراطی در 
داخل و خارج از کشور تلاش می کند تا پرونده ایران را با کشورهایی همچون 
عراق و لیبی که منجر به قرار گرفتن در ذیل فصل ۷ شد، شبیه سازی کند. حال 
این که این کشورها یک باره قطع ارتباط با آژانس کرده و حتی بازرسان را اخراج 
و کار انتحاری انجام دادند اما ایران کارهایش را شفاف انجام می دهد. مصوبه 
مجلس ایران هم درباره ی الزام دولت به دستیابی به سوخت هسته ای مسالمت 
آمیز بدان معنا است که قوانین داخلی ما اجازه نمی دهد که ما به سمت تولید 

سوخت هسته ای به صورت غیر صلح آمیز برویم.
وی در جمع بندی گفت: آنچه در گام دوم رخ داد بازگشت ایران به قابلیت های 
قبلی اش بود که ما دوباره اجرا می کنیم البته که لازم است دیپلمات های ما در 
حوزه ی سیاست خارجی از توان چانه زنی استفاده کند بخصوص آقای عراقچی و 
ظریف و تیم سیاست خارجی باید بیشتر از گذشته فعال باشد نه اینکه در حاشیه 

یک سری مصاحبه ها و موضع گیرهای افراطی قرار گیرد.

اخبــار

حمید رضا جلالی پور*

سخنگوی وزارت امور خارجه :

درب دیپلماسی باز است اما از حقوق ملت کوتاه نمی آییم
تصمیم گام به گام در برجام تصمیم نظام است
روایت»گاندو« از وزارت خارجه واقعی نیست

بیژن نامدار زنگنه: 

اگر دوستان در داخل اجازه دهند 
از عهده دشمنان برمی آییم

وزیر صنعت: 

حذف برچسب قیمت از روی کالاها غیرقانونی است

ویزای اربعین حذف شد 

بیژن نامدار زنگنه وزیر نفت با تاکید براینکه به صادرات 
نفت در آینده امیدوار هستم به طعنه گفت: »اگر دوستان 
اجازه دهند از عهده دشمنان بر می آییم.« زنگنه یکشنبه 

شب با حضور در یک برنامه زنده تلویزیونی با ابراز خوشبینی 
از افزایش صادرات نفت در آینده اظهار داشت: در حال 

حاضر با تمام توان در تلاش هستیم از عهده دشمنان...

علی تاجر نیا گفت: در حال حاضر بدنه افکار عمومی نسبت به میزان کارآمدی در بهبود وضعیت زندگی مردم با تردید 
مواجه شده است. با اینکه در مجموع مردم از رفتارها و اقدام های رادیکال فاصله گرفته اند و مدنی تر رفتار می کنند اما در 
عین حال انگیزه لازم برای حضور در انتخابات، حداقل برای بخش آسیب پذیر جامعه وجود ندارد اگرچه بخشی از آنها به 
خاطر انگیزه های مذهبی و ملی در انتخابات شرکت می کنند اما باید دانست که در شرایط کنونی نسبت به دوره های قبل 

میزان اقبال عمومی و شور و شوق برای شرکت در انتخابات کمتر است.
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ریشه فرار مالیاتی کجاست؟
سازمان  عضو  کشورهای  در  می دهد  نشان  آمارها 
بین المللی همکاری و توسعه اقتصادی)OECD( نسبت 
درآمدهای مالیاتی به تولید ناخالص ملی )GDP( تقریباً پنج 
برابر ایران است. این به معنای فاجعه مالیاتی در ایران است.

تأمین  برای  کشورها  پادشاهان  و  رهبران  زمانی 
هزینه های قلمرو خود، از مردم چیزی به عنوان خراج دریافت می کردند. این خراج ممکن 
بود پول صرف نباشد و برخی از مردم محصولات کشاورزی یا دام های خود را برای 
خراج می دادند؛ اما قرن ها از آن زمان گذشته است و اکنون خراج نام مالیات به خود 
گرفته است؛ پولی که مردم بابت خدمات ارائه شده از سوی دولت به این نهاد می پردازند؛ 
با وجود این در ایران همه چیز متفاوت است و آن هایی که باید در ردیف اول پرداخت 
مالیات قرار گیرند، از دادن مالیات سرباز می زنند.در شرایطی که کشورهای توسعه یافته 
با اتکا به بخشی از درآمدهای مالیاتی، اهداف بلندمدت و بودجه سالیانه خود را اجرا 
می کنند، در ایران هنوز هم مهم ترین و اصلی ترین منبع درآمد، درآمدهای نفتی است. 
آن هم در شرایطی که قیمت نفت به کمترین میزان خود در یک دهه اخیر رسیده 
است و کشورهای بزرگ تولیدکننده نفت با مشکلات بودجه ای شدیدی مواجه شده اند؛ 
بنابراین دولت باید تا دیر نشده برای حل بحران مالیات دهی در کشور چاره ای بیندیشد.

آمارها نشان می دهد در کشورهای عضو سازمان بین المللی همکاری و توسعه اقتصادی 
)OECD( نسبت درآمدهای مالیاتی به تولید ناخالص ملی )GDP( تقریباً پنج برابر ایران 
است. این به معنای فاجعه مالیاتی در ایران است. سال گذشته بود که تقوی نژاد، رئیس 
وقت سازمان امور مالیاتی، آماری فجیع؛ اما قابل باور از میزان فرار مالیاتی در کشور اعلام 
کرد. بر اساس گفته های او در کشورمان شاهد موارد فرار مالیاتی از ۱۳ هزار میلیارد تا ۳۰ 
هزار میلیارد تومان هستیم.ریشه این میزان فرار مالیاتی و عمل خلاف قانون کجاست؟! 
جدای از نبود نظارت و کنترل کافی بر مشاغل و افرادی که مالیات بر آن ها واجب است، 
فرهنگ سازی مهم ترین بحث در این زمینه است.درصورتی که مردم و صاحبان مشاغل 
بدانند و مشاهده کنند پولی که بابت مالیات به دولت پرداخت می کنند صرف چه کارهای 
بزرگ و پروژه های عظیمی می شود، به طور قطع مشارکت خود را بیشتر خواهند کرد. 
مالیات ابزاری مهم در جهت تحقق عدالت، سلامت، بهداشت و بالابردن سطح فرهنگ 
در کشورهاست.با اعتبار حاصل از مالیات بسیاری از پروژه های نیمه تمام کامل می شود و 
دیگر از کسری بودجه های سالیانه خبری نیست. بر اساس آنچه مسؤولان اعلام کرده اند، 
از میزان ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده کالا و خدمات، یک درصد آن به حوزه سلامت 
و درمان و ۳ درصد به شهرداری ها اختصاص داده می شود که در این خصوص می توان 
نقش سهم مالیاتی را در طرح جامع نظام سلامت که به اجرا درآمده و هزینه های درمان 
را بسیار پایین آورده است مشاهده کرد.البته اگر همه مردم در بحث مالیات مشارکت 
داشته باشند و مالیات خود را به موقع و بدون ابزارهای فشار قانونی پرداخت کنند، مسأله 
درست هزینه کردن مالیات ها هم باید در نظر گرفت. اگر این پول دریافتی در جای درست 
هزینه نشود، اعتماد مردم از بین می رود و به طور قطع مشارکت در مالیات دهی کاهش 

پیدا می کند.

در گفت وگو با علی تاجرنیا بررسی شد

نامزدی در انتخابات
دغدغه مردم یا سودای بهارستان

انتخابات بدون مشارکت آحاد ملت محلی از اعِراب ندارد با وجود مشکلات اقتصادی 
در فاصله چندماه مانده به انتخابات مجلس شورای اسلامی، شور و شوقی در جامعه دیده 
نمی شود اما احزاب و گروه های مختلف سیاسی دست به کار شده اند که باید دید در 

برنامه های آنان دغدغه مردم وجود دارد یا سودای بهارستان؟
سیاسی کار، نامزدهای انتخاباتی بی مسئولیت، لیست های عریض و طویل و فارغ 
از همه اینها وضعیت معیشت مردم باعث شده تا کمتر جایی در کوچه و خیابان و 
محفل های دورهمی صحبتی از شرکت در انتخابات به میان بیاید و شاید در شرایط فعلی 
این احزاب هستند که در محافل خود به فکر راه چاره ای هستند تا اینکه چگونه بتوانند 
»این مردم نازنین« را برای شرکت در انتخابات تشویق و ترغیب کنند. همین اتفاق هم 
باعث شده تا یکی با ایجاد سامانه فراخوان عمومی و دیگری به امید سخن آخر بزرگان 
حزب و عده ای دیگر حتی با ایجاد مطالبه عمومی در جامعه مردم را به هر قیمتی به پای 
صندوق های رأی بکشانند. حال مساله اصلی این است که این اقدام ها تا چه اندازه می تواند 
زمینه ایجاد شور و شوق مردم برای شرکت در انتخابات را فراهم کند و یا اینکه اساساً باید 

دانست که این افراد تا چه اندازه به دنبال شرکت حداکثری مردم در انتخابات هستند؟
این مساله باعث شد در مورد چگونگی ایجاد شور و شوق انتخاباتی با »علی تاجرنیا« 

نماینده مجلس ششم شورای ملی و فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت و گو بپردازیم.
متن گفت و گو را در ادامه می خوانیم:

* با توجه به نزدیک بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی، به نظر شما 
جامعه از لحاظ شور و شوق انتخاباتی در چه وضعیتی قرار دارد؟

در حال حاضر بدنه افکار عمومی نسبت به میزان کارآمدی در بهبود وضعیت زندگی 
مردم با تردید مواجه شده است. با اینکه در مجموع مردم از رفتارها و اقدام های رادیکال 
فاصله گرفته اند و مدنی تر رفتار می کنند اما در عین حال انگیزه لازم برای حضور در 
انتخابات، حداقل برای بخش آسیب پذیر جامعه وجود ندارد اگرچه بخشی از آنها به 
خاطر انگیزه های مذهبی و ملی در انتخابات شرکت می کنند اما باید دانست که در 
شرایط کنونی نسبت به دوره های قبل میزان اقبال عمومی و شور و شوق برای شرکت 

در انتخابات کمتر است.
* بهزاد نبوی فعال سیاسی اصلاح طلب در نشست »راه های برون رفت از 
وضعیت موجود« گفته است »به اصلاح طلبان می گویم آیه یأس نخوانند و برای 
پرشور کردن انتخابات دنبال راهکار باشید«. دیدگاه شما در این مورد چیست 

و جریان های سیاسی چگونه باید باعث ایجاد شور و شوق انتخاباتی شوند؟
 این حرف، حرف درستی محسوب می شود. واقعیت این است که جریان های سیاسی 
موجود در کشور حتی آنهایی که در سال های مختلف مورد بی مهری هم قرار گرفته اند، 
راهکار نجات کشور را در صندوق های رأی دنبال می کنند و تجربه کشورهای دیگر منطقه 
هم نشان دهنده همین مساله بوده است منتها این امیدواری به صندوق های رأی نیازمند 
یک سری بسترهایی هست که مهمترین نکته آن کارآمدی مجموعه نظام محسوب 
می شود. از این رو همه جریان های سیاسی و همه ارکان باید دست به دست هم بدهند 
شور و شوق شرکت در انتخابات در مردم ایجاد شود و مردم را از حضور و مشارکت بیشتر 

به نوعی خشنود کنند.
* این حضور یعنی همان خشنودی شرکت در انتخابات چگونه عملی 

می شود؟
مردم باید احساس کنند که در معیشت شأن تغییری به وجود آمده است تا این اتفاق 
عملی شود. اگرچه نباید فراموش کنیم که نگاه اغلب مردم نگاه به داخل و حفظ نظام 

است اما دوست دارند که این مساله با کارآمدی بیشتری توأم شود.
* اینکه می بینیم محمدباقر قالیباف شهردار سابق تهران در سامانه »جهاد« 
فراخوانی داده است با این مضمون که »جوانان عزیز انقلابی و دلسوز ایران« 
می توانند در آن ثبت نام کنند و »یک کاندیدای بالقوه انتخابات مجلس شورای 
اسلامی دوره یازدهم« شوند. آیا اینگونه کارها در راستای همان شور و شوق 

انتخاباتی انجام می گیرد یا اینکه صرفاً یک کنش سیاسی است؟
بنده این تیپ کارها را سیاسی که نمی دانم هیچ بلکه کارهایی پوپولیستی هستند. 
قالیباف باید توجه داشته باشد که در مدیریت هایی که قبلًا داشته تا چه اندازه در کارنامه 
خودش از جوانان استفاده کرده است زیرا اگر استفاده از جوانان یک اعتقاد محسوب 
می شود باید نشانه های آن در گذشته دیده شده باشد اما اگر رویکرد او انتخاباتی بوده 
این مساله نخ نما شده است. قالیباف هرچند وقت یک بار که در انتخابات شرکت کرده با 
طرح یک سری ایده های جدیدی که تصور می شود در میان افکار عمومی پایگاهی دارد 
به میدان می آید و سعی دارد به نوعی مردم را جذب کند. اگرچه وی در دوره شهردار 
بودن و ریاست بر پلیس کشور خدماتی داشته و حق طبیعی او است که در انتخابات ها 
حضور پیدا کند اما اینکه متوسل به شیوه هایی شود که به مطالبه های مردم دامن بزند 
بدون اینکه بتواند آنها را به شکل درستی محقق کند از جمله مسائلی است که گریبان 

خود او و جریانی که به آن منتسب است، خواهد گرفت.
* پس برای ایجاد شور و شوق و جوانگرایی باید چگونه عمل کرد؟

در اینگونه مواقع باید دوراندیشانه تر عمل شود. ما تجربه یک دولت مدعی جوانگرایی 
یعنی در دولت های نهم و دهم داشته ایم که به اسم جوانگرایی ظرفیت های مهمی 
از کشور حذف شد. بنابراین در حالی که اصل صحبت درست است اما شکل برخورد 
می بایست به صورت گام به گام، تدریجی و در عین حال مبتنی بر واقعیت های موجود 

جامعه انجام گیرد.
* به نظر شما جوانگرایی در لیست های انتخاباتی تا چه اندازه می تواند باعث 

ایجاد شور و شوق در میان مردم برای حضور در انتخابات شود؟
ما می بایست به این سمت حرکت کنیم. اینکه می بینیم هنوز افرادی که ۴۰ سال پیش 
مسئول بوده اند الان بعد از ۶۰ و ۷۰ سالگی نیز مسئولیت دارند، آمار خوشایندی نیست اما 
مساله مهم این است که این جوانگرایی باید به درستی صورت بگیرد؛ یعنی ما امکان بدهیم 
که جوانان در سطوح مدیریت های میانی حضور پیدا کنند تا بتوانند مؤثر واقع شوند. هرچند 
نباید در به کارگیری نیروها به جوان بودن یا میانسال بودن زیاد توجه داشته باشیم بلکه 
باید کارآمدی مهم باشد و اگر این مدنظر قرار گیرد می توانیم از جوانانی که از دانش زیادی 
برخوردار هستند، جسارت دارند و مدیر هستند، در لیست های انتخاباتی استفاده کنیم تا 
انگیزه های لازم و شور و شوق انتخاباتی ایجاد شود. البته از طرفی نیز نباید از تجربه های گران 

سنگی که در طی این سال ها به دست آمده است، صرف نظر کنیم.

معاون حقوقی و امور بین الملل سازمان انرژی اتمی: 

مانعی برای غنی سازی ۲۰ درصدی نداریم
معاون حقوقی و امور بین الملل سازمان انرژی اتمی در پاسخ به این پرسش که آیا 
غنی سازی ۲۰ درصد در برنامه های ما برای کاهش تعهدات برجامی وجود دارد، گفت: 
سوخت ۲۰ درصد اکنون مورد نیاز ما نیست، اما اگر بخواهیم آن را تولید کنیم وقتی ۳.۶۷ 

درصد غنی سازی را کنار گذاشته ایم هیچ مانع و مشکلی برای این کار نداریم. 
بهروز کمالوندی با تشریح گزینه های ایران در گام سوم اعلام کرد: افزایش تعداد 
سانتریفیوژها، نصب دوباره سانتریفیوژهای IR-۲ و ۲m-IR، افزایش تعداد سانتریفیوژهای 
فعال در آبشارهای غنی  سازی و غنی سازی ۲۰ درصدی از گزینه های مطرح در گام سوم 
است.کمالوندی گفت: گام های کاهش تعهدات برجامی در بازه های زمانی دو ماهه تعریف 
شده است؛ ما دو ماه قبلی را صبر کردیم و مرحله دوم اقدامات متقابل از دیروز آغاز شد.

وی افزود: البته این پس از صبر یک ساله بود که طرف مقابل باید تعهداتش را انجام 
می داد، اما اقدامات شایسته ای انجام نشد، بنابراین طبق تصمیم رئیس جمهور و رئیس 
شورای عالی امنیت ملی و دستوری که به ما ابلاغ شد گام دوم را برای افزایش سطح 
غنی سازی به بیش از ۳.۶۷ درصد آغاز کردیم.معاون حقوقی و امور بین الملل سازمان 
انرژی اتمی گفت: برای این کار تغییرات فنی را باید به آژانس بین المللی انرژی اتمی 
ارائه می کردیم که، چون دیروز تعطیل بود کپی آن را به نماینده شأن در تهران دادیم و 
امروز نسخه اصلی آن را به آژانس ارائه می کنیم.کمالوندی افزود: همکارانم کارهای فنی را 
از دیروز آغاز کرده اند و اگر افزایش مواد غنی شده به بیش از ۳۰۰ کیلوگرم زمان بر بود، 
اما افزایش سطح غنی سازی زمان چندانی نمی برد و در فاصله چند ساعت انجام شدنی 
است.وی گفت: کارشناسان آژانس قرار است صبح امروز نمونه گیری کند که طبعاً ما از 
۳.۶۷ درصد غنی سازی عبور کرده ایم.کمالوندی ابراز امیدواری کرد: طرف های مقابل 
عزم جزم کشورمان را در قبال این موضوع درک کنند و تصور نکنند جمهوری اسلامی 
ایران مانند خیلی کشورهای دیگر در صحبت هایش جدی نیست و اگر چنین ذهنیتی 
دارند باید با اقداماتی که آغاز کرده ایم و در حال پیگیری است، چنین تصوری را از ذهن 
خود بیرون کنند.وی با اشاره به برهم خوردن تعادل میان تعهدات و حقوق کشورمان 
تأکید کرد: نمی گذاریم تعادل یکطرفه باشد و فقط تعهد داشته باشیم و از حقوق مان 
بهره مند نباشیم؛ یا باید حقوق ما باز گردد و دو کفه ترازو با هم مساوی شود و یا اگر این 
کار را نکنند به تدریج از تعهداتمان می کاهیم.وی درباره گزینه های مطرح برای اجرا در 
گام سوم کاهش تعهدات برجامی گفت: سلیقه های مختلفی در این باره هست که کدام 
یک از گزینه ها را اجرا کنیم، اما مهم آن است که در انتخاب گزینه ها لجباری نمی کنیم 
بلکه با آرامش، حساب شده و متناسب با نیازهای کشور اقدام می کنیم که یکی از این 
گزینه ها می تواند افزایش تعداد سانتریفیوژها باشد.کمالوندی نصب دوباره سانتریفیوژهای 
»IR-۲« یا »۲M-IR« و افزایش تعداد سانتریفیوژهای فعال در آبشارهای غنی سازی را از 
دیگر گزینه های مطرح در گام سوم کاهش تعهدات برجامی برشمرد. کمالوندی در پاسخ 
به پرسش دیگری درباره اظهارات اخیر رئیس جمهور مبنی بر اینکه صبر راهبردی ما به 
پایان رسیده است و با آغاز مذاکرات مجدد ممکن است تعللی در روند کاهش تعهدات 
برجامی و استیفای حقوق ملی ایجاد شود، تأکید کرد: روندی که آغاز کرده ایم تا زمانی 
که به نتیجه نرسد به طور مستمر ادامه خواهد یافت به این معنی که جمهوری اسلامی 
بیش از این دیگر صبر نمی کند.معاون سازمان انرژی اتمی هشدار داد: باقی مسیر بستگی 
به عملکرد طرف های مقابل دارد که چه کار می خواهند بکنند؛ ظرفیت های جمهوری 
اسلامی آن قدر بزرگ است که باید به خواسته های کشورمان توجه کنند و زمان آن 
فرا رسیده است که باید تصور تحمیل خواسته های شان بر کشورمان را از ذهن شان 

بیرون کنند.

فرمانده ارتش: 

ایران به دنبال جنگ با هیچ کشوری نیست
 فرمانده کل ارتش با بیان اینکه دشمنان به دنبال ساقط کردن یکی از مهمترین 
کارکردهای انقلاب اسلامی یعنی روحیه و باور "ما می توانیم" هستند گفت: جمهوری 
اسلامی ایران همچنان که بارها اعلام شده به دنبال جنگ با هیچ کشوری نیست ولی 

دفاع را بسیار خوب آموخته است.
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی ، در مجمع شورای مشورتی فرهنگی نیروهای 
مسلح که به میزبانی سازمان عقیدتی سیاسی ارتش برگزار شد با بیان اینکه یکی از 
رسالت های خطیر نخبگان کشور را ارتقای روحیه ملی در برابر تهدیدهای دشمنان عنوان 
کرد و افزود: سال هاست دشمن تلاش می کند از طریق ایجاد یأس و ناامیدی نسبت 
به آینده انقلاب و کشور روحیه ملی را تضعیف و انقلاب را از پشتیبانی و حمایت مردم 
محروم کند.وی با بیان اینکه دشمنان به دنبال ساقط کردن یکی از مهمترین کارکردهای 
انقلاب اسلامی یعنی روحیه و باور "ما می توانیم" هستند اظهار داشت: گفتمان انقلابی 
"ما می توانیم" در طول چهار دهه گذشته منشأ آثار و برکات بسیار زیادی برای انقلاب 
بوده و در تنگناها و بحران های مختلف در برون رفت انقلاب از مشکلات نقش اساسی ایفا 
کرده است، همانند گذشته اکنون نیز روحیه ملی مورد هدف دشمن قرار دارد.فرمانده کل 
ارتش جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر اینکه لازم است نخبگان و پیشگامان فرهنگی، 
روحیه ملی برای دفاع از کشور را تقویت کنند تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
همچنان که بارها اعلام شده به دنبال جنگ با هیچ کشوری نیست ولی دفاع را بسیار 
خوب آموخته است. بنا بر فرمایش فرمانده معظم کل قوا، "دوران بزن و دررو تمام شده 
است" و "اگر یکی بزنند ۱۰ تا می خورند".وی گفت: دشمن باید بداند مردم نسبت به 
انقلاب خود خوشبین و امیدوارند و در صورت هرگونه تعرض با پاسخ کوبنده و به موقع 
مواجه خواهد شد، این برداشت هنگامی حاصل می شود که همه مسئولان، روشنفکران، 
نخبگان و اقشار و طبقات مردم با روحیه قوی، آمادگی دفاع از انقلاب و پاسخگویی متقابل 
در برابر هر تجاوزی را نشان بدهند.امیر سرلشکر موسوی با تأکید بر لزوم تبیین صحیح 
دستاوردهای انقلاب و ترویج انقلابی گری افزود: انقلاب اسلامی، دستاوردهای عظیمی 
در حوزه های فکری و عینی برای مردم ایران داشته است که تشریح آنها برای مردم 
اهمیت زیادی دارد. همچنین تبیین صحیح و دقیق ابعاد و مؤلفه های انقلابی گری به 
ویژه برای نسل جوان یک ضرورت برای حفظ انقلاب و حراست از دستاوردهای آن است.

وی با اشاره به بیانیه راهبردی رهبر فرزانه انقلاب اسلامی در آستانه دهه پنجم انقلاب و 
تبیین وضعیت کنونی و آینده نظام ازسوی معظم له، افزود: ایران اسلامی در بعد دفاعی به 
دستاوردها و توانمندی های بسیار زیادی دست یافته است به گونه ای که این توانمندی ها 
در طول تاریخ سرزمین کهن ایران بی نظیر است. در آغازین سال دهه پنجم انقلاب، 
قدرت نظامی انقلاب اسلامی در مؤلفه های سخت و نرم قابل ملاحظه و در سطح منطقه 

غرب آسیا تعیین کننده است.

 وزیر دفاع: 

راهزنی دریایی انگلیس بی پاسخ نمی ماند
 وزیر دفاع گفت: توقیف نفتکش ایرانی توسط نیروی دریایی ارتش انگلیس در 
جبل الطارق این اقدام خلاف موازین بین المللی بوده و یک نوع راهزنی دریایی است و 
جمهوری اسلامی که همواره با راهزنی دریایی قاطعانه مبارزه کرده، این نوع راهزنی دریایی 
را تحمل نخواهد کرد و بی پاسخ نخواهد گذارد.امیر سرتیپ امیر حاتمی روز دوشنبه 
در ابتدای مراسم تحویل شناورهای کلاس حیدر به ناوگان شناوری مرزبانی ناجا در 
بندرعباس با اشاره به نقش خطیر و حساس نیروی انتظامی در برقراری نظم و امنیت 
اظهار داشت: ماموریت یگان مرزبانی دریایی جمهوری اسلامی به خصوص در حوزه 
مرزهای دریایی میهن اسلامی از اهمیت ویژه ای برخوردار است و تاکنون توانسته است با 
اقتدار، رسالت خود را در حراست از مرزهای نظام مقدس جمهوری اسلامی و همچنین 
تولید امنیت به مرحله اجرا گذاشته و هرگونه گزندی را با هوشمندی و هشیاری دفع 
نماید.وزیر دفاع با اشاره به موقعیت حساس جمهوری اسلامی ایران در منطقه غرب 
آسیا تصریح کرد: ایران به دلیل موقعیت ژئوپلتیک خود با ۱۲ کشور دارای مرز آبی است 
و بر این اساس ضروری است تا یگان های مرزبانی جمهوری اسلامی ایران از قابلیت و 
توانمندی ویژه ای برای اجرای ماموریت های خطیر خود برخوردار باشد لذا بنابراین اساس 
سازمان صنایع دریایی وزارت دفاع با تمام توان آماده است تا در راستای افزایش توان 
رزم نیروی انتظامی در حوزه دریایی، حفاظت و صیانت از آب های ایران اسلامی، یگان 
مرزبانی دریایی نیروی انتظامی را با بروزترین تجهیزات مجهز و تسلیح نماید.وی با بیان 
تلاش متخصصین صنعت دفاعی در ساخت تجهیزات مورد نیاز نیروهای مسلح گفت: 
شناورهای گشتی با قابلیت جستجو و نجات کلاس حیدر با رعایت کامل استانداردهای 
بین المللی و متناسب با مأموریت های ویژه نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در 

دفاع از مرزهای حیاتی آبی ساخته و در اختیار این یگان مقتدر قرار گرفته است.

حجت الاسلام سید رضا اکرمی:

آثار تنبیهی دادگاه ها نباید از دست برود
 یک عضو جامعه روحانیت مبارز گفت: لازم است شرایط به سمتی حرکت کند 
که برگزاری دادگاه ها به وقت معین نزدیک به وقوع یک حادثه برگزار شود، نه این که 
مدتی از یک واقعه بگذرد و هنگامی که تاثیر مجازات و برخورد با آن واقعه از بین رفته 
است تازه دادگاه برگزار شود.حجت الاسلام سید رضا اکرمی در پاسخ به این پرسش که 
برگزاری دادگاه های مبارزه با مفاسد اقتصادی تا چه اندازه سودمند بوده است و کیفیت 
این دادگاه ها را چه طور ارزیابی می کند، اظهار کرد: نظارت یک امر قطعی، حتمی، شرعی، 
قانونی و وجدانی است. باید در هر امری نظارت وجود داشته باشد تا معلوم شود کاری 
درست انجام می شود یا نه.وی ادامه داد: باید توجه داشته باشیم لازم است یک سیستم 
تشویق و تنبیه وجود داشته باشد که اگر کسی عده ای درست عمل می کند تشویق و 

تکریم شود و اگر جمعی درست عمل نمی کنند با آنان برخورد جدی شود.

معاون اول رئیس جمهوری خطاب به 
اروپایی ها با بیان اینکه »ما ۱۴ ماه است 
به شما فرصت داده ایم؛ در یک هفته قرار 
است چه اتفاقی بیفتد«، گفت: غربی ها و 
اروپایی ها می دانند که دوران ۶۰ روزه ای 
که ایران مجدداً به آن ها فرصت داده ۱۶ 
شهریور ماه پایان می یابد و این روز آغاز 
گام دیگری در راستای کاهش تعهدات 
فرصت  این  از  آن ها  بود؛  خواهد  ایران 
استفاده کنند تا بتوانیم به یک تفاهم 

دست یابیم.
اسحاق جهانگیری در نشست رؤسای 
و  پژوهشی  مؤسسات  و  دانشگاه ها 
فناوری که در دانشگاه الزهرا برگزار شد، 
گفت: اگر طرف های مقابل به تعهدات 
خود عمل کنند، کاهش تعهدات ایران 
از  بعد  ما  است.  برگشت  قابل  برجام 
خروج آمریکایی ها از برجام یکسال در 
برجام ماندیم و به تعهدات خود عمل 
جمهوری  رئیس  اول  کردیم.معاون 
با  اخیر  مذاکرات  در  کرد:  خاطرنشان 
رئیس جمهوری ما می خواستند که برای 
کاهش تعهدات فرصت بدهیم و خارج 
نشویم. یکسال گذشت ما صبر کردیم به 
تعهدات خود عمل کردیم، با اروپایی ها، 
چینی ها و روسیه و کشورهای منطقه 
دوره ای  صبری  هر  کردیم.  بحث  نیز 
هفته ای چه  فرصت یک  با  دارد، شما 
با  دهید.وی  انجام  می خواهید  کاری 
برجام گفت:  از  به خروج آمریکا  اشاره 
آمریکایی ها تمام توان و قدرت خود را 
به کار گرفته اند تا تحریم هایی که در این 
مقطع وضع کردند، به صورت قاطع اجرا 
و عملی شود. آمریکایی ها، چین، روسیه، 
وادار  را  منطقه  کشورهای  و  اروپایی ها 
کردند و تماس گرفتند، نیرو گذاشتند 
را  اقتصادی  واقعی جنگ  معنای  به  و 
با کشوری در حال توسعه مانند ایران 

شروع کردند.
جمهوری  رئیس  اول  معاون 
اظهارداشت: هدف اصلی از فشارها این 
بود که در مرحله اول به مردم ایران فشار 
بیاید و در تنگنای اقتصادی علیه نظام 
حرکت کنند و اگر موفق شوند نظام از 
داخل دچار فروپاشی شود و اگر نه حداقل 
به فروپاشی اقتصاد کشور منجر شود و 
خیلی هم رسمی و صریح این موضوع را 
می گفتند به همین دلیل هم می گفتند 
چهل  پیروزی  جشن  ایران  مردم  که 
سالگی انقلاب را نخواهند دید.جهانگیری 
است که  این درست  البته  یادآور شد: 
آمریکایی ها حرف های بی حساب زیاد 
می زنند ولی روی برخی حرف هایشان 
ساعت ها در اندیشکده هایشان بحث و 
فکر می کنند تا به جمع بندی برسند که 
می توانند به چنین دستاوردی برسند و 
بتوانند در چهلمین سال پیروزی انقلاب 
اول  باشند.معاون  آن  فروپاشی  شاهد 
رئیس جمهوری با اشاره به جنگ روانی 
آمریکا علیه ملت ایران گفت: در جنگ 
روانی شاید ما مقداری فضا را از دست 
دادیم اول توانستند شوک هایی را هم در 
بخش اقتصادی و هم در بخش های دیگر 
به جامعه ما وارد کنند اما هم در بخش 
اقتصادی و هم در بخش روانی ما روز به 
روز وضع مان تثبت شد و شرایط برای 

مقابله مهیا شد.
* شرکای برجام کمترین قدمی 
برای اجرای تعهدات خود برنداشتند

جهانگیری افزود: یک سال گذشت و 
ما در این مدت صبر کردیم. اروپایی ها، 
که  کشورهایی  همه  و  روسیه  چین، 
درگیر بودند، ما را توصیه می کردند که 
از برجام حفاظت شود و ما قبول کردیم 
و همه تعهداتمان را انجام دادیم.وی در 
عین حال گفت: طرف های مقابل که ۵ 
کشور بزرگ دنیا بودند کمترین قدمی در 
حل مشکلات و خدماتی که در چارچوب 
برجام متعهد بودند، انجام ندادند. بنابر 
این طبیعی بود که ایران در یک مقطعی 
وادار به عکس العمل شود، چرا که هر 
صبری یک دوره ای دارد و هر صبرکردنی 

را تا زمانی می شود ادامه داد.
افزود:  جمهوری  رئیس  اول  معاون 
نهایتاً شورای عالی امنیت ملی تصویب 
کرد که ایران هم از برخی تعهداتی که در 
برجام قبول کرده و انجام داده است باید 
از آن عقب نشینی کند. برجام طبق مواد 
۲۶ و ۳۶ این اختیار را به ایران می دهد 
که برخی از تعهدات خود را تعلیق کند 

و انجام ندهد.
وی ادامه داد: ما تعهد کرده بودیم که 
در داخل ایران بیشتر از ۳۰۰ کیلو اورانیوم 
غنی شده نگه نداریم که می توانیم این 
تعهد را اجرا نکنیم و به هر میزان که در 

داخل غنی سازی کردیم در داخل کشور 
نگه داریم و به بیرون نفرستیم. علاوه بر 
این ما تعهد کرده بودیم غنی سازی را 
بیشتر از ۳.۶۷ ادامه ندهیم و در مقطعی 
پایبند  تعهد  این  به  بگوییم  می توانیم 
نیستیم. البته تعهداتی که بود گفتیم هم 
پایبند نیستیم قادر به برگشت هستیم 
و هر موقعی که معلوم شود که طرف 
مقابل آمادگی دارد اقدامات خودش را 
انجام دهد ما هم از اقدامات خود برمی 
گردیم. معاون اول رئیس جمهوری افزود: 
اگر می گویم شرایط ما حساس است به 
اتفاقاتی  این خاطر است که در برجام 
دانشگاهیان  و  ایران  مردم  که  می افتد 
باید با حساسیت آن را دنبال کنند و 
بخش های حقوقی و اجرایی دانشگاه ها و 
بخش های علمی مرتبط با دانشگاه ها باید 

این موضوع را دنبال کنند.
وی ادامه داد: ما در تعهداتی که در 
برجام پذیرفته بودیم انجام دادیم چون 
طرف مقابل به هیچ تعهدی عمل نکرده 
این  از  بخشی  ما  کردیم  اعلام  است 
تعهدات را کنار می گذاریم و به آن عمل 

نمی کنیم و زمان هم گذاشتیم.
جهانگیری گفت: در مذاکرات اخیر 
رئیس  با  کشورها  سران  برخی  که 
جمهوری تماس می گیرند گاهی اوقات 
اصرار می کنند که شما چند روز دیگر 
هفته  یک  مثلًا  چون  دهید  فرصت 
فرصت  یکسال  که  ما  بدهید،  فرصت 
دادیم. الان ۱۴ ماه است فرصت دادیم 
با یک هفته چه اتفاقی قرار است بیفتد 
که ما وقتی تصمیم گرفتیم کاری انجام 
دهیم می گوئید یک هفته فرصت دهید.

معاون اول رئیس جمهوری یادآور شد: 
اروپایی ها  و  آمریکایی ها  غربی ها،  همه 
می دانند که این دوره هم ۶۰ روز فرصت 
آغاز یک گام  یعنی ۱۶ شهریور  دارند 
روز  این ۶۰  از  بنابراین  می شود  دیگر 
استفاده کنند و نگذارند که وقتی زمان 
۶۰ روز رسید شروع کنند تماس گرفتن 
و بگویند باز یک هفته فرصت دهید و 

گام سوم را برندارید.
* اروپایی ها از فرصت های موجود 

استفاده کنند
وی گفت: الان فرصتی در اختیار این 
کشورها هست و از این فرصت می توانند 
خوب استفاده کنند که ما بتوانیم به یک 
تفاهم برسیم. ما دنبال تعامل و گفت 
وگو هستیم البته از حقوق ملت خودمان 

قاطعانه و به طور کامل دفاع می کنیم.
جهانگیری در ادامه با اشاره به شرایط 
اقتصادی کشور گفت: در زمان جنگ 
تصویب  مجلس  در  ای  بودجه  بودجه 
کردیم که ۵۱ درصد کسری داشت. الان 
کسری بودجه این گونه نیست که حتماً 
باید از منابع بانک مرکزی قرض کرده 
و کشور را اداره کنیم اما شرایط منابع 
کشور شرایط خاصی است که باید به آن 

پرداخته شود.
معاون اول رییس جمهوری در ادامه 
بسیار  شرایط  منطقه  شرایط  گفت: 
حساسی است. در همه این اتفاقات در 
در  چه  افغانستان،  در  چه  ما،  منطقه 
سوریه و چه در عراق رخ داد آمریکایی ها 
حضور دارند. هنوز عراقی ها روز خوشی 
پیدا نکردند و نتوانستند کشورشان را به 
یک مسیر خوبی ببرند.وی با اشاره به هم 
دستی عربستانی ها و اسراییلی ها برای 
مقابله با ایران گفت: اتفاقات خاصی در 
منطقه در حال رخ دادن است که حتماً 
نخبگان و دانشگاهیان کشور باید مسایل 
منطقه را به صورت دقیق رصد کند و به 
موقع هشدار دهند و راهنمایی کنند که 

چه کار باید انجام داد.
اینکه در چنین  بیان  با  جهانگیری 
شرایط خطیری که پیش روی ما است 
گفت: از این شرایط خطیر می شود به 
صورت توامان چنین برداشت کرد که 
هم ما با یک محدودیت ها و هم با یک 
شود  می  هستیم.  روبرو  هایی  فرصت 
از دل این محدودیتها فرصتهایی برای 

و  ها  این محدودیت  کشور خلق کرد. 
فرصت ها به طور مستقیم و غیر مستقیم 
بر همه نهادهای کشور خصوصاً دانشگاه 
های کشور تاثیر بسیار جدی و تعیین 

کننده دارد.
وی ادامه داد: در سیاست گذاری و 
شرایط جدید  مدیریت  و  ریزی  برنامه 
هیچ جمع و منظومه ای صاحب نظرتر و 
متخصص تر از جمع دانشگاهیان وجود 
ندارد که بتواند برای این موضوع فکر کند 
و راهکار دهد. روسای دانشگاه ها در واقع 
ذی صلاح ترین فرد هستند به خصوص 
آنجاهایی که این مسایل روی مراکز عالی 

و دانشگاه های تاثیرگذار است.
* باید به دانشگاه اعتماد کرد 

جهانگیری گفت: تجربه تاریخی ما در 
ادوار گذشته نشان می دهد که در همه 
حوزه های سیاسی، اجتماعی، فرهنگی 
و اقتصادی باید به نهاد دانشگاه اعتماد 
کرد و دانشگاه قادر است مسایل را حل 
است  دلیل  همین  به  و  کند  فصل  و 
که ضرورت ها، تنگناها و اولویت های 
اولویت های ملی کشور  از  دانشگاه ها 
است. مسایل دانشگاه ها مسایل یک نهاد 
نیست بلکه مسائل یک حکومت است 
بیان  با  توجه کند.وی  آنها  به  باید  که 
اینکه آینده کشور در دانشگاه ها رقم می 
خورد و نمی توانیم نسبت به دانشگاهها 
به عنوان یک نهاد معمولی نگاه کنیم، 
گفت: از نظر علمی، آموزشی، پژوهشی، 
اجتماعی، فرهنگی و حتی اقتصادی باید 
ببینیم چگونه می توانیم از ظرفیت ها 
و توانمندی ها چه در درون و چه در 
بیرون دانشگاه استفاده کنیم.جهانگیری 
افزود: دانشگاه مرکزی است که فکر می 
کند، نقد می کند و راهکار برای همه 
بخش های کشور ارایه می دهد. بنابراین 
می توان گفت دانشگاه عقل نقاد جامعه 
است. دانشگاه جایی است که راجع به 
مسایل علمی راهکار می دهد. نهاد زنده 
و پویایی است و پیوند عمیقی با جامعه 

دارد.
* دانشگاه عقل نقاد جامعه  است

وی ادامه داد: دانشگاه برای اینکه عقل 
نقاد جامعه باشد نیازمند استقلال علمی، 
التزام اجتماعی  آزادی های آکادمیک، 
و حاکمیت اصول و هنجارهای اخلاق 
علمی در خود است. در درون دانشگاه 
ها باید از استقلال علمی حفاظت شود و 
هیچکس بهتر از روسای دانشگاه نیست.

معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد: 
علاوه بر این باید از آزادی های اکادمیک 
و  اصول  شود،  حراست  و  حفاظت 
هنجارهای اخلاق علمی باید در دانشگاه 
مراعات شود و خود دانشگاه ها باید از 
آن حفاظت کنند.جهانگیری با اشاره به 
مصوبه دولت برای مقابله با تقلب در پایان 
نامه ها و کارهای علمی دیگر اظهارداشت: 
دانشگاه ها باید به آموزش های روزآمد، 
پروهش های مساله محور و راه حل گرا 
و  بپردازند  است  امروز  نیاز  آنچه که  و 
قدرت ارتباطی خود را با جامعه و جهان 
بالا ببرند.وی افزود: گفت و گو و نقد که 
جامعه  سیاسی  مسایل  ترین  اصلی  از 
امروز ما است دانشگاه ها می توانند هم 
در درون خود و هم در بیرون خود این 
کار افزایش پیدا کند. ایفای نقش دانشگاه 
ها مستلزم شجاعت، مسوولیت پذیری و 
پیشگامی آنها است که روسای دانشگاه 
ها باید از این ویژگی ها برخوردار باشند و 

تاثیرگذار هستند.
* نهادهای حاکمیتی با حسن ظن 

به دانشگاه نگاه کنند
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: 
دولت و نهادهای حاکمیتی برای اینکه 
دانشگاه ها بتوانند به نقش واقعی خود 
عمل کنند، باید با حسن ظن نسبت به 
آن ها رفتار کنند.وی اضافه کرد: جایگاه و 
منزلت دانشگاه، حقوق و حرمت این نهاد 
باید در کشور به رسمیت شناخته شود و 
از آن حفاظت و حراست شود. سوءظن 
و بی اعتمادی به دانشگاه و دانشگاهیان 

و امنیتی کردن و امنیتی دیدن مسائل 
کردن  برخورد  ای  سلیقه  و  دانشگاه 
ناکارآمد شدن  انفعال و  آنها موجب  با 
خواهیم  می  اگر  می شود  دانشگاه ها 
دانشگاه کارآمدی داشته باشد باید به آن 

توجه شود.
خود  اینکه  بیان  با  جهانگیری 
مسایل  حل  برای  باید  ها  دانشگاهی 
تجربه  گفت:  بگذارند  پیش  پا  کشور 
گفت وگوی دولت با ۱۳ دانشگاه ملی در 
یک سال گذشته تجربه ای نسبتاً موفق 
بود. ما با آنها جلسات متعددی داشتیم 
که این جلسات منجر به تشکیل کارگروه 
هایی برای حل مسایل کشور شد. این 
که  هایی  بندی  جمع  به  ها  کارگروه 
رسیدند آنها را به دولت فرستادند، که در 
دستور کار برخی کمیسیون های دولت 
چه در حوزه اقتصادی و چه در حوزه 

فرهنگی و اقتصادی شد.
گفت:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
در  اجتماعی  سرمایه  وجود  دلیل  به 
دانشگاه ها پس از وقوع سیل در برخی 
مناطق کشور و تبدیل آن به مهم ترین 
مسئله ملی، رئیس جمهور مسئولیت 
تهیه گزارش درباره علت وقوع این واقعه 
را بر عهده دانشگاه ها سپرد تا آن ها یک 

گزارش ملی مناسبی تهیه کنند.
جهانگیری با بیان اینکه دانشگاه ها 
مسائل  از  بسیاری  حل  در  می توانند 
کشور حضور فعال داشته باشند گفت: 
دانشگاه ها در کنار توسعه علمی، نقش 

تأثیرگذاری در توسعه ملی کشور دارند.
در  جامعه  تاب آوری  باید   *

عرصه های مختلف را بالا ببریم 
امید به جامعه  ادامه تزریق  وی در 
را یکی از مهمترین رسالتهای دانشگاه 
و  بی تفاوتی  اگر  گفت:  و  کرد  عنوان 
مردم  و  بگیرد  شکل  جامعه  در  یأس 
سرنوشت خود را جدا از جامعه بدانند 
اتفاق خطرناکی رخ می دهد و اگر این 
بگیرد  شکل  دانشگاه ها  در  احساس 
موضوع خطرناک تری در پیش خواهد 
بود. بنابراین دانشگاه باید در بالا بردن 
امیدواری  و  جامعه  به  تعلق  احساس 
کنند. تلاش  کشور  آینده  به  نسبت 

کشور  رفت  برون  راهکار  جهانگیری 
و  کرد  عنوان  مقاومت  را  مشکلات  از 
گفت: همانطور که رهبر معظم انقلاب 
در بیانات شان در مراسم سالگرد ارتحال 
راهبرد  فرمودند  )ره(  خمینی  امام 
ایران مقاومت  امروز جمهوری اسلامی 
است. در تعبیر اجرایی راهبرد مقاومت 
عرصه های  در  جامعه  تاب آوری  باید 
مختلف را بالا ببریم.معاون اول رییس 
جمهوری ادامه داد: تاب آوری اقتصادی 
دارای مولفه هایی نظیر معیشت، مردم 
و بودجه دولت است و اینکه چگونه از 
ظرفیت های موجود استفاده کنیم که 
مردم بتوانند این شرایط را تحمل کنند، 
چرا که یکی از برنامه های آمریکایی ها 
در اعمال تحریم های اخیر آن بود که 
به ضعیف ترین طبقات جامعه فشار وارد 
کنند تا کشور را از داخل بهم بریزد البته 
از  بخشی  معیشت  که  شاهدیم  امروز 

مردم ما به سختی می گذرد.
میدان  ایران،   علاقه مندان  به   *

کار و فعالیت بدهیم
توجه  با  اینکه  بیان  با  جهانگیری 
به وضعیت بودجه با دو راهکار مواجه 
راهکارها خلق  از  یکی  افزود:  هستیم، 
منابع جدید غیرنفتی برای اداره کشور 
است. ایران کشور پولداری است و منابع 
مختلفی در اختیار دارد و هر کشوری 
بخواهد می تواند در کشور ما سرمایه 
دوم  راهکار  داد:  ادامه  کند.وی  گذاری 
است.  کاهش هزینه های جاری کشور 
این کاهش باید در همه جا اعمال شود 
روی  بر  نیز  بودجه  ساختار  اصلاح  و 
سایت برنامه بودجه است بنابراین من از 
دانشگاه ها می خواهم در اصلاح ساختار 
بودجه کشور کمک کنند. اقتصاد ایران 
اقتصاد بزرگی است و سالی ۲۰۰ میلیارد 
اول  دارد.معاون  خارجی  مبادلات  دلار 
رییس جمهوری گفت: باید در تاب آوری 
سیاسی و اجتماعی به حد قابل قبولی 
از اعتماد و امید به آینده و همبستگی 
ملی دست پیدا کنیم.نمی شود کشوری 
که می خواهد از مشکلی که آمریکا در 
حوزه خارجی برای او ایجاد کرده بیرون 
بی توجه  خود  داخلی  مسائل  به  برود، 
باشد  این فکر وجود داشته  یا  باشد و 
که گروه و جریانی می تواند گروه دیگر 
را حذف کند. ما به همه کسانی که به 
ایران علاقه مند هستند باید میدان کار و 

فعالیت بدهیم.

معاون اول رئیس جمهوری: 

اروپایی ها از فرصت ۶۰ روزه استفاده کنند
اخبــار یادداشت

گفت و گو

روزنامه نگار اصولگرا گفت: یکی از تخصص های ما 
»زدن دکانِ دو نبشِ فصلی« و پایین کشیدن کرکره 
وقتی  دوستان  است،  انتخابات  از  پس  دکان  همین 
بتوان در آن  نیست که  ای  مغازه  فهمیدند »جمنا« 
کاسبی کرد، مغازه دیگری برای کسب رای در انتخابات 

افتتاح کردند.
گو  و  گفت  در  دوشنبه  روز  مهاجری«  »محمد 
به پرسشی درباره  ایرنا در پاسخ  با خبرنگار سیاسی 
تمایل نداشتن اصولگرایان به کار جمعی و تشکیلاتی 
اظهار داشت: اصولگرایان نسبت به اصلاح طلبان اراده 
قوی تری برای کار جمعی دارند اما مشکل این است 
که اختلافات درونی آنها همانند اصلاح طلبان خیلی 

گسترش یافته است.
وی افزود: اصولگرایان تصور می کنند چون جناح 
اصلاح طلب و اعتدال گرا به دلیل حمایت از دولت 
تضعیف شده است؛ مردم »عاشقانه« به پای صندوق های 

رأی می روند و به آنها رأی می دهند.
این فعال سیاسی اصولگرا تصریح کرد: در واقع آنها 
خود را پیروز انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی می دانند و به شکل طبیعی هرکس که خود را 

از اکنون پیروز بداند در پی وزن کشی سیاسی می رود.

مهاجری ادامه داد: هرکس می خواهد وزن خودش 
را به رخ دیگران بکشد و بر اساس آن سهم خود را 

مطالبه کند.
نبوی«  »بهزاد  پنج شنبه  روز  درباره سخنان  وی 
مبنی بر اینکه »اگر اصلاح طلبان نباشند اصولگرایان به 
جان هم می افتند«، گفت: این تعبیر هم درست و هم 
ناقص است. این موضوع درباره جناح اصلاح طلب هم 

صدق می کند و حتی بدتر از اصولگرایان هستند.
این روزنامه نگار اصلاح طلب همچنین گفت: اینکه 
کانال حامی رئیس دولت های نهم و دهم، شورای ائتلاف 
جریان ارزشی انقلاب را مانند جبهه مردمی نیروهای 
انقلاب اسلامی )جمنا( ناکام دانسته است باید بگویم 
مواضع این جناح ارزش بررسی ندارد و صرفاً به دلیل 
اینکه حضور داشته باشند، این تحلیل های بی ربطی را 

ارائه می کنند.
میان  اختلافات  آیا  اینکه  به  پاسخ  در  مهاجری 
کرد:  تاکید  است،  جریانی  درون  نقد  را  اصولگرایان 
حرف های روشنفکری نزنید! این حرف ها چیست؟ این 
دعوایی درون جریانی است. نو اصولگرایی قالیباف مانند 
مغازه ای در »راسته بازار« است تا به سایر مغازه ها بگوید 
»جنس نو« عرضه می کند. اصولگرایی نقد درون جریانی 

یا تشکیلاتی ندارد ما در کل راحت تر از آن چیزی که 
فکر می کنید هستیم!

چون  برِندهایی  قدیم،  تهران  در  داد:  ادامه  وی 
چلوکبابی »صداقت« وجود داشت. اگر کسی می آمد 
مغازه تازه ای می زد، عنوان برِند شناخته شده قبلی را 
تغییر می داد و نام مغازه اش را »صداقت نو« می گذاشت. 
در واقع نو اصولگرایی هم از این نوع و مغازه ای مقابل 

مغازه قبلی است.
سردبیر خبرآنلاین بازار اصولگرایی و اصلاح طلبی 
از  جناح  دو  هر  داشت:  اظهار  و  دانست  کاسبی  را 
و حتی  استفاده می کنند  داری  مغازه  روش سنتی 
انجام  »چرتکه«  با  بلکه  علمی  نه  آنها  تحلیل های 

می شود.
مهاجری درباره سخنان خطیب نماز جمعه هفته 
اینکه »اگر  بر  به دولت مبنی  گذشته تهران خطاب 
باز  با چکش  نمی شود دست کم  باز  کلید  با  قفل ها 
کنید«، اظهار داشت: همیشه ما اصولگرایان با چکش 
قفل ها را باز می کردیم، این بار هم بیاییم باز کنیم. اگر 
مشکلات با چکش باز می شد در این ۴۰ سال چرا باز 
نکردیم؟ چکش اگر روش منطقی بود مردم به این روش 

رأی می دادند.

انتقاد مهاجری از رویکرد انتخاباتی اصولگرایان؛

تخصص ما زدن دکانِ دو نبشِ فصلی است

مسعود دانشمند
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ماوسهوشمندیکهباصوتکنترلمیشود

 شرکت لنوو ماوس هوشمندی عرضه کرده که می توان به وسیله صوت آن را کنترل کرد. 
همچنین گجت مذکور قابلیت ترجمه از زبان چینی به زبان های انگلیسی، فرانسوی، 

آلمانی و غیره را دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از گیزموچاینا، شرکت لنوو محصول جدیدی را عرضه 
با قابلیت کنترل صوتی است. این ماوس  کرده که در حقیقت یک ماوس هوشمند 

هوشمند از دستورات صوتی پیروی می کند و قابلیت ترجمه دارد.
این ماوس ۴۳ دلار قیمت گذاری شده است. ماوس هوشمند لنوو با استفاده از فناوری 
شناسایی صوت فعال می شود. این ویژگی به فرد کمک می کند به قابلیت های کنترل 

صوتی و ترجمه انگلیسی دسترسی یابد.
همچنین این ماوس صوت به زبان های چینی و انگلیسی را شناسایی می کند و قادر 

است از زبان چینی به انگلیسی، فرانسه، ژاپنی، آلمانی و ۲۶ زبان دیگر ترجمه کند.
برخی  و  ترندها  خودکار  صورت  به  می تواند  ماوس  این  شده  گفته  موارد  کنار  در 
اصطلاحات و اخبار داغ روز را از وبسایت های خبری و رویدادها، دریافت کرده و با استفاده 
از پلتفرم هوش مصنوعی به صورت آنلاین و در بستر ابری تعبیه شده، در اختیار کاربر 

قرار دهد. 
در کنار این موارد ماوس هوشمند لنوو مجهز به یادگیری عمیق است و بنابراین طی 
گذر زمان و استفاده از ماوس قابلیت های شناسایی صوت، دقت گجت و کنترل آن ارتقا 

می یابد.
گجت مذکور از فناوری مکان یابی نور آبی استفاده می کند که قابلیت ردیابی و مکان 
یابی دقیق تری نسبت به فناوری لیزری و فوتوالکتریک دارد. می توان روی چوب، شیشه 

و پارچه از آن استفاده کرد.

توسعهحسگریبراینظارتبربافتمهندسی
شدهوکشتسلولی

مهندسی بافتی یک رشته تحقیقاتی پویا و بسیار کارآمد است و توسط آن دانشمندان 
می توانند اندامها و بافت های آسیب دیده افراد را به راحتی درمان کنند.

یکی از مشکلات که دانشمندان در هنگام کار با سلول های کشت شده دارند، ناتوانی 
در نظارت بر تعدادی از ویژگی های خاص سلولی آنها است. یک دلیل این است که آب و 
الکترونیک مخلوط نمی شوند، بنابراین فناوری هایی که در سلول های نظارتی مفید باشند 

را به سختی می توان بر روی آنها قرار داد.
مهندسان "دانشگاه پردیو ")Purdue University( آمریکا طی این مطالعه حسگری 
را توسعه داده اند که می تواند بر "بافت های مهندسی شده")Engineered Tissues( و 

"کشت یاخته")Cell Cultures( نظارت کند.
آنها حسگر مذکور را با کمک فناوری چاپ ۳ بعدی توسعه دادند. این حسگر می تواند 
در بالای محیط کشت یاخته شناور باشد. حسگر مذکور انعطاف پذیر است و می تواند به 

شکل کشت یاخته که زیر آن قرار دارد، درآید و بر آن نظارت کند.
کشت یاخته یا کشت سلول به فرایند کشت یاخته های پروکاریوتی یا یوکاریوتی در یک 
محیط کشت، گفته می شود. این اصطلاح بیشتر در مورد کشت یاخته های جانوران پر 

یاخته ای کاربرد دارد.
 کشت سلول فرآیندی است که طی آن سلول ها تحت شرایط کنترل شده و بیرون از 
محیط طبیعی شان رشد داده می شوند. شرایط کشت برای هر نوع سلول متفاوت است، 
اما به طور کلی محیط های مصنوعی حاوی مواد مغذی ضروری)آمینواسیدها، قندها، 

ویتامین ها، مواد معدنی(، فاکتورهای رشد، هورمون ها و گازها)o۲ ،co۲( است.
در آینده این فناوری به پژوهشگران در نظارت بافت مهندسی شده، توسعه داروهای 

جدید و برنامه های غربالگری دارو کمک خواهد کرد.

محققان کشور موفق به تولید موتور برق گازی شدند که می تواند به صورت دائم و به 
صرفه برای تمام صنایع برق تولید کند.

منصور فتحعلی، رئیس صندوق پژوهش و فناوری صنعت برق و انرژی در گفتگو با 
خبرنگار مهر اظهار کرد: محققان کشور در زمینه نصب و راه اندازی نیروگاه های مقیاس 
کوچک در نظر دارند باتوجه به نیاز صنعت برق کشور به موتور ژنراتورهای گازسوز جهت 
استفاده در نیروگاه های مقیاس کوچک، تولید برق و بومی سازی تکنولوژی ساخت این 
نوع موتور ژنراتور در کشور، براساس یکی از دستاوردهای این فعالیت، کارخانه تولید این 

موتورها را در شهرستان بجنورد تأسیس کنند.
به گفته وی، موتور برق یا مولد الکتریکی دستگاهی است که انرژی مکانیکی حاصل 
از سوخت گاز یا بنزین و گازوئیل را به انرژی الکتریسیته تبدیل می کند. البته موتور برق 
همان دیزل ژنراتور است که اصطلاحاً در بازار به ژنراتورهای کوچک هواخنک و پرتابل 

اطلاق می شود.
وی افزود: موتور برق گازی وسیله ای است که با استفاده از گازی شهری و یا کپسول 
مایع در خروجی برق می دهد و تفاوت اصلی آن با موتور برق بنزینی و گازوئیلی در نوع 
سوخت مصرفی آن است.موتور برق گازسوز به دلیل نوع سوخت، کم مصرف است و 
باعث کاهش آلودگی هوا می شود و دارای هزینه های کمتری نسبت به موتور برق بنزینی 

است.
فتحعلی خاطر نشان کرد: موتور برق گازی به خاطر گازسوز بودن و حذف بنزین 

باعث افزایش طول عمر محصول نسبت به موتور برق بنزینی شده است. در موتور برق 
گازی، احتراق داخلی گاز را می سوزاند و در نهایت به انرژی الکتریکی تبدیل و برق تولید 

می شود.
رئیس صندوق پژوهش و فناوری صنعت برق و انرژی با اشاره به کاربردهای موتوری 
که قرار است با حمایت این صندوق ساخته شود، بیان کرد: از موتور برق گازی می توان 
در مولدهای قدرت نیروگاههای مقیاس کوچک )جهت فروش برق به توانیر(، استفاده 
در مولدهای قدرت در پستهای منطقه )جهت کاهش هزینه تولید و تضمین تأمین برق 
در ساعات پیک(، استفاده در صنایع و کارخانجات جهت تولید برق به صورت خود 
تأمین یا سیستم رزرو و پشتیبان(،استفاده در بخش کشاورزی )به ویژه در صنعت کشت 

گلخانه ای( استفاده کرد.
و اداری )جهت کاهش  ادامه داد: همچنین استفاده در مجتمع های تجاری  وی 
هزینه های انرژی و پشتیبان(، استفاده در مناطق دور افتاده و محروم )جهت تأمین برق 
جزیره ای(، استفاده در مراکز پزشکی و بیمارستانها )جهت سیستم رزرو و پشتیبان(، 
ایستگاه های تقویت فشار به عنوان قلب تپنده صنعت گاز )جهت جبران کاهش فشار به 

دلیل عوارض جغرافیایی و طول مسیر( از دیگر کاربردهای موتور به شمار می رود.
فتحعلی با بیان اینکه حتی در صنایع دفاعی و مراکز حساس برای بالا بردن قابلیت 
اطمینان در مواقع قطع برق )پدافند غیرعامل( می توان از این موتور برق گازی بهره 
برد، بیان کرد: این طرح در حوزه تولید برق است و کلیه صنایعی که نیاز به برق دارند، 

می توانند از این سیستم بهره ببرند.
وی با اشاره به میزان حمایت صندوق برق و انرژی از این طرح گفت: میزان حمایت 
صندوق از این شرکت بیش از ۲۰ میلیارد ریال بوده است که معادل ۲۰ درصد سرمایه 

گذاری کل طرح تاکنون بوده است.
رئیس صندوق برق و انرژی با بیان اینکه میزان تولید برق این دستگاه ۱.۱ مگاوات 
به صورت دائم است، افزود: توسعه موتورهای گازسوز یکی از اولویت های تحقیقاتی و 

فناوری وزارت نیرو است.
وی با بیان اینکه این شرکت در صدد تولید نمونه صنعتی است، بیان کرد: این مولد با 

این توان برای اولین بار در ایران ساخته شده است.
فتحعلی گفت: نحوه فعالیت کارخانه بدین صورت خواهد بود که قطعات مورد نیاز 
موتور ژنراتور پس از طراحی، مدلسازی، آماده سازی و تکمیل شدن قطعات در کارخانه 

مونتاژ و روانه بازار مصرف خواهد شد.
به گزارش مهر، صندوق پژوهش و فناوری برق و انرژی زیر نظر صندوق های پژوهش و 

فناوری و وزارت علوم، تحقیقات و فناوری فعالیت می کند.

پژوهشگران "دانشگاه هاروارد" در بررسی جدیدی به این نتیجه رسیدند که افزایش 
سطح دی اکسید کربن می تواند ویتامین B برنج را از بین ببرد.

به گزارش ایسنا و به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه هاروارد، پژوهش ها نشان داده اند 
که برنج های پرورش یافته در فضای آلوده به دی اکسید کربن می تواند به از دست رفتن 

۱۷ تا ۳۰ درصد ذخیره ویتامین B منجر شود.
این  که  می دهد  نشان   )Harvard University("هاروارد "دانشگاه  جدید  پژوهش 
موضوع می تواند میلیون ها نفر از مردم را در معرض خطر کمبود ویتامین های B از 
جمله "تیامین")thiamin( یا ویتامین B۱، "ریبوفلاوین")riboflavin( یا ویتامین B۲ و 

"فولات")folate( یا ویتامین B۹ قرار دهد.
براساس این پژوهش که با همکاری "متیو اسمیت")Matthew Smith( و "ساموئل 
میرس")Samuel Myers(، پژوهشگران دانشگاه هاروارد صورت گرفت، آفریقا و آسیا 

بیش از قاره های دیگر در معرض این خطر قرار دارند زیرا در این قاره ها بیش از قاره های 
دیگر، برنج مصرف می شود.

افزایش دی اکسید کربن به طور متوسط می تواند ۱۳۲ میلیون نفر را در معرض کمبود 
فولات، ۶۷ میلیون نفر را در معرض کمبود تیامین و ۴۰ میلیون نفر را در معرض کمبود 
ریبوفلاوین قرار می دهد. این پژوهش با مطرح کردن این نکته که بخشی از بار سلامت 
جامعه بر دوش چنین تغییراتی است، تخمین می زند که کمبود فولات در میان مادران 
می تواند به افزایش نیم درصدی تولد نوزادان مبتلا به نقص عصبی منجر شود و عامل ۲۷ 

هزار مرگ و میر در سال باشد.
از آنجا که تجمع دی اکسید کربن می تواند ویتامین B را در محصولاتی به جز برنج نیز 
کاهش دهد، پژوهشگران تلاش می کنند تا به کاهش اثرات منفی این موضوع بر سلامت 

جهانی کمک کنند.

موتوربرقگازیبومیشد

دیاکسیدکربنویتامینببرنجراازبینمیبرد

علمیوسلامت

کدامموادغذاییبرایتقویتقدرتذهنی
مناسبترهستند؟

مغز  عملکرد  تقویت  برای  مناسب  غذاهای  بهترین  که  می دهد  نشان  تحقیقات 
همان هایی هستند که برای قلب و عروق نیز مفید هستند. 

همانطور که هیچ قرص سحرآمیزی برای پیشگیری از کاهش قدرت تشخیص در پیری 
وجود ندارد، هیچ ماده غذایی قادر نیست به تنهایی عملکرد مغز را تقویت کند.

 متخصصان تغذیه توصیه می کنند که مهمترین راهبرد، پیروی از یک الگوی غذایی 
سالم حاوی میوه ها، سبزیجات، حبوبات و غلات است. سعی کنید پروتئین را از منابع 
گیاهی و ماهی و چربی های سالم مانند روغن زیتون دریافت کنید و سراغ چربی های 

اشباع شده نروید.
متخصصان تغذیه می گویند که برخی مواد در این برنامه غذایی مانند اسیدهای چرب 
امگا ۳، ویتامین ب و آنتی اکسیدان ها برای سلامت مغز تاثیر ویژه ای دارند. قرار دادن 
برخی از مواد در رژیم غذایی روزانه می تواند سلامت مغز را بهبود بخشد و عملکرد ذهنی 

را تقویت کند.
مغز  عملکرد  تقویت  برای  مناسب  غذاهای  بهترین  که  می دهد  نشان  تحقیقات 

همان هایی هستند که برای قلب و عروق نیز مفید هستند.
 سبزیجات برگ سبز: سبزیجات برگ سبز شامل کلم، اسفناج، کولارد و بروکلی 
سرشار از مواد مفید برای عملکرد مغز از جمله ویتامین کا، لوتئین، اسید فولیک و بتا 
کاروتن هستند. تحقیقات نشان می دهد که این مواد غذایی گیاهی می تواند کاهش 

قدرت تشخیص را به تاخیر بیاندازد.
 ماهی چرب: ماهی چرب سرشار از اسیدهای چرب امگا ۳ و چربی های اشباع نشده 
سالم است که سطح پروتئین آمیلوئید بتا در خون را کاهش می دهد. این پروتئین در مغز 
افراد مبتلا به آلزایمر جمع می شود و یکی از نشانه های اصلی ابتلا به این بیماری است.

 سعی کنید دست کم دو بار در هفته ماهی بخورید اما نوعی از ماهی را انتخاب کنید 
که میزان جیوه آن ها کمتر است. ماهی سالمون، روغن )کاد(، کنسرو تن و زغال ماهی 

)پولاک( از جمله این ماهی ها با جیوه اندک است.
 اگر ماهی دوست ندارید، از پزشک خود بخواهید که مکمل های غذاهی حاوی امگا 
۳ را برای شما تجویز کند. از سوی دیگر می توانید مواد غذایی دیگر حاوی امگا ۳ مانند 

آووکادو، گردو و دانه کتان استفاده کنید.
 توت ها: زردینه ها رنگدانه های طبیعی گیاهی هستند که رنگ های درخشان به انواع 
توت ها می دهند و طبق تحقیقات به تقویت حافظه کمک می کنند. محققان در سال 
۲۰۱۲ نتایج پژوهشی را در سالنامه مغز و اعصاب منتشر کردند که طبق آن زنانی که در 
هفته دو بار یا بیشتر توت فرنگی یا توت آبی )بلوبری( مصرف می کنند تا دو و نیم سال 

ضعف حافظه را به تاخیر می اندازند.
 چای و قهوه: کافئین موجود در یک فنجان قهوه یا چای صبحگاهی بیشتر ممکن 
است باعث افزایش تمرکز کوتاه مدت شود. طبق تحقیقی که نتایج آن در سال ۲۰۱۴ 
در نشریه تغذیه منتشر شد، افرادی که در روز کافئین بیشتری مصرف می کردند در 

آزمون های عملکرد ذهنی نتایج بهتری به دست آوردند. 
تثبیت  به  است  ممکن  همچنین  کافئین  گرفته،  صورت  دیگر  تحقیقات  طبق 

حافظه های جدید کمک کند.
 پژوهشگران در دانشگاه جانز هاپکینز از شرکت کنندگان در یک تحقیق خواستند 

یکسری تصاویر را مطالعه کنند.
 سپس به برخی از آن ها قرص های حاوی ۲۰۰ میلی گرم کافئین و به برخی هم 
قرص های فاقد هر گونه اثر دادند. اکثر افرادی که قرص کافئین دار مصرف کرده بودند 

توانایی شناسایی تصاویر در روز بعد را داشتند.
 گردو: آجیل ها سرشار از پروتئین و چربی های سالم هستند اما یک نوع آجیل  به طور 

خاص می تواند در تقویت حافظه موثر باشد.
 طبق تحقیق صورت گرفته در سال ۲۰۱۵، کسانیکه زیاد گردو مصرف می کنند 
در آزمون های عملکرد ذهنی نتایج بهتری کسب کردند. گردو، حاوی مقدار زیادی از 
یک نوع اسید چرب امگا ۳ با نام اسید آلفا لینولنیک است که به کاهش فشار خون و 

محافظت از شریان ها کمک می کند. این موضوع در عملکرد مغز و قلب مفید است.
 

رابطهنوشیدنآبوکاهشوزن
نوشیدن آب یکی از اجزای مهم هر برنامه کاهش وزن است زیرا به تامین سوخت مورد 

نیاز برای انجام ورزش و دفع مواد زائد از بدن کمک می کند. 
در شرایطی که آب موجب سوزاندن کالری اضافه نمی شود، نوشیدن آب فراوان ممکن 
است در مسیر کاهش وزن به سود شما باشد زیرا می تواند به تشخیص بهتر زمانی که 
سیر شده اید کمک کند و هنگام انجام تمرینات چربی سوز نیز بدن را هیدارته نگه دارد.

اگر در مسیر کاهش وزن گام بر می دارید، تامین آب مورد نیاز بدن می تواند نقش 
مهمی در این زمینه داشته باشد.

*آیا به میزان کافی آب می نوشید؟ 
حتی اگر احساس تشنگی نمی کنید، ممکن است روزانه با کمبود مصرف آب مواجه 
باشید. شاید زیاد به نظر برسد، اما مقدار حداقلی مصرف آب ۳.۷ لیتر برای مردان و 
۲.۷ لیتر برای زنان توصیه شده است. این مقادیر بنابر پژوهشی که توسط آکادمی ملی 
علوم، مهندسی و پزشکی آمریکا در سال ۲۰۰۴ انجام شد و همچنان سطح استاندارد 

برای مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا محسوب می شود، ارائه شده اند.
اما باید در نظر داشته باشید که این میزان کلی آب مصرفی روزانه است که می تواند 
به واسطه نوشیدن آب و همچنین نوشیدنی ها و مواد غذایی دیگر تامین شود و نیازی 

نیست روزانه حدود سه لیتر آب بنوشید.
نکته دیگری که باید به آن توجه داشته باشید این است که نیاز شخصی شما بر اساس 

عواملی مانند سطح فعالیت، محیط زیست، و سلامت کلی متفاوت خواهد بود.
سطح فعالیت: اگر یک ورزشکار هستید یا به طور منظم ورزش می کنید، ممکن است 
به مصرف آب بیشتر برای جبران مایع از دست رفته از بدن خود نیاز داشته باشید. برای 
افرادی که بیش از یک ساعت در روز ورزش می کنند، تجدید منابع از دست رفته مواد 

معدنی و الکترولیت ها نیز توصیه شده است.
محیط زیست: اگر در مکانی با آب و هوای داغ زندگی می کنید، ممکن است به مصرف 
آب بیشتر نسبت به فردی که در مکانی با آب و هوای سرد یا معتدل زندگی می کند، نیاز 

داشته باشید.
به نوشیدن مایعات  نیاز شما  بر میزان  تواند  رژیم غذایی: عادات غذا خوردن می 
تاثیرگذار باشد. افرادی که میوه ها و سبزی های سرشار از آب بیشتری مصرف می کنند، 
ممکن است برای هیدارته نگه داشتن بدن خود به مصرف کمتر آب یا نوشیدنی های 

دیگر نیاز داشته باشند.
*دستیابی به هدف آبی روزانه 

نوشیدن آب یکی از اجزای مهم هر برنامه کاهش وزن است زیرا به تامین سوخت مورد 
نیاز برای انجام ورزش و دفع مواد زائد از بدن کمک می کند. زمانی که ورزش می کنید و 
تعریق صورت می گیرد، بدن به طور طبیعی مایعات مورد نیاز برای فعال نگه داشتن شما 
را از دست می دهد. بر همین اساس، تامین آب مورد نیاز بدن پیش، حین و پس از انجام 

تمرینات ورزشی از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
نوشیدن آب کافی در زمان وعده های غذایی نیز می تواند به احساس سیری زودتر و 

پیشگیری از پرخوری کمک کند.
برای تامین آب مورد نیاز بدن برخی اقدامات را می توانید در برنامه روزانه خود جای 

دهید:
یک بطری آب را در نزدیکی خود قرار دهید و در صورت نیاز طی روز آن را دوباره پر کنید.
سبزی ها و میوه های بیشتر مانند هندوانه و سبزی های برگدار را به رژیم غذایی خود 

اضافه کنید تا میزان آب مصرفی کلی شما افزایش یابد.
به احساس تشنگی توجه داشته باشید و به خاطر داشته باشید که تشنگی گاهی 
اوقات همانند احساس گرسنگی به نظر می رسد. افراد بسیاری این دو را با هم اشتباه 
می گیرند و ممکن است این شرایط به مصرف خوراکی های ناسالم منجر شود. بر همین 
اساس، زمانی که فکر می کنید گرسنه هستید، به ویژه زمانی که موقع غذا خوردن 
نیست، پیش از این که به سراغ تنقلات بروید، یک لیوان آب بنوشید و اندکی صبر کنید 

تا ببنید چه نتیجه ای به همراه دارد.

ارتش روسیه به سربازان خود پهپادهایی می دهد که 
قادر به حمل بمب هستند.

وزارت دفاع روسیه به تازگی اعلام کرد که قصد دارد 
پهپادها را به سلاح تجهیز کند.

وزارت دفاع روسیه گفت که این کشور هم اکنون در 
حال توسعه بمب های کوچک است. این اقدام روسیه 
واکنشی در برابر تجربیات جنگ در سوریه است که 
داعش قصد داشت یک پایگاه روسی را با استفاده از 

پهپادهای تجاری مورد حمله قرار دهد.
شده  اصلاح  منفجره  مواد  حمل  برای  پهپاد  این 

بودند.
فنی  جزئیات  و  زمانبندی  جدول  هیچ گونه  هنوز 

درباره این پهپادهای تسلیحاتی ارائه نشده است.
همچنین باور آن سخت است که این فناوری تا چه 

اندازه عملی شود. زیرا در گذشته روسیه برنامه موشکی 
هایپرسونیک خود را مطرح کرد که در حد انتظار پیش 

نمی رود.
از موارد حائز اهمیت در مورد این فناوری مسئله 

"اثربخشی" است که می تواند یک نگرانی بزرگ باشد.
ممکن  ولی  کنند  حرکت  سریع  قادرند  پهپادها 
است در برابر فناوری هایی که عملکرد آن ها را مختل 

می سازند، ایستادگی و مقاومت نداشته باشند.
مناطقی  در  بیشتر  است  ممکن  پهپادها  این 
کاربرد داشته باشند که رفتن به آنجا دشوار است.)به 
یا داخل  و  باریک شهرها  عنوان مثال: خیابان های 

ساختمان ها(

سربازانروسیبهپهپادهایحاملبمبمجهزمیشوند
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اجرای سیاست های شهر هوشمند در کشور علیرغم 
ولی  برداشته شده  زمینه  این  در  که  مؤثری  گام های 
به  و  دارد  زیادی  فاصله  مناسب  شرایط  به  رسیدن  تا 
نظر همتی مضاعف آن هم در تصمیمات کلان کشور 

می طلبد.
»شهر هوشمند به شهری گفته می شود که بر اساس 
آخرین نظریه های تکامل یافته مدیریت شهری بر پایه 
فناوری اطلاعات و ارتباطات، داری شش معیار اصلی 
حکمروایی هوشمند، شهروند هوشمند، محیط زندگی 
و محل زندگی هوشمند، اقتصاد هوشمند، حمل  و نقل 
هوشمند و انرژی هوشمند باشد«. این تعریفی است که 
با نخستین جستجوی واژه »شهر هوشمند« به دست 

می آید.
واژه ای که البته اگر چه در ایران هنوز بسیار دور از 
شهری  مدیریت  شیوه  اما  می رسد  نظر  به  دسترس 
بسیاری از شهرهای بزرگ در محور رسیدن به این مهم 
که  هستند  شهرهایی  هوشمند  شهر  می رود.  پیش 
برمبنای صفر و یک و یا به تعبیری فناوری اطلاعات 
ساخته می شوند و همه  چیز در آن ها کاملًا مجازی و 
هوشمند اداره می شود. شهری که اگر چه تحقق آن 
اما تلاش های کوچکی برای  به نظر می رسد  تخیلی 
بهانه  همین  به  است.  انجام  حال  در  آن  به  رسیدن 
شهر  ستاد  رئیس  پناه  یزدان  همایون  با  گفت وگویی 

هوشمند شهرداری قم داشته ایم که در ادامه می آید:
*تاریخچه توجه کشورها به هوشمندسازی به چه 

زمانی برمی گردد؟
سازمان های  اصلی  و  پایه ای  مباحث  از  یکی 
خدمت رسان در دنیا در طول تاریخ ارائه خدمات بهتر به 
شهروندان بوده است، در هر عصری متناسب با دانش 
و خدمات روز آن عصر به سمتی رفتند که کیفیت ارائه 
خدمت را بیشتر یا هزینه ارائه خدمت را کمتر کنند. 
از ۴۰ سال پیش در دنیا بحثی در همین راستا برای 
افزایش کیفیت و سرعت ارائه خدمات و کاهش هزینه 
در دنیا مطرح شد و در عصر ارتباطات بحث استفاده از 
اطلاعات و فناوری ارتباطات و ارائه خدمات الکترونیکی 

در دنیا پررنگ شد.
تجهیزات  از  استفاده  الکترونیکی  خدمات  ارائه 
الکترونیکی و خصوصاً کامپیوتر برای ارائه الکترونیکی 
خدمات بود، به این دلیل که در عصر حاضر سیستم های 
پیدا  بیشتری  و  پیچیده  فرآیندهای  دهنده  خدمات 
کرده اند، شرایط اقتضای زمان و تنوع خدمات و توقعات 
مردم باعث شد که مدیریت این خدمات به صورت سنتی 
سازمان هایی  شد  سبب  امر  همین  بشود،  سخت تر 
که نتوانستند به سمت استفاده از فناوری اطلاعات 

چرخش کنند ارائه خدماتشان دچار مشکل شد.
مشکل این بود که با دفتر و کاغذ و مراجعه حضوری 
بدهند  ارائه  را  بیشتری  بسیار  خدمات  می خواستند 
که باعث ایجاد صف و کاهش سرعت می شد و همین 
مسئله فساد را ایجاد می کرد و سیستم های الکترونیکی 
راهکاری برای از بین رفتن این نقیصه و کاهش فساد 
بود به این طریق که خدمات را سیستم های الکترونیکی 
انجام می دادند و خود متقاضی می توانست در خانه 
بنشید و روند اجرای این خدمات را از طریق سیستم های 

الکترونیکی مشاهده کند.
*استفاده از سیستم های الکترونیکی در ایران چه 

سرنوشتی داشت ؟
اجرای این طرح در ایران چندان موفقیت آمیز نبوده 
است، به این طریق که مکانیزاسیون و الکترونیکی شدن 
خدمات شروع شده اما در درصد کمی از سازمان ها 
اجرایی شده است و مشکلات مردم پابرجاست. دلیل 
عمده شکست در ایران هم این بود که علم باوری در بین 
مسئولان اجرایی به طور متوسط کم است، اینکه چقدر 
عقیده و علم برای برطرف کردن مشکل داریم مسئله 
مهمی است که بین مسئولان اجرایی کشور ضعیف 

است.

از دلایل شکست طرح های الکترونیکی در کشور 
بگویید؟

این  اجرای  روش  که  بوده  این  هم  جزئی تر  دلیل 
موضوع به خوبی اجرایی نشده است از سال ۷۹ و ۸۰ 
در قوانین مصوب کشوری بحث دولت الکترونیک آمده 
است، در سال ۸۰ نخستین قانون تکفا بود که در برنامه  
و بودجه کشور آمد. در این ۱۸ سال گذشته اگر بخواهیم 
اندازه گیری کنیم که چند درصد به دولت الکترونیکی 
رسیده ایم نتایج به ۵۰ درصد هم نمی رسد که این ناشی 
از روش اجرا است. در روش اجرا باید ساختار مناسب 

اجرای آن را ایجاد کنیم.
موضوع  این  درست  اجرای  عدم  *مشکل 

چیست؟
و  نبود  مناسب  اما  داده ایم  تشکیل  را  ساختار  ما 
ساختاری نبود که ما را به هدف برساند و ضعیف بود. 
نکته این است که ما باید یک تغییر بزرگ انجام بدهیم 
که سازمانی که با قلم و کاغذ و سلیقه افراد کار می کند 
ماهیت کارش عوض شود و همه  چیز به سیستم های 
کامپیوتری واگذار شود با همان هدفی که قبل از این 

هم وجود داشت.
از  استفاده  شکست  این  اصلی  *مشکل 

سیستم های الکترونیکی چه بود؟
در  بودند.  افراد  مانع  مهم ترین  عمده  تغییر  این  در 
حال حاضر فناوری از لحاظ سرعت و کیفیت کامپیوتر 
است.  شده  برابر  چندین  پیش  سال   ۲۰ به  نسبت 
درحالی که در همان ۲۰ سال پیش در دنیا از امکانات 
همان زمان استفاده کردند و خدمات را الکترونیکی 
کردند اما ما هنوز با امکانات موجود نتوانسته ایم این کار 
را بکنیم و در واقع مشکل اصلی به همان عدم امکان 
تغییر نیروی انسانی بوده است. متولیان الکترونیکی 
کردن سازمان ها اختیار و قدرت افراد را نداشته اند چون 

خودشان رئیس داشته اند.
راهکاری  چه  مشکل  این  کردن  برطرف  *برای 

وجود دارد؟
در سال ۸۳ و ۸۴ در کلان شهرها شورایی به نام شورای 
راهبری فناوری اطلاعات و ارتباطات کلان شهرها ایجاد 
شد و به این مسئله رسیدیم که باید بر اساس استفاده از 
تجربه دنیا کار کارشناسی انجام بدهیم و برنامه ای برای 
توسعه فناوری اطلاعات در شهرداری ها داشته باشیم. 
فناوری  توسعه  کلان  برنامه  شهری  هر  برای  مشاور 
اطلاعات را بعد از یک سال و نیم و مطالعاتی که صورت 
گرفت از راهبرد تا برنامه اجرایی را تصویر می کرد که هر 
شهرداری برنامه خود را تا ۵ سال تدوین می کرد اما در 

همین هم مشکلاتی ایجاد شد.
به  شهرداری ها  هنوز  سال ها  از  بعد  *چرا 

رضایتمندی مردم نرسیده اند؟
مشکلی  سخت افزاری  سیستم های  خرید  نظر  از 
با  باید  که  نرم افزاری  قسمت  در  اما  نداشت  وجود 

نیروی انسانی جایگزین می شد دچار مشکل شدیم، 
البته مشاور پیش بینی کرده بود که باید مدیریت ارشد 
اطلاعات زیر نظر شهردار در نظر گرفته شود. نزدیک 
به ۱۵ سال است که این برنامه می گذرد و شهرداری ها 
اصولی و نیمه اصولی برنامه های ۵ ساله اجرا کردند اما 
هنوز یک شهروند عادی از خدمات شهرداری راضی 
نیست. اقدامی صورت نگرفت که بتواند حضور شهر 
منتفی شود در حالی  که هدف همین بود که سیستم 
شفاف شود که مردم حضور پیدا نکنند و امکان جذب 

سرمایه گذار داخلی فراهم شود.
صورت  اقدامی  چه  ساختار  این  اصلاح  *برای 

گرفت؟
اصلاحاتی صورت گرفت و معاونت های برنامه ریزی 
بسیار  مسئولیت های  اما  شد،  ایجاد  شهرداری ها  در 
زیادی داشتند که اصلاحات الکترونیکی در میان آنها 
گم می شد. در دنیا بحث الکترونیکی شدن و شهرهای 
الکترونیکی بسیار موفق مطرح شد حتی کشورهای 
همسایه هم به این سمت رفتند و سرمایه گذاران را جذب 
کردند و یک مفهوم جدیدی تحت عنوان شهر هوشمند 
شکل گرفت که یک پله فراتر از شهرداری الکترونیکی 

است.
*تفاوت شهرداری الکترونیک و شهر الکترونیک 

چیست؟
شهر  یک  داریم،  الکترونیکی  شهرداری  یک  ما 
الکترونیکی و یک شهر هوشمند، از آنجا که مدیریت 
شهری و دستگاه های خدمات شهری یکپارچه نیست 
تحقق این کار ممکن نبود بعد از آسیب شناسی متوجه 
برمی گردد.  ساختار  به  هم  مشکل  این  که  شدیم 
به  می توانستند  باید  رسان  خدمت  دستگاه های 
تصمیم گیری واحد برسند اما مدیر آی تی که باید این 

کار را می کرد اختیار این کار را نداشت.
*نمونه از سامانه های هوشمند شهری بگویید؟

خدمات  باید  اینکه  بر  علاوه  هوشمند  شهر  در 
الکترونیکی شود، خود سامانه های هوشمند در شهر 
هوشمند برای تصمیم گیری به شما کمک می کنند. 
یک مثال سامانه هوشمند تاکسی های اینترنتی است به 
این طریق که در سامانه های هوشمند تاکسی اینترنتی 
امکانی فراهم می شود که مسافر نوع ماشین را انتخاب 
کند در صورتی  که در تاکسی سرویس معمولی معمولًا 
سازی  هوشمند  مرحله  در  اما  نمی افتد.  اتفاق  این 
حتی مسافر می تواند در مورد چهره راننده هم انتخاب 
داشته باشد. در این سیستم ها در سامانه تعداد سفرها و 
کیلومترهایی که یک فرد رفته است و شهرهایی که رفت  
و آمد داشته است را حساب می کند و بر اساس آن به 
مخاطب پیشنهاد می دهد و بر اساس آن پیشنهاد ویژه و 
تخفیف هم ارائه می دهد و همه این ها باعث می شود که 
شهر هوشمند یک زندگی همراه با رفاه را برای شهروند 

فراهم کند.

دانشگاه علوم پزشکی قم:

پذیرش بیماران در بیمارستان کامکار قم 
محدودیتی ندارد

دانشگاه علوم پزشکی قم در واکنش به برخی شایعات و شبهه ها پیرامون یک عکس 
در فضای مجازی، با صدور اطلاعیه ای ضمن بیان توضیحاتی، تاکید شده است که 
هیچگونه محدودیتی در پذیرش بیماران روستایی، کمیته امداد، جانبازان واتباع در 

بیمارستان کامکار صورت نگرفته است. 
در این اطلاعیه که نسخه ای از آن روز دوشنبه در اختیار ایمان قرارگرفت آمده است: طی 
روزهای اخیر انتشار یک عکس با موضوع عدم پذیرش بیماران روستایی، کمیته امداد، 
جانبازان و اتباع در بیمارستان کامکار در فضای مجازی منتشر شد که حاشیه هایی را به 
دنبال داشت که به مردم فهیم ایران اسلامی و همشهریان عزیز در قم مقدس، اطلاعات 
زیر به استحضار می رسد. این اطلاعیه حاکیست: مطلب فوق مربوط به واحد پذیرش 
بیمارستان نبوده و آمار موجود نشان دهنده پذیرش کلیه بیماران با دفترچه های فوق در 
این مرکز است، پس از بررسی های به عمل آمده مشخص گردید، مطلب فوق در واحد 
پذیرش سرپایی آزمایشگاه بیمارستان توسط سوپروایزر نصب شده و این موضوع مطلقاً 
به منزله عدم پذیرش بیماران فوق نیست و صرفاً جهت اطلاع منشی های شیفت های 
مختلف با توجه به تغییرات در نحوه پوشش بیمه ها بوده است که جهت تایید این مطلب 
آمار پذیرش سرپایی آزمایشگاه این مرکز در ماه های ابتدایی سال ۹۸ به تفکیک نوع بیمه 
مشخص است که نشان دهنده بیشترین آمار پذیرش سرپایی ماهانه در بین بیمارستان های 
دولتی است. در ادامه این اطلاعیه تاکید شده است: دفترچه های بیمه کمیته امداد از 
ابتدای سال ۹۸ به دفترچه ایرانیان و سایر اقشار نظام ارجاع یک تغییر یافته است و دفترچه 
های کمیته امداد فاقد اعتبار است ضمن اینکه دفترچه ای با عنوان دفترچه بیمه جانباران 
وجود ندارد به عبارتی بیمه نیروهای مسلح دارای سه صندوق کارمندی، جانبازان و وظیفه 
است که در این مرکز همگی پذیرش می شوند. اطلاعیه ادامه یافته است: دفترچه های 
بیمه روستایی نیز طبق قوانین وزارت متبوع در دو صندوق ارجاع مستقیم از پزشک خانواده 
یا عنوان روستایی مرکز بهداشت و ارجاع از پزشک خانواده و درخواست از طرف متخصص 
قابل پذیرش است و دفترچه بیمارانی که فاقد مهر ارجاع باشند، قابل پذیرش به صورت 
بیمه نیست. دانشگاه علوم پزشکی قم در اطلاعیه خود افزوده است: دفترچه های بیمه 
همگانی و اتباع نیز به شرطی که توسط پزشکان دولتی ویزیت شده باشد، قابل پذیرش به 
صورت بیمه ای است و در غیر این صورت به صورت آزاد پذیرش می شود. اطلاعیه حاکی 
است: آمار پذیرش سرپایی آزمایشگاه بیمارستان کامکار قم در ماه های ابتدایی ۹۸ نشان 
می دهد که در این بیمارستان ۳۵۹۲ بیمار به آن بخش مراجعه کرده که از این تعداد ۱۵۴ 
نفر دارای دفترچه بیمه روستایی، ۴۲۰ نفر دارای دفترچه بیمه ایرانیان و سایر اقشار نظام 
ارجاع که براساس بخش نامه جدید بیمه، مددجویان محترم کمیته امداد ذیل این گروه قرار 
می گیرند و ۵۹ نفر مراجعین با دفترچه بیمه نیروهای مسلح که جانبازان ارجمند هم ذیل 
دفترچه بیمه نیروهای مسلح هستند، پذیرش شده اند و حضور سرزده هر یک از شهروندان 
شریف استان، گویای این مطلب است که پذیرش جانبازان سرافراز نظام که مایه افتخار 
کشور هستند و عزیزان زحمتکش روستایی و کمیته امداد در این بیمارستان هیچ زمانی 
قطع نشده است. در این اطلاعیه آمده است: روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، 
ضمن قدردانی از رسانه های استان که دغدغه پیگیری مشکلات مردم را دارند و بر مبنای 
اصول حرفه ای خبرنگاری پس از اطمینان از عدم اجرای محتوای تصویر منتشر شده، از 
درج آن خودداری کرده اند، به اطلاع می رساند، مصاحبه درج شده در یکی از رسانه های 
خبری از قول دکتر خدادی رئیس بیمارستان تکذیب شده و ایشان هیچ گونه مصاحبه ای با 
هیچ رسانه ای را انجام نداده است. اطلاعیه حاکیست: از رسانه های فعال در فضای مجازی 
درخواست می شود به منظور جلوگیری از بروز شایعات و دامن زدن به مسائلی که موجب 
خدشه دار شدن اعتماد مردم به مقوله مهم سلامت می شود، قبل از انتشار هر گونه مطلبی، 
صحت آن را از طریق روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم جویا شوند. در روزهای اخیر 
در برخی از کانال های خبری تصویری از بیمارستان کامکار قم منتشر شده که از آن به عنوان 

عدم پذیرش بیماران روستایی، کمیته امداد، جانبازان واتباع یاد شده است.
 

نایب رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم مطرح کرد
صادرات 115 میلیون دلاری  سالانه صنعت کفش قم

نایب رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم گفت: صادرات صنعت کفش کشور سالیانه 
۱۱۵ میلیون دلار بود که ۷۰ تا ۸۰ درصد از آن توسط تولیدکنندگان قمی صورت می گیرد. 
مصطفی کرمانی ظهر دیروز در جلسه میز ملی توسعه صادرات کفش و صندل در 
سالن جلسات سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به برنامه های عمل 
خوشه کفش استان در سال ۱۳۹۸ اظهار کرد: دوره های آموزشی بازاریابی صادراتی، 
فروشندگی حرفه ای، طراحی کفش با هدف ظرفیت سازی جزو برنامه های خوشه کفش 
در سال جاری است. وی ادامه داد: صنعت کفش توان افزایش ظرفیت تولید را دارد و 
امکان توسعه صادرات این صنعت تا ۵۰۰ میلیون دلار است، اما باید زیرساخت ها و مواد 
اولیه توسط دولت فراهم شود. نایب رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم افزود: عدم 
تامین مواد اولیه موجب شده است که خریداران خارجی به جای خرید از ایران به خرید 
از کشورهایی همچون ترکیه و چین روی آوردند، با ادامه این وضعیت صادرات کفش 
کشور را طی سال های آینده از دست خواهیم داد.  کرمانی واردات مواد اولیه برای تامین 
نیازهای صنعت کفش را ضروری دانست و تصریح کرد: عدم واردات این مواد موجب 
افزایش صعودی قیمت های مواد اولیه موردنیاز این صنعت شده است. وی ادامه داد: 
باید واحدهای تولیدی موارد اولیه موردنیاز صنعت کفش، تغییرات در تولیدات خودشان 
را پیش از اعمال تغییرات به اطلاع این صنعت برسانند تا شاهد تلاطم در بازار مواد اولیه 
نباشیم. کرمانی با اشاره به صادرات کفش استان قم اظهار کرد: در سال گذشته ۹ 
میلیون دلار صادرات کفش به عراق داشتیم، پس از عراق، کشورهایی همچون پاکستان، 
آذربایجان، افغانستان، ترکمنستان و تاجیکستان خریداران اصلی کفش قم هستند. 
پاکستان بازار جدیدی برای صنعت کفش استان است و با توجه به جمعیت ۲۰۰ میلیون 
نفری این کشور، بازار خوبی برای کفش قم است. وی ادامه داد: ارزش صادرات کفش 
استان قم به کشورهای عراق و افغانستان در سال گذشته به ترتیب ۲۳ درصد و ۲۵ درصد 
کاهش داشت. نایب رئیس انجمن کفش ماشینی استان قم افزود: کل صادرات کفش 
استان از گمرک قم  در سال گذشته ۱۱.۵ میلیون دلار است ولی بیشتر صادرات کفش 
قم از گمرک های دیگر کشور است، صادرات صنعت کفش کشور سالیانه ۱۱۵ میلیون 
دلار بود که ۷۰ تا ۸۰ درصد از آن توسط تولیدکنندگان قمی صورت می گیرد. کرمانی با 
اشاره به برنامه های عملیاتی خوشه کفش قم در حوزه نمایشگاهی اظهار کرد: بازدید از 
نمایشگاه کفش در کشورهای قزاقستان، چین، ترکیه و حضور در نمایشگاه بین المللی 
عراق جزو برنامه های این خوشه در سال جاری است، همچنین در سال ۹۸ نمایشگاه 
کفش در قم توسط انجمن کفش برای پنجمین دوره برگزار می شود. وی خاطرنشان کرد: 
مطالعه بازار یکی از کشورهای آسیای میانه و یکی از کشورهای آفریقایی را برای افزایش 
صادرت کفش استان قم در دستور کار داریم، همچنین بررسی فناوری های نوین در حوزه 

تولید پاپوش هم جزو برنامه های خوشه کفش قم است.
 

طی ایام تابستان؛
طرح نشاط معنوی در 1۶ امامزاده قم اجرا می شود

 معاون فرهنگی و اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم از اجرای طرح نشاط 
معنوی در ۱۶ بقعه متبرکه این استان خبر داد. حجت الاسلام یوسف احمدی  با بیان 
اینکه طرح نشاط معنوی شامل برنامه های عقیدتی، اجتماعی، فرهنگی و ورزشی است 
که طی ایام تابستان در ۱۶ بقعه استان قم برگزار می شود، افزود: طرح نشاط معنوی 
در ۱۱ بقعه متبرکه فعال و پنج بقعه حاشیه این بقاع اجرا می شود. وی با اشاره به اینکه 
طی سال گذشته تعداد ۲ هزار نفر در این طرح شرکت کردند، تصریح کرد: برای امسال 
پیش بینی شده که تعداد بیشتری در طرح نشاط معنوی شرکت کنند. معاون فرهنگی 
و اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم بیان کرد: ۴۵ مبلغ فعال در حوزه 
کودک در این طرح برنامه های متعدد برای کودکان و نوجوانان اجرا می کنند. وی با اشاره 
به برگزاری اردوهای یک روزه در سطح استان در بقاع متبرکه، افزود: کلیه برنامه های 
تابستانه سازمان اوقاف حتی برنامه های ورزشی به صورت رایگان برگزار می شود. حجت 
الاسلام احمدی با بیان اینکه هدف از برگزاری طرح نشاط معنوی در امام زادگان ارتقای 
سطح کیفی و علمی مجاوران امام زادگان است، گفت: در اکثر بقاع متبرکه که طرح نشاط 
معنوی اجرا می شود مشاورین نیز حضور دارند. وی عنوان کرد: در برخی از بقاع متبرکه که 
پایگاه بسیج قرار دارد طرح نشاط تعالی برگزار می شود که در صورت تمایل با آنها در اجرای 

طرح نشاط معنوی تعامل می کنیم.
 

از ۱۹ تیرماه؛

نمایش »ویروس در سرزمین سلامت« در قم به 
روی صحنه می رود

- نمایش خانوادگی و کودکانه »ویروس در سرزمین سلامت« نوشته دیوید وود به کارگردانی 
سید حسین فدایی حسین و به همت حوزه هنری استان قم از ۱۹ تیرماه در قم به روی 
صحنه می رود. نمایش خانوادگی و کودکانه »ویروس در سرزمین سلامت« نوشته دیوید وود 
به کارگردانی سید حسین فدایی حسین و به همت حوزه هنری استان قم از چهارشنبه 
۱۹ تیرماه ۱۳۹۸ در سالن خانه نمایش به روی صحنه می رود. ویروس در سرزمین سلامت 
داستان تعدادی ویروس است که به شهر وارد می شوند و شروع به آلوده و بیمار کردن مردم 
می کنند اما اهالی با کمک بچه ها و تماشاگران حاضر در سالن، ویروس ها را از شهر بیرون 
می کنند. در این اثر نمایشی که تولید واحد هنرهای نمایشی حوزه هنری قم است، جمعی 
از هنرجویان کارگاه اولین تجربه در نقش عوامل صحنه و بازیگران ایفای نقش می کنند. 
علی صدیق، زینب مرادی، منصوره اسدی، مریم حیدری، الهام محمودی، شمیم احمدی، 
نرگس ملیحی، محمد حیدری، عباس جلالی پور، حدیث صابری، مرتضی مصطفی زاده و 
علیرضا وفسی بازیگران این اثر نمایشی هستند. همچنین لیلا کوت آبادی طراحی لباس 
حامد جهانبخش آهنگسازی، مرتضی عقیلی مدیر تبلیغات و روابط عمومی و محسن 

غفاری طراحی پوستر و برشور این اثر را به عهد داشته اند.

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم :

شهر هوشمند؛ هدفی دست یافتنی است 
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مدیرعامل فولاد هرمزگان خبرداد

رشد چشمگیر 334 درصدی سودآوری شرکت 
فولاد هرمزگان

مجمع عمومی عادی سالانۀ شرکت فولاد هرمزگان جنوب روز چهارشنبه ۱۲ تیرماه در محل 
هتل هرمز بندرعباس برگزار شد. در ایــن مجــــمع، فـــــرزاد ارزانـــی مدیرعامل فولاد هرمزگان 
از طـــرف هیئــت مدیره گـــزارش اقدامات و دستاوردهای این شرکت را به سهام داران ارائه کرد.

 مدیرعامل فولاد هرمزگان در این گزارش با اعلام افزایش ۵۸ درصدی فروش تختال به بازار 
داخل در سال ۹۷ گفت: شاهد افزایش ۳۵.۵ درصدی درآمد شرکت در سال ۹۷ بودیم و این 
مهم با همکاری و همدلی کارکنان شرکت فولاد هرمزگان و حمایت سهام داران ازجمله شرکت 
فولاد مبارکه، و با درک متقابل و اقدامات استراتژیک در راستای اهداف تعریف شده صورت 

پذیرفت.
وی راه اندازی کمیته های تحول را یکی از اقدامات استراتژیک در این شرکت دانست و گفت: 
اقداماتی از این دست باعث شده مصرف الکترود و نسوز در شرکت فولاد هرمزگان کاهش یابد 
و همچنین متوسط تولید تختال خارج از رنج آنالیزی در سال ۹۷ به ۰.۵۵ درصد رسیده که 

جالب توجه است.
ارزانی با اشاره به این که سرمایۀ شرکت طی چند مرحله افزایش به ۱۵۰۰ میلیارد تومان رسیده 
افزود: در سال ۹۷ با توجه به اقدامات شرکت، مبلغ ۱۸۶۷ میلیارد تومان سود عملیاتی حاصل 
شد که از این میان ۱۶۴۳ میلیارد تومان سود خالص شناسایی شده است؛ بنابراین شاهد 

افزایش ۳۳۴ درصدی سودآوری شرکت فولاد هرمزگان در سال ۹۷ هستیم.
وی در ادامه افزایش تولید زیر سقف فولادسازی از ۱.۵ میلیون تن به ۲ میلیون تن در سال 
را بخشی از برنامه های شرکت عنوان و خاطرنشان کرد: فولاد هرمزگان در حال حاضر به عنوان 
یکی از برترین تولیدکنندگان فولادی توانسته حدود ۸ درصد از تولید فولاد خام کشور را به خود 
اختصاص دهد و در رتبۀ چهارم تولید فولاد خام کشور قرار گیرد که امیدواریم با تکمیل پروژه های 

یادشده، رتبۀ این شرکت در بین تولیدکنندگان فولاد کشور ارتقا یابد.
مدیرعامل فولاد هرمزگان دستیابی به تندیس ساخت محصول نوآور برتر ایرانی، کسب عنوان 
شرکت پیشرو در بین ۱۰۰ شرکت برتر ایران، تقدیرنامۀ دوستارۀ جایزۀ ملی تعالی سازمانی ایران، 
گواهی ملی حمایت از مصرف کنندگان برای دومین سال متوالی، عنوان صادرکنندۀ نمونه 
استانی برای چهارمین سال متوالی و نشان لیاقت حمایت از تولید ملی را از دیگر دستاوردهای 

شرکت فولاد هرمزگان در سال ۹۷ دانست.
در این مجمع به پیشنهاد هیئت مدیره و با تصویب سهام داران، ۱۰ درصد سود خالص سال 
۹۷، معادل مبلغ ۱۱۰ ریال به ازای هر سهم جهت توزیع در بین سهام داران تعیین گردید. 

همچنین در ترکیب هیئت مدیره، شرکت فلز تدارک جایگزین شرکت توکافولاد شد.
 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

۶30 هکتار باغ گیلاس بارور در قم وجود دارد
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: ۶۳۰ هکتار باغ گیلاس بارور 

در قم وجود دارد که در سال جاری حدود پنج هزار تن محصول از آن برداشت می شود
محمد علی سلامی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، بیان کرد: کاشت گیلاس در قم 

به خصوص در بخش های کهک و خلجستان دارای سابقه ای طولانی و کیفیتی ممتاز است.
وی افزود: طعم گیلاس کشت شده در قم مطلوب است و به دلیل درشت بودن از موقعیت 

فروش خوبی در بازار برخوردار می باشد.
وی ادامه داد: حجم زیادی از این محصول به سایر مناطق کشور صادر می شود و ارزش افزوده 

اقتصادی خوبی برای کشاورزان استان در پی دارد.
سلامی گفت: توانایی تولید گیلاس در قم بسیار بیش از میزان کنونی می باشدما به دلیل 

سرمازدگی درختان این محصول طی ۲ سال اخیر، حجم برداشت آن کاهش یافته است.
وی بیان کرد: باغات گیلاس به صورت کوچک و بزرگ در سطح استان پراکنده است و بیش از 

۴۰۰ کشاورز به صورت حرفه ای مشغول تولید این محصول هستند.
وی ادامه داد: تولید گیلاس با کیفیت عالی در سطح بخش های قم نشان دهنده تنوع آب 
و هوایی موجود در این استان است که می تواند جاذبه های طبیعی و دیدنی همچون باغات 
گیلاس را ایجاد کند. استان قم دارای یک شهرستان به همین نام و پنج بخش خلجستان، 

کهک، سلفچگان، جعفریه و مرکزی است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار 
تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۲۰۸ تن آبزیان و ۳۲۰ هزار تن محصولات دامی است. 
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند که طبق سرشماری 
عمومی نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، قم دارای ۱۲۷ روستا با جمعیت بالای ۲۰ خانوار است؛ 
جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از ۵۵ هزار و ۸۶۵ تن است که در قالب ۱۷ هزار 

و ۳۸۵ خانوار زندگی می کنند.
  

در آینده نزدیک؛

کتابخانه سیار در قم فعال می شود
معاون اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم از فعالیت کتابخانه سیار در این استان در آینده 

نزدیک خبر داد.
وحید میرزایی اظهار داشت: ۲ کتابخانه مرکزی در خیابان امام خمینی )ره( و کتابخانه 
شهدای نوبهار با متراژ سه هزار متر در این خیابان در حال احداث است. وی با اشاره به احداث 
کتابخانه سیار طی آینده نزدیک در قم، افزود: در این طرح کتاب های متنوع برای گروه های 
سنی مختلف در اختیار افرادی که در مناطقی که کتابخانه ندارد حضور دارند، قرار داده می شود. 
معاون اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم با بیان اینکه ۲۳ کتابخانه نهادی و ۱۷ کتابخانه 
مشارکتی در استان قم دایر است، گفت: در کتابخانه های استان قم از طریق نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور بودجه ای برای خرید کتاب در نظر گرفته می شود و کتاب های مشخصی را نیز 
قرار می دهند که کتابدار در کتابخانه با بررسی به خرید کتاب های مورد نیاز کتابخانه می پردازد. 
وی اظهار داشت: برخی از کتاب ها نیز به صورت مستقیم از طریق نهاد کتابخانه های عمومی 
کشور توزیع می شود و برخی از کتاب ها نیز اهدایی است. میرزایی ابراز کرد: به منظور گسترش 
فرهنگ کتابخوانی به صورت مرتب نشست های کتابخوان در تالار غدیر کتابخانه های عمومی 

استان قم برای ادارات و دستگاه های اجرایی برگزار می شود.
 

فرماندار شهرستان شهریار خبر داد

اجرای 51 پروژه از محل اعتبارات ارزش 
افزوده روستاهای فاقد دهیاری 

فرماندار شهرستان شهریار در جشن بزرگ ریحانه به مناسبت ولادت حضرت معصومه)س( 
و روز دختر از اجرای ۵۱ پروژه از محل اعتبارات ارزش افزوده روستای فاقد دهیاری در سطح 
شهرستان شهریار خبر داد . مهندس طاهری اظهارداشت : ۱۱ پروژه را فرمانداری بصورت 
مستقیم فعالیت میکند و ۴۱ پروژه دیگر را با تفاهم میان ادارات و شهرداری ها در زمینه های 
مختلف در دست انجام داریم.  وی با تقدیر از مسئولین شهر وحیدیه که با همکاری و تعامل، 
هدفی جز افزایش رضایتمندی شهروندان و سوق دادن وحیدیه به سوی توسعه و رونق بیشتر 
را ندارند، خطاب به دکتر محسنی بندپی استاندار تهران گفت: تمام مسئولین شهرستان در 
شورای اداری و شورای تامین در کنار نماینده محترم شهرستان در جهت انجام کار برای مردم 
با تلاش فراوان با یکدیگر همراه بوده و تحت دستورات و راهنمایی خوب و روش و سیاست 
حضرتعالی که معطوف به کار و تلاش برای مردم و استفاده از تمامی ظرفیت ها میباشد عمل 
مینمایند. وی در پایان گفت: ما در حریم شهرها نیز نیاز به تغییر نوع نگاه داریم و درخواست 
داریم به منظور ساماندهی حریم های شهرستان، توجهی ویژه بشود که بتوانیم این موضوع را نیز 

در چهارچوب موازین قانونی و شهرسازی مرتفع کنیم.

در شهرستان شهریار صورت گرفت

رونمایی از کتاب  دنیاهای عجیب 
آئین رونمایی از کتاب دنیاهای عجیب درفرهنگسرای استاد شهریار به همت انجمن ادبیات 
داستانی  و باحضور  مهندس محمودی نماینده مردم درمجلس شورای اسلامی ، حجت الاسلام 
مروج امام جمعه اندیشه ،  نیک خواه سرپرست اداره ، ستایش راد رئیس اداره میراث فرهنگی 
وگردشگری ، خامسی معاونت فرهنگی اجتماعی شهرداری ، نظری مدیر مسئول انتشارات 
نظری ، شاعران و اعضای انجمن های ادبی مکتب شعریار ودوسنداران شعر وادب پارسی 
مراسم روز ملی دختران و برگزار شد.  بنا بر همین گزارش ، این مراسم به دبیری استاد  درویش  
باقرائت آیاتی از کلام ا... مجید وپخش سرود جمهوری اسلامی  آغاز و  گروه سرود انجمن ادبیات 
داستانی به اجرای سرود دختر برای حاضرین پرداختند . استاد نخجوانی در سخنانی به کتاب 
دنیاهای عجیب  اشاره و اثر این نویسنده نوجوان که زائده تخیلات وی می باشد ودرارتباط با 
مقام ومنزلت مادر است مواردی رابیان داشت  . اهداء لوح سپاس به دختران گروه سرود انجمن 
ادبیات داستانی توسط مهندس محمودی نماینده مردم درمجلس شورای اسلامی و قدردانی 
محمودی از مسئولین فرهنگی در برگزاری اینگونه مراسمها باهدف شناسایی و پرورش نسل 
جوان ، آئین رونمایی از اثر ستایش علیرضا لو باحضور مسئولین از دیگر برنامه های این آئین بود. 
قرائت اشعاری از مولانا توسط کودک چهارساله ، شعرخوانی استاد نخجوانی و اجرای موسیقی 

اصیل ایرانی توسط گروه آوای دل بخش پایانی این مراسم بود .
 

محمودی شاه نشین مطرح کرد 

دغدغه مجلس، تصویب قوانین در راستای 
کاهش فشار بر محرومان است

عضو کمیسیون شوراها گفت: نمایندگان در مجلس با تصویب قوانین می خواهند بخشی از 
کشور را از بحران خارج کنند. ضمن اینکه رویکردی در پیش بگیرندکه به محرومان بیشتر کمک 

و به مردم فشار کمتری وارد شود.
محمودی شاه نشین افزود: نمایندگان در مجلس شورای اسلامی به این فکر می کنند چگونه 
با تصویب قوانینی بخشی از کشور را از بحران خارج کنند. چه رویکردی در پیش بگیریم که به 
محرومان بیشتر کمک کنیم و چه رویکردی را در نظر بگیریم که به مردم فشار کمتری وارد شود. 
لذا تصویب قوانین با شرایطی که کشور ما با آن درگیر است، نیازمند مطالعه و بررسی بیشتری 
است تا تحت تاثیر فضا و مشکلات روزمره قرار نگیریم و به قوانینی بپردازیم که می تواند در 
شکل برنامه های بلندمدت کشور را به سوی راه درست و بیرون رفت از مشکلات هدایت کند. 
بنابراین برنامه ششم توسعه را با ماه ها بررسی درست کردیم، با این حال اگر دغدغه فروش نفت، 
فشارهای روحی و روانی و مشکلات جامعه کنونی نبود، شاید این برنامه می توانست پخته تر از 

شکل فعلی بسته شود.

زینب حیدری

چالش تکراری و پر حرف و حدیث افزایش نرخ کرایه های تاکسی امسال نیز همچون 
سال های گذشته مسافران و رانندگان را درگیر کرده است.

گرانی وقتی فراگیر شود طبیعی است که تمام ساحت زندگی شهروندان را در بر می گیرد 
و یکی از معمول ترین آن افزایش نرخ کرایه های حمل و نقل درون شهری مشخصاً تاکسی و 

اتوبوس است.
شهر قم نیز از این موضوع مستثنی نیست از همین رو اردیبهشت ماه بود که شهروندان به 
یکباره با افزایش ۳۰ درصدی کرایه ها مواجه شدند. یعنی، کرایه مسیری که تا پیش از آن ۹۰۰ 
تومان بود به هزار و ۳۰۰ تومان افزایش یافت. البته نرخ گذاری امسال یک تفاوت فاحش با 
سال های قبل داشت اینکه در تعرفه های سال ۹۸ یک گزینه به نام پرداخت آنلاین اضافه 
شده که برای شهروندان تخفیف ۵۰ تومانی را قائل شده است، به طوری که اگر شهروندی 

کرایه خود را آنلاین پرداخت کند به جای ۱۳۰۰ تومان، هزار و ۲۵۰ تومان می پردازد.
با گذشت حدود ۲ ماه از اجرای نرخ جدید کرایه ها اما مثل همیشه دو طرف قضیه ناراضی 
هستند، رانندگان از نبود پول خرد می نالند و مسافران از اضافه کرایه ای که رانندگان به جهت 

نبود پول خرد دریافت می کنند.
مهدی محمدی یکی از شهروندان قمی مهمترین مشکل خود را با سیستم تاکسیرانی نرخ 
گذاری نامناسب با توجه کمبود پول خرد می داند و به خبرنگار مهر می گوید: در شرایطی که 
می دانند پول خرد دست مردم نیست چرا نرخ ها به گونه ای تعیین می شود که شهروندان اعم 

از مسافر و راننده به زحمت بیفتند؟
بی توجهی تاکسیرانی به شکایات و اعتراضات موضوع دیگری است که ریحانه رضایی به 
آن اشاره می کند و می افزاید: من بارها بابت تخلف رانندگان در دریافت کرایه با تاکسیرانی 
تماس گرفته ام، اما هیچوقت هیچ اثری از پیگیری ها ندیدم. اگر پیگیری صورت می گیرد آیا 

به عنوان کسی که متضرر شده نباید از آن مطلع شوم؟
حسین عظیمی دیگر شهروند قمی نیز همین مسائل را تکرار می کند و می گوید: یکی از 
دلایلی که سیستم حمل و نقل تاکسی های آنلاین را ترجیح می دهم آرامش روانی است که 
بابت پرداخت کرایه یا برخورد راننده ندارم. چرا که حتی اگر تخلفی از سوی راننده صورت 
بگیرد می دانم که پیگیری می شود. بارها پیش آمده که اگر راننده کرایه اضافه دریافت کرده 

بدون هیچ بحثی با پشتیبانی تماس گرفتم و هزینه به حسابم برگشته است.
به گفته او، علاوه بر کرایه ها و برخوردهای رانندگان وقتی به عنوان شهروند تجربه یک سفر 
خوب را می توانم بدون هیچ جنگ اعصابی تجربه کنم طبیعی است که به مرور تاکسی را از 
گزینه های پیش رو حذف می کنم. اما برخی مسیرها ناگزیر به استفاده از تاکسی هستم و 

تقریباً اکثر مواقع ناراضی هستم.
*پول خرد، چالش جدی رانندگان تاکسی

حسینی یکی از رانندگان تاکسی هم از کمبود پول خرد گلایه مند است و به خبرنگار مهر 
می گوید: اول هفته به سختی مبلغی پول خرد تهیه می کنم اما پول خرد کم است، اگر کرایه 
اضافه بگیرم مسافر ناراضی است و اگر کمتر بگیرم متضرر می شوم، این همه در گرما و سرما 

برای مقداری پول حلال می دوم نمی خواهم برای ۱۰۰ یا ۲۰۰ تومان مدیون کسی باشم.
اکبر حسینی از رانندگان خطی است که ضمن تأیید این موضوع اما انتقاد دیگری هم دارد، 
او می گوید: نرخ تاکسی های خطی مشخص است اما برای من که تاکسی گردشی هستم 
حداقل کرایه ای تعیین شده، برای تاکسی های گردشگری ملاک دستگاه تاکسیمتر است 

اما کدام تاکسیمتر؟
در گرما و سرما برای مقداری پول حلال می دوم نمی خواهم برای ۱۰۰ یا ۲۰۰ تومان 

مدیون کسی باشم
به گفته او، وقتی مسیری طولانی تر از تاکسی های خطی را طی می کنیم مسافران با ما این 
بحث را دارند که حداقل کرایه برای شما ۱,۲۰۰ تومان تعیین شده و همین می شود نقطه 
آغاز درگیری لفظی راننده و مسافر. از همین رو عمدتاً یا راننده از کرایه ناراضی است یا مسافر.

این حرف درد و دل بسیاری از رانندگان تاکسی است، نبود پول خرد را جنگ اعصاب هر 

روزشان می دانند.
*پول خرد نقد، کم است

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم تلویحاً با پذیرش مشکل پراخت کرایه نقدی، در 
گفت وگو  با مهر می گوید: نرخ گذاری کرایه ها یک کار کارشناسی است، حقیقت این است 
که نمی توانیم به خاطر کمبود پول خرد کرایه ها را بیشتر از چیزی که هست افزایش دهیم 
چون در این صورت در صورت روند افزایش گرانی، در کمتر از چند سال هزینه کرایه تاکسی 

نیز افزایش سرسام آوری خواهد داشت.
مرتضی عزتی با بیان اینکه ۳۰ آیتم در نرخ گذاری کرایه ها لحاظ می شود، ادامه می دهد: 
علیرغم کمبود پول خرد در بازار اما تلاش کردیم تا از طریق کمیته امداد پول خرد مورد نیاز را 
برای رانندگان تأمین کنیم تا کمتر با مشکل مواجه شوند، از دیگر سو شهروندان نیز باید برای 
تأمین پول خرد تلاش کنند، چرا که میزان پول خرد در دست رانندگان نیز محدود است و 

قطعاً نمی تواند پاسخگوی همه مسافران باشد.
وی با تأکید بر اینکه اگر رانندگان کرایه اضافه از مسافران دریافت کنند در صورت شکایت 
مسافر این موضوع بررسی و پیگیری می شود، خاطرنشان می کند: یکی از طرح هایی که 
تاکسیرانی در اولویت برنامه های خود قرار داده پرداخت آنلاین کرایه از طریق QR کد و با 

گوشی های هوشمند است.
به گفته مدیرعامل سازمان تاکسیرانی قم، این طرح به صورت آزمایشی روی ۲۰ دستگاه 
تاکسی در سطح شهر قم اجرا شده اما به دلیل تداخل این طرح با طرح قم کارت، اجرای 
آن را به تعویق انداختیم، تا پس از صدور کارت هوشمند شهروندی پرداخت کرایه نیز از این 

طریق اجرایی شود.
وی بدون اعلام تاریخ مشخص برای اجرای این طرح می گوید: به احتمال بسیار زیاد در 

آینده نزدیک این طرح اجرایی خواهد شد.
همه تلاش ما بر این است که بتوانیم پول خرد مورد نیاز رانندگان را تأمین کنیم

عزتی در پاسخ به این سوال که آیا آماری از میزان شکایات و نارضایتی ها درباره نرخ جدید 
و برخور رانندگان وجود دارد یا خیر می گوید: از آنجا که پول خرد کم شده طبیعی است که 
اعتراضات افزایش می یابد اما این موضوع دست مانیست، همه تلاش ما بر این است که 

بتوانیم پول خرد مورد نیاز رانندگان را تأمین کنیم.
به  وعده تکراری و بی نتیجه هوشمندسازی تاکسیرانی در پرداخت کرایه و رسیدگی 
شکایات و اعتراضات مردمی از یک سو و نارضایتی مسافران و رانندگان از دیگر سو سبب 
شده تا ابهام در مدیریت و عملکرد تاکسیرانی در مسیر جلب رضایت شهروندان بیش از پیش 
خودنمایی کند. به نظر می رسد شهرداری قم به عنوان یکی از نهادهای پیشتاز در مقابله با 
سیستم تاکسی های آنلاین هنوز نتوانسته اند آن گونه که باید و شاید رضایت شهروندان را 
در تأمین نیاز و توقعات آنها پاسخ دهد از همین رو است که گرایش و اقبال مردم روز به روز به 
تاکسی های آنلاین افزایش می یابد و در مقابل تاکسیرانی شهری با چالش های جدی تری 
مواجه شود؛ چالش هایی که هر روز بر مشکلات قبل می افزاید و تدابیر اتخاذی به سختی 

پاسخگوی بخشی از مطالبات است.

نارضایتی قمی ها از نرخ جدید کرایه تاکسی

جدل مسافران و رانندگان به خاطر پول خرد

 مفقودی 
 سند موتور سیکلت به شماره پلاک تهران 4۲ - ۹8۹8۲ و شماره موتور *۱56FMi* 3۲۰۹3858و شماره تنه

 MFZ ***۱۲5H87۱8۱74مفقود و فاقد اعتبار است.
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اقتصادی

 ایمان بررسی می کند

چراگوشتگرانشد؟
بررسی در میان منابع مختلف نشان می دهد که سوءاستفاده از ارز ۴۲۰۰ تومانی، کاهش 
تولید گوشت در کشتارگاه ها و تخلف در توزیع عوامل اصلی گرانی این کالای اساسی 

هستند. 
میانگین قیمت یک کیلو گوشت گوسفندی در شهرهای ایران در خرداد ۹۸، ۹۲ هزار و 
۲۰۰ تومان بود، عددی که ۱۰۸ درصد نسبت به خرداد سال ۹۷ افزایش داشت. همچنین 
در زمستان سال ۹۷، تولید گوشت گوسفندی در کشتارگاه های رسمی کشور ۳۴ درصد 
کاهش اما واردات آن، ۱۴۶ درصد افزایش داشت. از طرف دیگر هزینه خوراک دام تا ۷۰ 
درصد در قیمت محصولات پروتئینی نقش دارد و ۷۰ درصد از خوراک دام نیز وارداتی 
است. هر کدام از این اعداد، شبیه به قطعه های یک پازل از دلایل بیش از دو برابر شدن 

قیمت گوشت قرمز در یک سال روایت می کنند.
*سهم کمتر از ۱۰ درصدی قاچاق دام در گرانی ۱۰۸ درصدی گوشت

روند گرانی گوشت قرمز از ابتدای تابستان سال گذشته شروع شد. در تیرماه ۹۷، قیمت 
گوشت گوسفند از کیلویی ۵۰ هزار تومان عبور کرد. در حالی که دولت قبل از این موج 
گرانی، گوشت را جز کالاهای اساسی دسته بندی کرده و برای واردات آن ارز ۴۲۰۰ تومانی 

اختصاص داده بود.
در همین زمان هم بود که مسئول های مختلف تعزیراتی از تخلف در واردات گوشت 
صحبت می کردند. دهم مرداد سال گذشته منصور پوریان، رئیس شورای تأمین کنندگان 
دام زنده، در گفت وگویی اعلام کرده بود: »شنیده ها حاکی از آن است که یازده شرکت به 
جای واردات گوشت قرمز ۷۷۸ میلیون دلار ارز به جیب زدند که این رقم بسیار هنگفتی 
است و نظارت دستگاه های ذی ربط را می طلبد.« اما در ماه های بعد هم قیمت گوشت 
هم چنان افزایش یافت و در مهرماه مرز ۶۰ هزارتومان را رد کرد. در بهمن ۹۷ به اوج رسید؛ 
از ۱۰۰ هزار تومان هم عبور کرد و در نهایت با اندکی کاهش، در همین محدوده ۱۰۰ 
هزار تومانی تثبیت شد. جدیدترین گزارش مرکز آمار ایران نشان می دهد که قیمت یک 
کیلو گوشت گاو یا گوساله در خرداد ۹۸ نسبت به خرداد ۹۷، ۱۱۹ درصد و قیمت گوشت 

گوسفندی نیز ۱۰۸ درصد افزایش داشته است.
علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی درباره علت گرانی این 
کالا به ایرنا می گوید: »قیمت همه چیز افزایش یافته است، گوشت هم مثل همه چیزهای 
دیگر. دلایل مختلفی باعث این اتفاق می شود. گرانی علوفه و افزایش قیمت نهاده های 
دامی، یک دلیل است. از طرفی قاچاق دام هم در سال های گذشته بسیار بی رویه بوده و 

حالا نتیجه آن را می بینیم.«
ملکی، دامداران و رفتار بازاری آنها را یکی از اصلی ترین علت های گرانی گوشت می داند و 
می گوید: »دامداران به طمع سال های گذشته، دام ها را نگه داشته و عرضه نمی کنند. تفکر 
آنها این است که اگر به هر طریقی بتوانند دام زنده از کشور خارج کنند، می توانند با دلار 

بفروشند و سود بسیار خوبی به دست آورند.«
در نیمه دوم سال گذشته، صحبت از قاچاق دام به عنوان عامل اصلی گرانی گوشت به 
موج خبری تبدیل شد. اما بررسی های بعدی از منابع مختلف نشان داد که تأثیر نهایی 
قاچاق دام زنده در این گرانی کمتر از ۱۰ درصد است. در واکنش به برجسته سازی 
نقش قاچاق دام در گرانی گوشت، ایوب سلیمانی، جانشین فرمانده نیروی انتظامی نیز 
در اسفند ۹۷ گفت: »مصرف یک سال کشور حدود یک میلیون تن گوشت قرمز است 
که تمام قاچاق دامی که امسال انجام شده به ۱۰ هزار تن نمی رسد. ما یک حرف داریم؛ 
می گوئیم قاچاق وجود داشته و دارد، تشدید شده است، تلاش کرده و آن را کاهش دادیم 
اما نباید آدرس غلط به دیگران بدهیم، این موضوع در سهم قیمت گوشت در کشور بیش 

از یک درصد نیست.«
*تخلف در توزیع و عرضه گوشت با دلار ۱۵ هزار تومانی

»مشکل خاصی در تأمین گوشت قرمز وجود ندارد. واردات آن نسبت به گذشته بیشتر 
شده و تولید هم تغییری نسبت به گذشته نداشته است. هم اکنون واردات گوشت برزیلی و 
گوشت گوسفندی بیشتر از گذشته شده اما مشکلاتی در توزیع آن وجود دارد و آنقدر دست 
به دست می شود که با نرخی که باید به دست مصرف کنندگان نمی رسد.همین دست به 
دست شدن ها و دلالی ها عامل گرانی گوشت قرمز شده و دست هایی وجود دارد که در 
این میان در حال سودجویی به نفع خودشان و به زیان مردم هستند.« علی اکبر مهرفرد، 
معاون توسعه بازرگانی و صنایع وزیر جهاد کشاورزی اواخر بهمن ماه سال گذشته چنین 
درباره علت اصلی گرانی گوشت صحبت کرده بود. بررسی های بعدی نیز تأیید می کرد 
که »انحصار توزیع« و »واردات و توزیع شبکه ای« غائله گوشت را شکل داده اند. به همین 
خاطر گوشتی که با دلار ۴۲۰۰ تومانی وارد شد، عملًا با دلار ۱۵ هزار تومانی به دست 
مصرف کننده رسید. در اوایل اسفندماه، گزارشی از روزنامه ایران نشان می داد که اگرچه 
بیش از ۱۰۰ شرکت مجاز به واردات گوشت هستند اما کمتر از ۵ شرکت بخش عمده 
واردات را در دست گرفته اند. گوشت های وارداتی نیز جای آنکه مستقیم به مراکز عرضه 
برسد، ابتدا به چند شرکت واسطه ای تحویل داده می شد تا آن ها بنابر سهمیه تعریف شده، 
گوشت را در میان فروشگاه های مختلف توزیع کنند. در همان زمان بود که عباس جعفری 
دولت آبادی، دادستان تهران نیز اعلام کرده بود: »اولین پرونده در رابطه با گوشت قرمز در 
شعب ویژه تشکیل شده است. در این رابطه دو نفر از ستاد تنظیم بازار استان تهران و دو 
نفر از سایر دستگاه های مرتبط با تأمین و توزیع گوشت بازداشت شده و پرونده آنها در حال 
تکمیل تحقیقات است.« بررسی صحبت های تولیدکننده ها و مقام های صنفی نیز نشان 
می دهد که روندی مشابه در تأمین و توزیع نهاده های دامی بخش مهمی از گرانی گوشت 
داخلی را به گردن دارد. در حالیکه ۷۰ درصد از نهاده های دامی وارداتی است و ارز ۴۲۰۰ 
تومانی برای تأمین آن اختصاص داده شده است، اما با قیمتی بالاتر به دست تولیدکننده 

رسید و در قیمت نهایی گوشت، تأثیر جدی گذاشت.
*افزایش تعداد دام اما کاهش میزان تولید گوشت

می گوید:  ایرنا  به  گوسفندی  گوشت  فروشندگان  اتحادیه  رئیس  ملکی،  علی اصغر 
»در بررسی علت گرانی کالاها، هزینه های تولیدکننده را هم باید در نظر گرفت. در حال 
حاضر، هزینه های دامداری ها هم افزایش یافته و روی قیمت نهایی گوشت تأثیر جدی 
دارد. کارگران، حقوقشان بالا رفته است. هزینه آب و برق افزایش یافته، اجاره ها و هزینه 
سالن های سوله بالا رفته است.« آخرین گزارش مرکز آمار ایران نیز نشان می دهد که در 

زمستان ۹۷، تورم تولید کننده در بخش کشاورزی ۴۸.۸ درصد بوده است.
اما با وجود تمام این مسائل، در حال حاضر ۶۴.۸ میلیون رأس دام سبک در کشور 
وجود دارد. تعداد دام های کشور در سال های اخیر روند افزایشی داشته است. بررسی 
گزارش های مرکز آمار نشان می دهد که در انتهای زمستان سال گذشته، ۴۸ میلیون و ۵۰۰ 
هزار رأس گوسفند و بره در دامداری های کشور وجود داشت، در حالیکه این تعداد در سال 
۹۶، ۴۰ میلیون رأس بود. با این وجود، آمار کشتار دام و تولید گوشت روند کاهشی داشته 
است. به طور میانگین در زمستان ۹۷ نسبت به زمستان ۹۶، ۲۳ درصد گوشت کمتر 
در کشور تولید شد. این کاهش در تولید گوشت گوسفند و بره ۳۴ درصد، و گاو گوساله 
۱۵ درصد بوده است. پرس وجو در میان تولیدکننده ها و فروشنده ها، نشان می دهد که 
علت این اتفاق بی میلی دامداران به فروش دام است. علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه 
فروشندگان گوشت گوسفندی می گوید: »امسال بارش ها خوب بوده و در صحرا علوفه 
زیادی وجود داشته است، به همین خاطر باید گوشت بیشتری عرضه شود و قیمت ها 

کاهش یابد اما این اتفاق نمی افتد. چرا که دامدارها دام شان را نگه داشته اند.«
به گفته این مقام صنفی، اکنون نیز دامداران به سودای عید قربان و قیمت های بالاتر، 
دام کم تری به بازار عرضه می کنند و همین مساله، مانع افزایش عرضه و کاهش قیمت 
است. ملکی می گوید: »در حال حاضر گوشت گوسفندی با قیمت کیلویی ۹۲ تا ۹۴ هزار 
تومان به مغازه دار داده می شود و مغازه دار هم می تواند با ۱۰ تا ۵ درصد افزایش قیمت این 
گوشت را بفروشد. اما چون نزدیک به عید قربان هستیم، دامدارها گوشت را برای عرضه 

درآن زمان انبار می کنند و فکر می کنند که با قیمت بالاتری می توانند بفروشند.«

بیژن نامدار زنگنه وزیر نفت با تاکید براینکه به صادرات نفت در آینده امیدوار هستم به 
طعنه گفت: »اگر دوستان اجازه دهند از عهده دشمنان بر می آییم.« 

زنگنه یکشنبه شب با حضور در یک برنامه زنده تلویزیونی با ابراز خوشبینی از افزایش 
صادرات نفت در آینده اظهار داشت: در حال حاضر با تمام توان در تلاش هستیم از عهده 

دشمنان بر آییم و بر مشکلات کنونی فروش نفت پیروز شویم.
وی درخصوص نشست اخیر اوپک گفت: در نشستی که در سال ۲۰۱۸ در وین 
داشتیم، تصمیم گرفته شد تا اوپک و غیر اوپک یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه از تولید 
نفت کم کنند تا بازار نفت به تعادل برسد، بحث بر این بود که این مساله برای ۶ ماه تا ۹ 

ماه بعد تمدید شود و ما بر روی این موضوع بحثی نداشتیم.
او ادامه داد: وقتی ما وارد جلسه شدیم با مشکل روبه رو شدیم لذا مساله به فرایند 
تصمیم سازی بر می گشت، از ورود به جلسه بنده اعتراض داشتم که یکجانبه گرایی در 
جلسه حاکم است، اوپک ۱۴ عضو دارد و این ۱۴ عضو همه دارای حقوق مساوی هستند 

و تصمیم های اوپک باید با اجماع اتخاذ شود، نمی شود که یک نفر تصمیم بگیرد و به اسم 
اوپک آن تصمیم را اعلام کند.

وزیر نفت افزود: بنده به این موضوع اعتراض داشتم و در نشست اخیر به طرق مختلف 
اعلام کردم که اعضای اوپک مُهر لاستیکی نیستند که پای تصمیم های اتخاذ شده مهر 
تائید بزنند و من اعتراض خود را به عنوان تکروی و یک جانبه گرایی در اوپک اعلام کردم، 
بنده گفتم که این موضوع برای اوپک خطرناک است، تصمیم ها باید در درون اوپک گرفته 

شود.
زنگنه با اشاره به اینکه به دلیل مراعات همکاری های درازمدت نمی توانم اسم کشوری 
را نام ببرم، افزود: به بنده پیغام دادند که دیگر یک جانبه گرایی را در مصاحبه های خود 

عنوان نکنم و گفتند که ما حرف های شما را دریافت کردیم.
وزیر نفت با بیان اینکه موضوع دیگری تحت عنوان منشور همکاری های اوپک و 
غیراوپک مطرح و بر روی آن توافق شد، گفت: بیانیه بین اوپک و غیر اوپک داشتیم تا 

کشورها بدون تعهد برای بهبود مسائل نفتی و بازار با یکدیگر گفت وگو داشته باشند.
وی با اشاره به اینکه در جلسه ای بین پنج تا پنج ساعت و نیم بحث های بسیار چالشی 
فرساینده بین ما و یک عضو دیگر مطرح شد، ادامه داد: ما نگرانی های در اینجا داشتیم 
که یک سازمان و یا تشکیلاتی درست نشود که جای اوپک بشیند و یک عده در این 

شرایطی که ایران وضعیت خاصی دارد، اوپک را یدک بکشند و به دنبال سر خود ببرند.
او با اشاره به اینکه بعد از پنج ساعت و نیم بحث، آنچه را که می خواستیم را پذیرفتند، 
افزود: بخشی از تصمیم ها در منشور همکاری درج و بخشی دیگر در قطعنامه وزیران 
اوپک منعکس شد مبنی بر اینکه اولًا تشکیلاتی به وجود نمی آید بلکه یک گفت وگوی 
بین اوپک و غیر اوپک است و تصمیم هایش هیچ تعهدی ندارد و پیوستن به آن کاملًا 
داوطلبانه است و ریاست دائمی ندارد و به صورت چرخشی سالانه برگزار می شود، بیشتر 
بحث ما بر روی فرایند بود، بیشترین نگرانی بنده درخصوص اوپک در این خصوص بود که 
با یکجانبه گرایی اساساً دیگر اوپک نباشد یعنی سازمانی با یکی دو عضو باشد و تصمیم ها 

را به بقیه دیکته کنند.
زنگنه با اشاره به اینکه ما از حقوق خودمان و سایر اعضا دفاع کردیم، گفت: وقتی نتیجه 
حاصل شد از ما تشکر کردند و خوشحال شدند بنده با هیچکس رو در بایستی نداشتم 

و ندارم.
وی در ادامه با تاکید بر قدرت ایران در تولید و صادران نفت، افزود: اگر شرایط عادی 

شود بدون هیچ ملاحظه ای به بالاترین سقف تولید و صادرات خواهیم رسید.
وزیر نفت گفت: بعد از جلسه اوپک وزیر نفت عربستان گفته بود که ایران امنیت انرژی 
جهان را به خطر می اندازد، او فرد تکنوکرات محترمی است و این حرف های سیاسی را 
معمولًا از وی نمی شنویم و احتمالًا این حرف های سیاسی را به او گفتند که بگوید، اما 

بهتر بود تا زمانی که بنده در آنجا بوم این حرف ها را می گفتند تا جواب بدهم.
*الان بشکه های صادراتی برایمان مهم تر از قیمت نفت است 

وی با اشاره به اینکه ایران نه تنها تهدید کننده امنیت انرژی نیست، بلکه بزرگترین 
ضمانت کننده ثبات و امنیت انرژی در منطقه است، افزود: ما از اول گفته ایم که نفت 
نباید سیاسی شود باید اقدام آمریکا را در رابطه با ونزوئلا، لیبی، ایران و سایر کشورها 
محکوم کرد، اما برخی از دوستان گفتند که اوپک سازمان سیاسی نیست، اما دود این 
مساله به چشم همه می رود، ما فقط با یکجانبه گرایی آسیب نمی بینیم بلکه سایرین هم 

دچار آسیب می شوند.
وی با اشاره به اینکه الان برای ما آنقدر قیمت مهم نیست که بشکه های صادراتی 
برایمان مهم است، گفت: در فاصله جولای ۲۰۱۷ تا ۲۰۱۹ تولیدات آمریکا به ۳ میلیون 

و ۱۰۰ هزار بشکه رسید به طوری که ۵۰۰ هزار بشکه دیگر به این مقدار اضافه شد.
زنگنه با بیان اینکه آمریکا بزرگترین تولید کننده نفت دنیا است، ادامه داد: پس از 
آمریکا، روسیه و عربستان بزرگترین تولید کنندگان هستند، آمریکا شوک هایی را بر بازار 
وارد کرد تا بتواند نفت خود را به فروش برساند به طور کلی در اوپک از همکاری هایی که 
تولید کنندگان دارند استقبال می کنیم، چیزی که به مصرف کننده و تولیدکننده آسیب 

می زند سبب بی ثباتی می شود.

بیژن نامدار زنگنه: 

اگر دوستان در داخل اجازه دهند از عهده دشمنان برمی آییم

امسال  ماه  مرداد   ۲۰ از  شده  بینی  پیش  برنامه  براساس 
شخصی  سوخت  کارت  از  استفاده  با  خودروها  سوخت گیری 
امکان پذیر است . با این حال هنوز افرادی یا کارت سوخت ندارند 
یا رمز کارت خود را فراموش کرده اند. تکلیف این افراد چه خواهد 

شد؟ 
استفاده از کارت سوخت با سهمیه بندی بنزین در اواخر دهه ۸۰ 
شمسی وارد ادبیات ایرانیان شد تا علاوه بر کنترل مصرف، قیمت 
حامل های انرژی و از جمله بنزین را به قیمت های جهانی نزدیک 

سازد.
بنابراین با کاهش قیمت نفت و ثابت ماندن قیمت دلار همزمان 
با روی کار آمدن دولت یازدهم، کم کم استفاده از این کارت بی اثر 
شد، بگونه ای که پمپ بنزین ها با همان نازل های کارت خور کار 
و  نمی شد  ارائه  زدن  بنزین  برای  سوختی  کارت  اما  می کردند، 

خبری هم از سهمیه بندی بنزین نبود.
مساله جدی آنجا بود که با افزایش قیمت نفت در بازارهای جهانی 
و شیب تند رشد قیمت دلار در ایران، دوباره فاصله معناداری بین 
قیمت بنزین در ایران و کشورهای همسایه بوجود آمد. همین امر 
سبب شد تا قاچاق سوخت دوباره جذاب شود. از سوی دیگر ثابت 
ماندن قیمت بنزین در سال های گذشته، میل به مصرف در داخل 
را نیز افزایش داد و به این ترتیب میانگین مصرف به ۹۷ میلیون لیتر 
در روز رسید، درحالی که به گفته وزیر نفت ایران روزانه ۱۱۰ میلیون 
لیتر بنزین تولید می شود، اما چنانچه شتاب فعلی مصرف ادامه دار 

باشد، دوباره کشورمان واردکننده بنزین می شود.
بر همین اساس بود که بحث بازگشت کارت سوخت از پاییز سل 
گذشته باردیگر مطرح و سناریوهای متفاوتی نیز برای آن نوشته 
شد. موارد مطرح شده از اختصاص بنزین سهمیه به افراد به جای 
خودروها گرفته تا قیمت گذاری چند برابری این سوخت درصورت 
سهمیه بندی همه از مواردی بود که در فضای مجازی مطرح، اما به 

سرعت تکذیبیه آن نیز صادر شد.
سرانجام اردیبهشت امسال بود که احتمال سهمیه بندی در کوتاه 

مدت منتفی اعلام، اما بر استفاده از کارت سوخت برای ردیابی 
میزان مصرف تاکید شد.

براساس این تصمیم قرار است از ۲۰ مرداد امسال سوخت گیری 
با کارت سوخت شخصی امکان پذیر باشد و از آنجا که در چند سال 
اخیر تعداد زیادی از افراد کارت سوخت خود را گم کرده و یا رمز 
آن را فراموش کرده اند در چند نوبت از مالکان خودرو خواسته شد 
تا برای صدور المثنی و یا بازیابی رمز کارت به مرکز پلیس +۱۰ و یا 

سامانه دولت همراه مراجعه کنند.
مردم  از  نفتی  فرآورده های  پخش  ملی  شرکت  گذشته  هته 

درخواست کرد تا پیش از آغاز سوخت گیری با کارت، یکبار با کارت 
سوخت خود بنزین بزنند تا از صحت کارت مطمئن شوند.

اکنون سوالی که مطرح است، افراد فاقد کارت سوخت و یا اینکه 
رمز خود را فراموش کرده اند و یا در جریان، امتحان کارت سوخت 

به مشکل خورده اند چه اقدامی باید انجام دهند.
مالکان خودروهای نو شماره و تعویض پلاک های جدید که تا 
کنون موفق به دریافت کارت شناسایی خودرو نشده اند، هنگام 
ثبت نام کارت سوخت در سامانه می توانند با استفاده از شماره 
VIN ) شناسه ۱۶ رقمی( مندرج در شناسنامه مالکیت خودرو 

نسبت به ثبت نام کارت سوخت در سامانه دولت همراه، اپلیکیشن 
دولت همراه و یا از طریق کد دستوری *۴# اقدام کنند.

همچنین صاحبان خودروهایی که کارت هوشمند سوخت خود را 
گم کرده و بر اساس فراخوان قبلی شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی ایران، نسبت به درج اطلاعات خود در سامانه دولت همراه 
اقدام و با طی کردن فرایند لازم، شماره حساب کارت اعتباری خود 
را ثبت کرده اند، نیازی به ثبت نام مجدد نداشته و کارت هوشمند 
سوخت آن ها بر اساس ثبت نام انجام شده قبلی، صادر و توسط 
شرکت پست جمهوری اسلامی ایران به آن ها تحویل داده خواهد 

شد.
این هموطنان هزینه صدور کارت سوخت المثنی را برابر تعرفه 
مصوب، هنگام دریافت کارت، به ماموران شرکت پست جمهوری 

اسلامی ایران پرداخت می کنند.
همچنین عده ای از هموطنان که کارت هوشمند سوخت خود را 
گم کرده اند و در فراخوان قبلی نسبت به ثبت نام از طریق سامانه 
دولت همراه اقدام نکرده اند، می توانند با مراجعه به دفاتر پلیس 
+۱۰ و یا سامانه دولت همراه برای صدور کارت هوشمند سوخت 

المثنی اقدام کنند.
برای این کار مالک خودرو یا وکیل قانونی باید با در دست داشتن 
مدارک هویتی مالک خودرو یا وسیله نقلیه به یکی از دفاتر خدمات 

کارت هوشمند سوخت )مراکز پلیس +۱۰( مراجعه کند.
افرادی که رمز کارت سوخت خود را فراموش کرده اند برای حذف 
رمز قبلی و تعیین رمز جدید با در دست داشتن مدارک شناسایی 
مالک خودرو و وسیله نقلیه به یکی از مراکز شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی مراجعه کنند. البته شرط این کار وجود کارت 

سوخت سالم و بدون مشکل و شکستگی است.
همچنین متقاضیان در صورت هر گونه ابهام و پرسش ضروری 
می توانند با شماره تلفن ۰۹۶۲۷ مرکز پاسخگویی شرکت ملی 

پخش فرآورده های نفتی تماس بگیرند.

تکلیفجاماندگانثبتنامکارتسوختچیست؟

وزیر سابق راه و شهرسازی گفت: خصوصی سازی فراتر و مهمتر از واگذاری بنگاههای 
دولتی است. اگر خصوصی سازی بدون تغییر در ماموریت دولت انجام شود به تولید و 

رانت تبدیل می شود. 
عباس آخوندی در نشست هم اندیشی و گفتگوی اقتصادی با موضوع "مروری بر 
بر خصوصی سازی" که در سازمان  نقدی  قانونگذاری،  تا  تدوین لایحه  از  تاریخچه، 
خصوصی سازی برگزار شد، گفت: خصوصی سازی، واگذاری دارایی های دولت به بخش 

خصوصی است.
وزیر سابق راه و شهرسازی افزود: خصوصی سازی فراتر و مهمتر از واگذاری بنگاههای 
دولتی است. اگر خصوصی سازی بدون تغییر در ماموریت دولت انجام شود به تولید و رانت 

تبدیل می شود. بر این اساس باید این ماموریتها مورد بازنگری قرار گیرد.
وی با اشاره به تدوین لایحه اجرای سیاستهای کلی اصل ۴۴ قانون اساسی گفت: در 
اقتصاد کشور چند سوال مطرح است از جمله اینکه نقش دولت در توسعه اقتصادی، 
توسعه فناوری، حمایت از مصرف کننده، حمایت از محیط زیست و تسهیل رقابت و 

کنترل انحصار چیست؟
آخونی اضافه کرد: بر این اساس باید ماموریت های دولت مورد تجدید نظر بنیادی قرار 

گیرد تا مشخص شود قلمرو فعالیت دولت کجا است؟

وی ادامه داد: اگر قرار است دولت سرمایه گذاری کند باید از انحصارات طبیعی شروع 
کنیم نه اینکه در بحث های رقابتی این کار را انجام دهیم.

وزیر سابق راه و شهرسازی گفت: در زمان ارائه لایحه مربوط به اجرای سیاست کلی اصل 
۴۴ در سال ۸۵ بخش های مربوط به ماموریت دولت حذف شد، که مشکلات کنونی 

خصوصی سازی در کشور از این ناحیه ناشی می شود.
وی اذعان داشت: علاوه بر این یکی دیگر از موضوعات صورت گرفته در راستای ارائه 
لایحه قانون اجرایی سیاستهای کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، موضوع حذف تولید 

کالاهای عمومی توسط دولت بود.
آخوندی در ادامه با اشاره به فعالیت نهادهای عمومی غیردولتی گفت: این نهادها 
به هیچ وجه نمی توانند مدیریت بنگاههای دولتی را داشته باشند و حق ندارند سهام 
مدیریتی را تحت تملک خود داشته باشند. با وجود این در زمان ارائه لایحه مذکور در طی 
سالهای ۸۵ و ۸۶ این موضوع مورد استحاله دولت و مجلس قرار گرفت که بنظر می رسد 
به صورت اتفاقی نبوده است و این موضوع جای بحث و تامل دارد. ضمن اینکه بر اساس 
اصل ۴۴ قانون اساسی اقتصاد کشور به سه بخش دولتی، خصوصی و تعاونی تقسیم 
شده است اما در دولت وقت بخشی ایجاد شد تحت عنوان نهادهای عمومی غیردولتی 

که از همه بخش ها بزرگتر بود.

وزیر سابق راه و شهرسازی افزود: آگاهی عمومی ضامن اجرای قانون اصل ۴۴ است 
ولی متاسفانه از سال ۸۵ که اوج حرکتهای پوپولیستی توسط رسانه ها و صدا و سیما 

است، تغیرات زیادی در لایحه بوجود آمد.
وی گفت: تا کنون حدود ۱۰۰ میلیارد دلار سهام مربوط به بنگاههای دولتی واگذار 
شده است که بخش عمده آن در دولت های نهم و دهم بوده که سهام عدالت و رددیون 
عمده این واگذاری ها را تشکیل می دهد و در آن دوران در عمل چیزی کمتر از ۱۵ درصد 

واگذاریها به بخش خصوصی واقعی منتقل شده است.

وزیر سابق راه و شهرسازی؛

خصوصیسازیبایدبهتغییرماموریتدولتمنجرشود

وزیر صنعت: 
حذفبرچسبقیمتازرویکالاهاغیرقانونیاست

غیرقانونی  کالاها  روی  از  قیمت  برچسب  حذف  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
است و در صورت استنکاف، پرونده فروشنده متخلف به سازمان حمایت از مصرف کننده 
و تعزیرات حکومتی ارجاع می شود.  »رضا رحمانی« درباره حذف برچسب قیمت از روی 
کالاها، اظهار داشت: نصب برچسب قیمت بر روی کالا الزامی بوده و کنترل های بسیاری 
برای اجرایی شدن این مهم صورت می گیرد. وی با بیان اینکه حذف برچسب قیمت از روی 

اجناس غیرقانونی است، افزود: درج نشدن قیمت بر روی کالاها یکی از مواردی است که 
باعث تشکیل پرونده در سازمان حمایت از مصرف کننده و تعزیرات حکومتی می شود. وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با اشاره به تأثیر راه اندازی سامانه جامع تجارت در توزیع کالاها بیان 
کرد: تمامی این سامانه ها جهت کنترل و رصد نحوه توزیع کالا طراحی شده تا ردیابی مسیر 

توزیع الکترونیکی ممکن شود.

معاون اقتصادی وزارت اقتصاد معتقد است که نرخ فعلی در 
بازار ارز به هیچ وجه واقعی نیست و این اصل را هر اقتصاددانی 
قبول دارد. همچنین وزیر اقتصاد هم نرخ دلار را بدون در نظر 
اما  است  کرده  عنوان  تومان  سیاسی ۸۰۰۰  مسائل  گرفتن 

تحلیل واقعی از این قضیه چیست؟
معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد با اشاره به آرامش و ثبات 
در بازار ارز طی روزهای اخیر، اظهار کرده که نرخ فعلی در بازار 
ارز به هیچ وجه واقعی نیست و این اصل را هر اقتصاددانی قبول 
دارد، زیرا نرخ واقعی در زمان تعادل اقتصاد کشور به دست 
می آید. بر اساس گزارش تارنمای وزارت اقتصاد، محمدعلی 
دهقان دهنوی، گفته که وجود برخی محدودیت های خارجی، 
به این معنی نیست که تعادل نداریم، بلکه این محدودیت ها 
هستند که نرخ ها را تعیین می کنند و هرچه سیاست گذاری ما 
هوشمندانه تر و مواجهه ما با شوک ها و تلاطم ها قوی تر باشد، 

کمک می کند بیشتر به سمت تعادل حرکت کنیم.
*بازه سه تومانی اقتصادسنج ها برای قیمت دلار

با این حال واقعی بودن یا نبودن نرخ ارز مسأله ای است که همه 
اقتصاددانان روی آن تفاهم نظر ندارند. برخی از اقتصاددانان و 

اقتصادسنج ها بر اساس مدل های ارزی که خود ترسیم کرده اند 
معتقدند که قیمت واقعی دلار در همین محدوده فعلی است.

*پیش بینی نرخ دلار
برخی از دیگر اقتصاددانان خوش بین تر مانند اقتصاددانان 
وابسته به مؤسسه مطالعات دین و اقتصاد معتقدند که دلار 
از  بالاتر  نرخ های  و  دارد  تومان   ۲,۸۰۰ حدود  در  قیمتی 
این، طرحی برای تأمین کسری بودجه است. هرچند دیگر 
اقتصاددانان وابسته به این مؤسسه در زمان اوج تلاطم دلار در 
سال گذشته هم روی دلار ۴۰ هزار تومانی شرط بسته بودند که 

خوشبختانه این اتفاق محقق نشد.
*اقتصاددانان معتقد به فنر ارزی

گروه دیگری از اقتصاددانان معتقد به فرضیه "فنر نرخ ارز" نیز 
هستند که معتقدند نرخ ارز باید به تناسب تورم افزایش داشته 
باشد و در غیر این صورت زمانی که دولت بخواهد به صورت 
تصنعی و با ابزارهای دستوری نرخ آن را اصطلاحاً سرکوب کند، 
این فاصله با نرخ تورم بعداً خود را به صورت جهشی، دقیقاً 

مشابه آنچه در سال ۱۳۹۷ اتفاق افتاد، نشان خواهد داد.
*پای سیاست در بساط اقتصاد

با این حال آنچه مسلم است، این است که وضعیت بازار ارز 
به طوری که  از هر زمان دیگری است؛  این روزها پیچیده تر 
حتی بسیاری از اقتصاددانانی که از مدل های اقتصادی دقیق 
استفاده  دلار  نوسانات  رصد  برای  آن چنانی  افزارهای  نرم  و 
می کردند دیگر کمتر می توانند با قطعیت در این باره صحبت 
کنند. واقعیت این است که بازار ارز امسال بیشتر از هر سال 
دیگری به تحولات و اخبار سیاسی وابسته شده است و دیگر 
فاکتورهای اقتصادی به تنهایی برای ارزیابی این بازار کفایت 
نمی کنند. تحولات سیاسی پیش آمده در روابط بین الملل کشور 
و همچنین اظهارنظرهایی که به صورت روزانه از شبکه های 
ملاک های  از  ارز  بازار  شده  باعث  می شود،  منتشر  خبری 

اقتصادی فاصله گیرد.
بانک  ثبات بخش  اقدامات  از  نمی توان  البته  بین  این  در 
مرکزی در زمینه کنترل نوسانات نرخ دلار و حتی کاهش آن به 
راحتی چشم پوشی کرد. کنترل نرخ دلار آن هم در شرایطی که 
موضع گیری های سیاسی به صورت روزافزون در حال افزایش 
است، کار مهمی است که بانک مرکزی به خوبی از عهده آن 

برآمده است.

معاون اقتصادی وزارت اقتصاد مطرح کرد
»نرخارزواقعینیست«اماواقعیتچیست؟
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این اقدام ویلموتس نباید مقطعی و  تبلیغاتی باشد 
لیست تیم ملی؛ ویلموتس چه راهبردی دارد

آیا اظهارات انتقادآمیز و تند کاپیتان تیم ملی آرژانتین دردسرساز می شود

محرومیت ۲ ساله کنمبول بیخ گوش »مسیِ« 
بی پروا

جنوبی  آمریکای  فوتبال  کنفدراسیون  که  است  آن  از  حاکی  اخیر  گزارش های   
)کنمبول( قصد دارد تا خود به جنجال های ناشی از اظهارات انتقادآمیز و تند »لیونل 
مسی« فوق ستاره آرژانتین ورود کرده و در این صورت می تواند برجسته ترین بازیکن 

جهان را به مدت ۲ سال محروم کند. 
کاپیتان تیم ملی آرژانتین پس از شکست مقابل شیلی در نیمه نهایی کوپا آمریکا، 
سازماندهندگان و داوران این تورنمنت را به "فساد" و تبانی برای قهرمان کردن برزیل 

متهم کرد.
جادوگر آبی اناری ها در ادامه و پس از کسب مقام سوم این رقابت ها با گفتن جمله "کوپا 
برای قهرمانی برزیل مهیا شده است، امیدوارم داوران و کمک داور ویدئویی بازی فینال 
را تحت تاثیر قرار نداده و بگذارند پرو برای قهرمانی بجنگد که البته به نظر من محتمل 

نیست" از شرکت در مراسم اهدای مدال برنز نیز امتناع کرد.
مسی پیش تر و بدنبال حذف از نیمه نهایی به دست برزیل میزبان، به نحوه قضاوت 
داوران اعتراض کرده و تصمیمات آنان را "مزخرف" خوانده بود و پس از بازی مقابل 
شیلی با گریز زدن به این اظهارات خود، مدعی شد که احتمال دارد اخراج وی در دیدار 

رده بندی مقابل شیلی تحت تاثیر این صحبت ها و انتقادها بوده باشد.
حالا گزارش ها حاکی از آن است که اظهارات مرد آرژانتینی می تواند مجازاتی را از 
سوی کنفدراسیون فوتبال آمریکای جنوبی )کنمبول( برای وی به همراه داشته باشد؛ 

نهادی که مقررات آن بازیکنان را از اهانت به این ارگان و پرسنل آن منع می کند.
در صورتی که کنمبول تصمیم بگیرد در برابر اظهارات مسی اقدام کند، در آن صورت 
محرومیتی تا ۲ سال در انتظار وی خواهد بود؛ محرومیتی سنگین که در صورت اعمال 
بدین معنا است که فوق ستاره آبی اناری ها نه تنها انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر بلکه 
کوپا آمریکای سال ۲۰۲۰ که به میزبانی مشترک آرژانتین و کلمبیا برگزار می شود را نیز 

از دست خواهد داد.
کنمبول که به وضوح از اظهارات مسی آزرده شده بود، در نخستین اقدام خود با انتشار 

بیانیه ای آنچه مسی گفته بود را »بی اساس و غیرقابل قبول« توصیف کرد.
با این حال باید منتظر ماند و دید که آیا این نهاد برجسته ترین بازیکن منطق آمریکای 

جنوبی و البته جهان را برای مدت زمانی طولانی محروم می کند یا خیر.
 

جواد زرینچه:

برای آمدن به استقلال هزینه نکردم
 سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: برای آمدن به استقلال پولی خرج نکردم و تنها 

وظیفه ام را انجام میدهم.
جواد زرینچه د در خصوص وضعیت این روزهای استقلال گفت: آبی پوشان به مدت 
دو هفته است که تمرینات خود را آغاز کرده اند و چند روزی که کنار استقلال بوده ام تیم 
را پر از انگیزه، انرژی و نشاط دیده ام و امیدوارم این روند تا پایان فصل ادامه داشته باشد.
سرپرست تیم فوتبال استقلال تهران در مورد عملکرد استراماچونی افزود: او یک مربی 
بسیار منظم، با انضباط و دارای دیسیپلین بسیار قوی است و به دقت و با جدیت تمام 
تمرینات را زیر نظر دارد و تلاش بسیاری می کند تا تیم به هماهنگی کامل دست پیدا 

کند.
زرینچه در پاسخ به این سئوال که کسی تصور نمی کرد شما به عنوان سرپرست 
استقلال انتخاب شوید گفت: من برای آمدنم پولی خرج نکردم و هرگز دنبال چنین 
کاری هم نبودم. مدیرعامل باشگاه با من صحبت و اعلام کرد که به حضور من در 
استقلال نیاز است. من هم به خاطر اینکه عاشق استقلال هستم و وظیفه خود می دانم 

به تیم محبوبم کمک کنم سرپرستی را قبول کردم.
سرپرست تیم فوتبال استقلال تهران در پاسخ به این پرسش که گفته شده قرار بود شما 
مدیرعامل استقلال شوید، تصریح کرد: در جریان چنین صحبتی نبوده ام و کاملًا بی 
خبر هستم و بعید می دانم اصلًا چنین خبری صحت داشته چون هرگز چنین صحبتی 

با من نشده بود.
زرینچه در مورد وضعیت پژمان منتظری و روزبه چشمی اظهار داشت: پژمان بازیکن 
بزرگی است. او سالها در استقلال بوده و زحمات زیادی برای این تیم کشیده و از تجربه 
بالایی برخوردار است اما بعید می دانم به استقلال برگردد و حتی شنیدم که می خواهد 
برای فولاد خوزستان بازی کند. در مورد چشمی هم باید بگویم که باشگاه با او در ارتباط 
است و امیدوارم او به تیم استقلال بازگردد. برای این فصل، استقلال به بازیکنان با تجربه 

نیاز دارد تا بتواند به موفقیت دست پیدا کند.

امیرآبادی:

 استراماچونی جدی و با نظم است
 پیشکسوت استقلال گفت: استراماچونی در این مدت بسیار جدی و منظم نشان 

داده و به نظر می رسد او افکار بزرگی برای استقلال در سر دارد. 
»مهدی امیر آبادی« اظهار داشت: تمرینات آماده سازی استقلال برای لیگ نوزدهم به 
صورت جدی دنبال می شود و امیدوارم این تیم بتواند در فصلی که پیش روست در جام 

هایی که پیش رو دارد به موفقیت برسد.
وی افزود: من از استراماچونی حمایت کردم و امیدوارم تمام استقلالی ها از این مربی 

حمایت کنند تا او بتواند روزهای خوبی را برای هواداران این تیم رقم بزند.
بازیکن پیشین استقلال خاطرنشان کرد: استقلال هر فصل بازیکنان زیادی را از دست 
می دهد و به همین دلیل مجبور است نفرات جدیدی را به خدمت بگیرد. این اتفاق در 

فصول گذشته آسیب جدی به تیم زده است.
وی ادامه داد: در صورتی که مدیران باشگاه حامی کادرفنی باشند و به آنها فرصت 

دهند استقلال پتانسیل موفقیت در لیگ امسال را دارد.
امیرآبادی تاکید کرد: استراماچونی در این مدت جدی و با نظم بوده است و این نشان 
می دهد افکار او حرفه ای است و به دنبال این است که انظباط را در تیمش حکفرما کند.
وی در پایان گفت: استقلال با روشی که استراماچونی در پیش گرفته است می تواند 

بدون حاشیه فصل را آغاز و به اهدافش برسد.

قرارداد وحید امیری با ترابزون اسپور فسخ شد
قرارداد هافبک تیم ملی فوتبال ایران با باشگاه ترابزون اسپور ترکیه به طور رسمی فسخ 

شد.
در حالی که زمزمه های جدایی وحید امیری از باشگاه ترابزون اسپور ترکیه شنیده 
می شد,  قرارداد این بازیکن روز )دوشنبه( رسماً  فسخ شد. قرار است باشگاه به او 15۰ 
هزار یورو بابت فسخ قرارداد پرداخت کند. امیری تابستان سال گذشته در ازای 1.4 
میلیون یورو به این تیم ترکیه ای پیوست و در فصل گذشته برای ترابزون اسپور ۲3 بار 
به میدان رفت و 3 گل به ثمر رساند. هافبک تیم ملی ایران پیش از این مورد توجه چند 
باشگاه ایرانی قرار گرفته بود و با توجه به اینکه هم اکنون بازیکن آزاد است, می تواند از 

بین گزینه  ها یکی را انتخاب کند.   قرارداد امسال این بازیکن 75۰ هزار یورو بود.

کریمی در آستانه تمدید قرارداد با استقلال
علی کریمی، هافبک تیم فوتبال استقلال در آستانه تمدید قرارداد با این باشگاه است.
 مسئولان باشگاه استقلال در روزهای اخیر مذاکراتی با علی کریمی و روزبه چشمی 
انجام داده بودند که با چشمی به نتایج مثبتی نرسیدند، اما کریمی در آستانه تمدید 

قرارداد با باشگاه استقلال قرار دارد.
این بازیکن قصد داشت فصل آینده را در خارج از کشور بازی کند که ظاهراً این اتفاق 

رخ نداده است.
کریمی در صورتی که با مسئولان استقلال مذاکرات نهایی را انجام داده و توافق کند، 

راهی ترکیه می شود تا در اردوی استقلال حضور یابد.

اسدی هم استقلالی شد
یکی دیگر از بازیکنان فصل گذشته سایپا به استقلال پیوست.

رضا اسدی، بازیکن فصل گذشته سایپا با مسئولان باشگاه استقلال به توافق رسید تا 
پیراهن این تیم را برتن کند. این بازیکن روز )دوشنبه( در تست های پزشکی نیز شرکت 
کرد.اسدی پس از آرش رضاوند و علی دشتی، سومین بازیکن از سایپا خواهد بود که به 

استقلال پیوسته است.

ورزشی

باشگاه ها چگونه با بازیکنان و مربیان قرارداد می بندند

از قراردادهای مخفی تا شگرد یورویی تمدید قرارداد
گزارش و تحلیل از مجید روان ستان

پیرامون  و  است  داغ  به شدت  انتقالات  و  نقل  بازار  روزها  این   
مذاکرات و انتقال هایی که صورت می گیرد، برای خیلی ها این 
سؤال پیش می آید که یک باشگاه باید چگونه با بازیکنان و مربیان 
قرارداد ببندد؟ آیا در قراردادهای آنها منافع باشگاه در نظر گرفته 

شده یا این قرارداد تنها به سود بازیکن است؟! 
این روزها بحث های زیادی درباره بسته شدن نوع قراردادها میان 
باشگاه ها با بازیکنان و مربیان شده و وقتی آنها دچار اختلاف 
در  آنچه  با  که  می شود  رو  عجیبی  قرارداد  ناگهان  می شوند، 
فدراسیون موجود است، بسیار متفاوت بوده و این بیانگر آن است 
که باشگاه های ما هنوز یاد نگرفته اند با بازیکنان داخلی و خارجی 

خود چگونه قرارداد ببندند.
*مخفی ماندن مفاد قرارداد

منعقد  مربیان  و  بازیکنان  با  باشگاه ها  میان  که  قراردادی  از 
می شود یک برگ به فدراسیون فوتبال می رود، یک برگ نیز در 
اختیار بازیکن یا مربی قرار می گیرد، یک برگ به هیئت فوتبال 
ارسال می شود و در نهایت یک برگ هم در اختیار باشگاه باقی 
می ماند. با توجه به این که قراردادهای فی مابین باشگاه ها کاملًا 
محرمانه است، خیلی بعید به نظر می رسد که فدراسیون فوتبال یا 
هیأت فوتبال برگه قراردادها را در اختیار افراد غیر قرار دهد. معمولًا 
نه بازیکن و نه مربی نیز برای مخفی ماندن مفاد قراردادش چنین 
اقدامی انجام نمی دهد و تنها نقطه ای که احتمال دارد قرارداد از 
آنجا بیرون برود، خود باشگاه است؛ مانند آنچه درباره نوع قرارداد 

استقلال با بازیکنان و مربیان خارجی اش رخ داد.
*قراردادهای ترکمنچای

مربیان  و  بازیکنان  به  تعهداتی  چه  استقلال  باشگاه  این که 
خارجی اش داده و زیر بار چه قراردادهای ترکمنچای گونه ای رفته 
است، باید توسط نهادهای مرتبط مورد بررسی و کنکاش بیشتری 
قرار بگیرد. اکنون که تعهدات این باشگاه توسط فردی که قبلًا در 
آن تیم حضور داشته و مورد تأیید هم بوده برملا شده، باید روشن 
گردد که چرا باشگاه استقلال برای بازیکنانی که نظیرشان در 
فوتبال ایران فراوان هستند، آپشن و امتیازهایی را لحاظ کرده و 
بدون توجه به مشکلات مالی و به صرفه نبودن قراردادهای دلاری و 
با علم به این که از سال ها پیش نیز بدهی هایی بر این باشگاه سایه 
افکنده، اقدام به عقد چنین قراردادهایی نموده است؟! این همان 

موضوعی بود که در بالا به آن اشاره کردیم.
افشای قرارداد

اختیار  در  و  رفته  بیرون  باشگاه  از  اسناد  این  چگونه  راستی 
رسانه ها قرار گرفته؟! بدون تردید افشای قرارداد بازیکنان و مربیان 
برای رسانه ها اقدامی جذاب و ماجراجویانه محسوب می شود، 
بزرگی  باشگاه  در  حفره ای  که  است  آن  بیانگر  موضوع  این  اما 
مانند استقلال وجود دارد که به این سادگی اسناد محرمانه از آن 
خارج می شود. درباره لو رفتن این اسناد چند احتمال را می توان 
در نظر گرفت: انتقال این اسناد به بیرون یا به دست امور مالی 
باشگاه بوده، یا دبیرخانه یا افرادی که در جریان عقد قراردادها قرار 
داشته اند و چون جایگاه خود را در این باشگاه از دست داده اند، در 
فرصتی مناسب، اقدام به تهیه عکس یا کپی از این اسناد محرمانه 

کرده و آن را در اختیار رسانه ها قرار داده اند.
*موضع بی اعتمادی

بحث برانگیز  و  غلط  سیاستگذاری  گرچه  افشاگری ها  این 
تصمیم گیران و تصمیم سازان در مقابل بازیکنان و مربیان خارجی 
را آشکار کرده، اما این باشگاه را در مواجهه با بازیکنان و مربیان 
نگران  را  بسیاری  و  می دهد  قرار  بی اعتمادی  کاملًا  موضع  در 
می سازد که فردا همین داستانی که درباره قرارداد خارجی ها رخ 
داد، برای آنها نیز تکرار شود. باشگاه استقلال هم با سکوت خود 
بر این ضعف عمیق که قادر نیست از قراردادهای منعقد شده میان 
خود و بازیکنان و مربیان محافظت کند صحه گذاشته و روشن 

نیست که انفعال در مقابل این ماجرا از کجا نشأت می گیرد. آیا این 
باشگاه خود را بازنده قطعی این ماجرا می داند که در مقابل افشای 

محرمانه هایش هیچ واکنشی نشان نمی دهد؟
*حق فسخ

ایوانکوویچ،  برانکو  قرارداد  وضعیت  درباره  دیگر  مهم  موضوع 
سرمربی سابق پرسپولیس بود. از نظر مدیرعامل این باشگاه، 
او همچنان سرمربی پرسپولیس محسوب می شود و نمی تواند 
قرارداد خود را فسخ کند، اما طبق رویه قضایی فدراسیون جهانی 
فوتبال )فیفا( معوق ماندن حقوق مربی یا بازیکن برای بیش از 
دو ماه، حق فسخ را به آنها می دهد و قطعاً هیچ مربی یا بازیکن 
حرفه ای پیش از دادن اخطار کتبی به باشگاه قراردادش را فسخ 
نمی کند. همه از اخطارهای برانکو باخبرند، بنابراین اگر باشگاه 
پرسپولیس ادعایی درباره این مربی دارد، باید در فیفا طرح دعوی 
کند. با توجه به شرایط از پیش گفته شده، قرارداد برانکو به طور 

عملی فسخ شده بود.
*پرداخت مالیات

مربیان  با  کشورمان  بزرگ  باشگاه  دو  قرارداد  بستن  نوع  این 
خود، با توجه به دادن آپشن های زیاد و رعایت نکردن مفاد آن، 
این امکان را به مربیانشان داد تا به راحتی بتوانند به فیفا شکایت 
کنند. یکی دیگر از اشتباهات هم توسط فدراسیون فوتبال صورت 
گرفته که ضعف های مدیریتی خود را با عقد قرارداد با کارلوس 
کی روش پنهان ساخت. در همه جای جهان بر اساس قوانین 
کشورها، مالیات را برای درآمد حاصله در نظر می گیرند، اما در 
قرارداد کی روش، نوع دیگری عمل شد و فدراسیون فوتبال ما 
در قراردادش با کی روش باید مالیات او را می پرداخت! از همین 
موضوع ساده می توان نتایج کلی تری درباره نوع بستن قرارداد بین 

طرفین گرفت.
*حرکت عجیب فدراسیون فوتبال

بله! مالیات کی روش که رقمی بیش از یک میلیارد تومان بود بر 
عهده فدراسیون فوتبال ما افتاده، آن هم در شرایطی که در آمد 
برای این مربی پرتغالی بود؛ اما پرداخت مالیات قرارداد بر گردن 
فدراسیون . این یکی از همان آپشن های غیرمنتظره در نوع بستن 
قرارداد است. نکته قابل توجه اینجاست که همین مدیریت حاکم 
بر فوتبال ایران، در ابتدای لیگ دوازدهم، با ابلاغ یک دستورالعمل 
تمامی باشگاه ها را از پرداخت مالیات بازیکنان و مربیان خود منع 
کرد. اما خودش مالیات قرارداد کی روش را بر عهده گرفت! آن هم 
در شرایطی که هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال به خاطر غیرقانونی 

بودن این کار، دو بار پیشنهاد علی کفاشیان برای تصویب پرداخت 
مالیات کی روش را رد کرده بود.
*برنامه استراتژیک حرفه ای

اکنون این سؤال مطرح می شود فدراسیونی که قوانین وضع 
شده خودش را به این شکل آشکار دور می زند، چگونه می تواند 
کنترل لازم برای استفاده بهینه از یک مربی بین المللی را داشته 
باشد؟ این قرارداد بدون شک نمونه ای بارز از فدراسیونی است 
که نه برنامه استراتژیک حرفه ای و استاندارد برای خود دارد و نه 
ساختاری که این مجموعه را به چنین برنامه ای برساند! نتیجه اش 
و  کی روش  چون  بزرگ  یک مربی  با  قرارداد  عقد  می شود  هم 
رفتن زیر بار تعهداتی که در نوع خود عجیب و غریب است. علی 
کفاشیان در حاشیه مذاکرات خود با کی روش برای تمدید قرارداد 
این مربی رسماً اعلام کرده بود که او به دلیل این که ایران را دوست 

دارد حاضر شده با رقم چهار سال اول قرارداد در ایران بماند!
*مهندسی تمدید قرارداد

اما واقعیت به شکلی دیگر بود. در واقع مهندسی تمدید قرارداد 
باعث شد واقعیت از چشم منتقدان دور بماند. داستان پرداخت 
مالیات از همان اول یکی از مباحث اختلافی طرفین بود. به این 
صورت که اگر قرار بود مالیات را خود کی روش بپردازد، مبلغ قرارداد 
او با افزایش قابل توجهی روبه رو می شد، اما این تنها آپشن نبود، چرا 
که در آن مقطع یک راه حل دیگر برای این اتفاق پیدا شد. فدراسیون 
فوتبال رقم قرارداد کارلوس کی روش را از دلار به یورو تبدیل و اعلام 
کرد که او با همان رقم قبلی حاضر شده قراردادش را امضا کند و 
در ایران بماند! در شرایطی که با همین تبدیل واحد پولی قرارداد از 
دلار به یورو، رقم قرارداد افزایش ١٥ تا ٢٠ درصدی پیدا کرد و طبق 
فرمول مالیاتی کشور سالیانه بین ٣٠ تا ٤٠ درصد یعنی یک میلیون 

و چهارصد هزار یورو باید به اداره مالیات پرداخت می شد.
*فرآیندهای اقتصادی

تأثیر همه گیر شدن صنعت فوتبال در تمام جهان، مانند دیگر 
فرآیندهای اقتصادی است. باشگاه های حرفه ای فوتبال در سراسر 
و  فوتبال  صنعت  در  خاصی  فاکتورهای  رعایت  به  ملزم  جهان 
رابطه آن با اقتصاد هستند و با توجه به رعایت هر دو موضوع، باید 
برای افزایش رقابت پذیری در مسابقات معتبر، بهترین بازیکنان 
را به خدمت بگیرند. در ایران فدراسیون فوتبال در رعایت کردن 
این فاکتورها قوانینی را دور زد که در خیلی از باشگاه های بزرگ 
کشورمان به تأسی از آن آپشن هایی را به بازیکنان و مربیان چه 
داخلی و چه خارجی دادند و همین امر سبب شد تا وزارت ورزش و 

جوانان که متولی ورزش کشور بود، خود مستقیماً وارد شود.
*افشای ریز قراردادها

بهار 13۹3 بود که وزارت ورزش برای اولین بار با فشار به مدیر 
باشگاه های لیگ برتری خواهان افشای ریز قراردادهای آنها با 
کادر فنی و بازیکنانشان شد. این وزارت حتی در اقدامی تازه ریز 
قرارداد دو باشگاه تحت نظارت خود یعنی استقلال و پرسپولیس 
را هم روی سایت خود قرار داد تا به نوعی پیشگام شفاف سازی 
قراردادها در فوتبال ایران باشد. در همان زمان و در حالی که هنوز 
لیگ سیزدهم به پایان نرسیده بود، خیلی ها در صدد مقایسه درآمد 
بازیکنان فوتبال در ایران و اروپا در آمدند و حتی فراتر از آن رفته و از 
نگاه جامعه شناسی هم به رقم های گاهی میلیاردی فوتبالیست ها 

پرداختند.
*لو رفتن قرارداد علی دایی

در حالی که همه نگاه ها به سمت مبالغ دریافتی فوتبالیست ها 
رفته بود، از یک موضوع غافل شدند و آن هم نوع قراردادهایی بود 
که بسته می شد و آپشن هایی که در قراردادها ثبت می شد. وقتی 
علی دایی از محمد مایلی کهن شکایت کرد ناگهان نگاه ها به سمت 
قراردادهای مربیان برگشت و بر اساس شفاف سازی صورت گرفته 
از سوی مایلی کهن، مشخص شد قرارداد علی دایی با پرسپولیس 
یک میلیارد و 7۰۰ میلیون تومان بوده که رقمی بیش از قرارداد 
ستاره های پرسپولیس در آن فصل محسوب می شد. مسئله ای 

که حتی در باشگاه های ثروتمند جهان هم نمونه نداشت و ندارد!
*ضعف فنی آکادمی ها

به نظر می رسد فارغ از مشکلات مدیریتی که چند سالی است 
گریبانگیر فوتبال ما شده، باید یک مسئله را مورد تأکید جدی تر 
قرار دهیم و آن هم نحوه بستن قراردادها چه با بازیکنان داخلی 
و چه با بازیکنان خارجی است! شاید باید به این موضوع ضعف 
فنی آکادمی های فوتبال پایه را هم اضافه کرد؛ آکادمی هایی که 
هر یک نام یک بازیکن مشهور قدیمی را بر سر تابلوی خود دارند 
و بیشتر به فکر درآمدزایی هستند تا بازیکن سازی. البته باید در 
این بین برخی مشکلات اقتصادی را عامل مهمی در ضعف فنی 
باشگاه های فوتبال پایه بدانیم، اما بزرگ ترین معضل ما دور بودن 
از قوانین و معیارهای استاندارد صنعت فوتبال است که باعث 
می شود باشگاه های بزرگ جهان برای حضور در بازیکنان ما، در 

لیگشان رغبتی از خود نشان ندهند.
*مدیرعامل اقتصادی

یک باشگاه حرفه ای باید علاوه بر این که در لیگ برتر شرکت 
توسعه  بخش  بوده،  حرفه ای  مربی  و  بازیکنان  دارای  می کند، 
جوانان داشته باشد و به مسائل اقتصادی و تجاری نیز توجه نماید. 
در باشگاه های خصوصی اهداف باشگاه به طرف نظرات مالکان 
آن است. در دنیا وقتی یک نفر طرفدار به حساب می آید که کارت 
عضویت باشگاه مورد علاقه خود را داشته باشد. چنین افرادی 
حتی به باشگاه شهریه می پردازند. مدیرعامل باید کاملًا اقتصادی 
بوده و سودآوری از فوتبال را بلد باشد و اطلاعات او از فوتبال آخرین 
شرط انتخاب یک مدیرعامل است! این شخص باید مستقیماً به 
کارهای تجاری بپردازد و از طریق کمیته فنی به مسائل تیم اصلی 

رسیدگی کند.
*راه های تجاری

یکی از راه های تجاری باشگاه ها، فروش تیشرت، پرچم، پوستر، 
دسته کلید، کلاه، تقویم، ساعت های مچی و انواع البسه با آرم 
باشگاه است. یک باشگاه وقتی زنده می ماند که همیشه در فکر 
اسپانسرهای مالی خود، سودآوری و تجارت و بهره بیشتر از بازار 
اقتصادی باشد. از طرفی، یک باشگاه برای جذب بازیکنان مورد 
نظر خود باید چند مورد را در نظر بگیرد. سلامت اقتصادی باشگاه 
و بازیکن در شرایطی تأمین می شود که میزان درآمد بازیکن پس از 
کسر مالیات و حق بیمه مشخص و قراردادها درست بسته شود، 
آن گاه ارزش یک باشگاه و اعضای آن به طور همزمان مثبت و رو 

به رشد پیش می رود.

 شاید زمانی که سرمربی بلژیکی تیم ملی اعلام کرد از تمام 
ظرفیت های فوتبال ایران استفاده خواهد کرد شاید برخی با 
محاسبه شمار لژیونر های نامدار این سخن او را به نوعی تبلیغاتی 

قلمداد می کردند. 
انتشار فهرست تیم ملی فوتبال ایران از سوی »مارک ویلموتس« 
نشان از آن دارد که لیست ۲3 نفره بازیکن تیم ملی نه تنها دارای 
پدیده نیست بلکه این فهرست پدیده ای است که خود از نام های 
بزرگ خالی است؛ بازیکنانی که برخی از آنان از لیگ آزادگان 

فراخوانده شدند و باید نخستین اردوی ملی خود را تجربه کنند.
انتشار این نام ها به عنوان لیست ملی بحث فراوانی ایجاد کرده 
است بحث هایی که برخی آن را پشتوانه سازی برای تیم اصلی و 

برخی دیگر، کار ویلموتس را نمادین جلوه می دهند.
اما سوای تمام این سوگیری ها نسبت به فهرست ویلموتس باید 
این حرکت را کاری در مسیر جایگزینی ستاره ها قلمداد کرد زیرا 
ویلموتس در زمان حضور در ایران وعده داد از تمام ظرفیت ها 
استفاده خواهد کرد و در کمتر از یک ماه به این وعده جامع عمل 
پوشاند. وعده ای که شماری از بازیکنان گمنام و کمتر دعوت 
شده به تیم ملی را به اردو فراخوانده و به دنبال آن است با نظارت 
بر توانایی و ظرفیت های آنان بتواند برای مسیر سه ساله خود در 
ایران یک استراتژی خاص طراحی کند. البته این شیوه از دعوت 
پیش از این از سوی »کارلوس کی روش« سرمربی پرتغالی تیم 
ملی مورد استفاده قرار گرفت و برونداد آن نیز بازیکنانی مانند 
سید مجید حسینی، رامین رضاییان و سید حسین حسینی در 

تیم اصلی است.
اقدام مرد بلژیکی در انتخاب نفرات تیم »ب« ایران را نباید به 
چشم یک کار تبلیغاتی دیده شود بلکه این کار را باید در زمره 
اقداماتی تعریف کنیم که می شود آن را استفاده از دانش مربیان 

خارجی در تمامی سطوح قلمداد کرد. ویلموتس دیروز با انتشار 
برخی از نام های کمتر شناخته شده یک کار روانشناسانه انجام 
داد کاری که از یک سو موجب می شود تا بازیکنان لیگ برتر ایران 
احساس نکنند که تیم ملی ارثیه خاص یک گروه است و در سوی 
دیگر بازیکنان اصلی تیم نسبت به جایگاه خود در تیم اطمینان 
خاطر نداشته باشند. این سیاست مرد بلژیکی را می شود با قاعده 
»تشویق و تنبیه« مورد واکاوی قرار داد. هر چند که در بخش تنبیه 
نظر  یا محرومیت یک شخص خاص در  برخورد  این سیاست 
نیست اما نباید فراموش کنیم ورود نام های جدید به عرصه ملی 
می تواند زنگ هشداری برای برخی از نام های شناخته شده 
باشد زنگ هشداری که مرد پرتغالی پیش از جام جهانی ۲۰1۸ 

روسیه برای برخی از بازیکنان سرشناس آن را به صدا درآورد و 
از بازیکنان کمتر شناخته شده در معتبرترین تورنمنت فوتبالی 

استفاده کرد.
اما در بخش تشویق کادر فنی جدید تیم ملی این پیام را برای 
کرد که کسی جای  آزادگان صادر  لیگ  و  برتر  لیگ  تیم های 
ثابت همیشگی در تیم ملی ندارد و تمام بازی ها تحت نظر این 
مربی است. لذا اگر قرار باشد تلاشی در میدان از سوی بازیکنان 
شکل گیرد بدون شک بدون جواب نیست؛ این انگیزه موجب 
جذاب تر شدن لیگ برتر فوتبال ایران می شود. اما این اقدام 
ویلموتس نباید مقطعی باشد زیرا عدم تکرار آن در دراز مدت نه 
تنها موجب می شود که برخی این لیست را تحمیلی فدراسیون 

بدانند بلکه بازیکنان نیز با دلسرد به چنین راهبردی نگاه خواهند 
کرد. همچنین برای تقویت حس رقابت در لیگ برتر و امیدواری 
بازیکنان کمتر شناخته شده لازم است تزریق این بازیکنان به 
تیم انجام شود و کسانی که توانایی لازم در این زمینه دارند به 
اردوهای اصلی دعوت شوند. بدون شک ویلموتس در ۲ سال 
آینده با ترکیب مورد علاقه کی روش مشکلی نخواهد داشت 
اما در مسابقات انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ و جام جهانی قطر 
با شماری بازیکن بالای 3۰ سال مواجه است که کنار گذاشتن 
یکباره آنان از تیم ملی ضمن آنکه شاکله تیم را به هم خواهد زد 
موجب حاشیه هایی نیز خواهد شد؛ حاشیه هایی که کی روش در 
آستانه سفر به روسیه و در جریان خط زدن »سید جلال حسینی« 
آن را تجربه کرد. ویلموتس برای فرار از چنین حاشیه هایی باید 
در چنین اردوهایی جانشین های شایسته برای بازیکنان اصلی و 
پا به سن گذاشته پیدا کند و در برخی از مسابقات که حساسیت 
لازم برای تیم ملی ندارند از انان استفاده کند. همچنین این تیم 
به عنوان تیم ب ایران می تواند راهی تورنمنت های دوستانه شود 

تا کسب تجربه کند.
اسامی ملی پوشان دعوت شده

دروازه بان ها: محمد رشید مظاهری، مهدی امینی، احمد 
گوهری

مدافعان: محمد انصاری، محمد حسین مرادمند، سیاوش 
یزدانی، ایمان سلیمی، دانیال اسماعیلی فر، مهدی شیری، 

محمد نادری و سعید آقایی
هافبک ها: علی کریمی، احمد عبدالله زاده، رضا اسدی، امیر 
حسین کریمی، مهرداد محمدی، محمد محبی، محمد کریمی، 

سعید واسعی، آرش رضاوند و مجید علیاری
مهاجمان: شهریار مغانلو و پیمان رنجبری

زینب شهابی فرد

 چند روزی می شود که گروه بندی مرحله نهایی لیگ ملت های والیبال انجام شده و تیم 
ملی ایران بار دیگر با لهستان در یک گروه قرار گرفت. دیدار این دو تیم که بامداد جمعه به 

وقت تهران مقابل یکدیگر قرار می گیرند، بازخوردهایی به همراه داشته است. 
سایت های ایرانی از تقابل ایران و لهستان با عنوان »دیدار حیثیتی« یاد و با اشتیاق از 
پرحاشیه بودن آن صحبت می کنند. حتی پیش از شروع لیگ ملت های والیبال نیز سایت 
فدراسیون جهانی والیبال )FIVB( از دیدار ایران و لهستان به عنوان تقابلی جذاب نام 
می برد و می نویسد :»پیکار این دو تیم همواره با درگیری های لفظی بازیکنان در زیر تور و 

پرهیجان و جذاب دنبال شده است«.
به راستی از کی درگیری بین دو تیم ایران و لهستان تا این اندازه برای همگان به خصوص 
برای فدراسیون جهانی والیبال جذاب شده است؟ از چه زمانی این ورزش از مسیر خود 

خارج شد و به دام حواشی افتاد؟
*  فینال جام باشگاه های آسیا

از آخرین درگیری شروع کنیم؛ دیدار فینال جام باشگاه های آسیا بین دو تیم پاناسونیک 
ژاپن و شهرداری ورامین ایران بود. شهرداری ورامین که در این مسابقه دو ست ابتدایی را از 
دست داده بود، توانست دو ست بعدی را از آن خود کند. تیم پاناسونیک که کوبیاک، ستاره 
لهستانی را در اختیار داشت با اشتباه همین بازیکن ست پنجم را واگذار کرد و در نتیجه، 
ایران برنده بازی شد. این اتفاق باعث درگیری فیزیکی بین کوبیاک و پوریا فیاضی شد که 

با وساطت داوران و سایر بازیکنان هر دو تیم، این درگیری پایان یافت.
این اتفاق باعث شد بعدها کوبیاک در مصاحبه ای به بیان اظهارات ضد ایرانی بپردازد 
و مردم ایران را بدخواه بنامد. او مدعی شد بازیکنان ایرانی همیشه زیر تور به وی توهین 
می کنند. این اظهارات کوبیاک بازخوردهای منفی هم از جانب ایرانیان و هم از جانب مردم 
لهستان داشت. در نتیجه، کمیته انضباطی فدراسیون جهانی والیبال )FIVB( او را به ۶ 
جلسه محرومیت محکوم کرد. همچنین نامه عذرخواهی او پیش از بازی ایران و لهستان 

در لیگ ملت ها در ارومیه خوانده شد.
در  لهستان  والیبال  لیگ  با سایت سازمان  اخیر خود  در مصاحبه  فیاضی هم  پوریا 
خصوص حواشی پیش آمده مدعی شد: »مسئله آن بازی من نبودم، بلکه بازیکن دیگری 

بود. اتفاقی که افتاد، مربوط به احساسات حین بازی می شد و چیزی فراتر نبود. ما هم 
مثل کوبیاک در طول بازی خیلی احساساتی می شویم و به نظر می رسد که می خواهیم 
بازیکنان دیگر را عصبانی یا تحریک کنیم، ولی تأکید می کنم که این اتفاقات فقط در 
جریان بازی رخ می دهد و هیچ عداوت شخصی در کار نیست. بازی هم تمام شده و من 

همه چیز را فراموش کرده ام«.
* المپیک ۲۰۱۶

تیم ملی ایران در اولین حضور خود در المپیک، برای اولین بار در قالب این رقابت ها در 
مقابل لهستان قرار می گرفت. در ست پنجم این بازی در حالی که هر تیم دو ست را از آن 
خود کرده بودند، ایران ست پنج را به حریف واگذار کرد. درگیری بین دو تیم از زمانی آغاز 
می شود که تیم ایران برای امتیاز پایانی درخواست بازبینی داده بود، ولی بازیکنان لهستان 
بدون توجه به درخواست بازبینی به شادی پرداختند. این کار بازیکنان ایران را عصبی کرد 
و سعید معروف، محمد موسوی و شهرام محمودی با کورک و کوبیاک درگیر شدند. این 
درگیری حتی به نشست بعد از بازی هم کشیده شد و مربیان و بازیکنان در نشست خبری 

با یکدیگر مشاجره کردند.
سعید معروف هم در نشست خبری بعد از بازی درباره درگیری میان بازیکنان دو تیم 
گفت: »نمی دانم چرا لهستانی ها از ما متنفرند. فکر می کنم صحبت های کاپیتان لهستان 

بیشتر شبیه یک جوک است«.
 * لیگ جهانی ۲۰۱۵

تیم ملی ایران در چهارمین دیدار خود از سری رقابت های لیگ جهانی در کشور لهستان 
مقابل این تیم قرار گرفت و توانست تیم والیبال لهستان را سه بر دو شکست دهد. در این 
دیدار، محمد موسوی و کوبیاک با یکدیگر درگیر شدند. آتش این درگیری با دفاع محمد 
موسوی در مقابل میشل کوبیاک و کسب امتیاز برای ایران شعله ور شد و با وساطت شهرام 

محمودی و مهدی مهدوی خاتمه یافت.
* مرحله نهایی لیگ ملت ها ۲۰۱۹

ایران و لهستان بامداد جمعه ۲1 تیرماه مقابل یکدیگر قرار خواهند گرفت. هرچند 
همگان منتظر دیدن کوبیاک بعد از اظهارات تند او و برخورد پوریا فیاضی و کوبیاک بودند، 
اما بازیکنان اصلی و سرمربی تیم والیبال لهستان که خود را برای المپیک ۲۰۲۰ آماده 
می کنند، در مرحله نهایی لیگ ملت ها حضور نخواهند داشت. نبود بازیکنان اصلی تیم 

لهستان امید کسانی را که منتظر تقابل جذاب بین دو تیم بودند را به یأس بدل می کند.
نباید فراموش کرد آنچه موجب شده است چنین انتظاراتی شکل بگیرد و فدراسیون 
جهانی و سایت های خبری دیگر زمین بازی را با میدان نبرد اشتباه بگیرند، خود بازیکنان 
والیبال و احساسات کنترل نشده آنهاست. زمانی که با کوچک ترین اتفاقی به خود اجازه 
هتاکی به تیم مقابل را می دهند و چشم خود را روی اصول اخلاقی می بندند، در واقع به 
دیگران این اجازه را می دهند که به آنها نگاهی فرای ورزشکار و به بازی دو تیم نگاهی فرای 

یک مسابقه و ورزش داشته باشند.

نباید زمین بازی با میدان نبرد اشتباه گرفته شود 

بازی حیثیتی با لهستان، تقابل جذاب یا جنگ اعصاب؟!
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جمنا، شورای وحدت یا شاجا؟

اجماع اصولگرایی روی واگرایی
اصولگرایان بر سر ایجاد یک تشکیلات جمعی فراگیر میان خود اختلاف نظرهایی 
جدی دارند. وحدت که باید اسم رمز همگرایی میان اصولگرایان باشد، اکنون به کانون 
اختلاف نظر میان چهره ها و طیف های مختلف این اردوگاه تبدیل شده است.حدود 
هشت ماه مانده به انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، اصولگرایان به تکاپوی 
خود برای ایجاد تشکیلات فراگیری که راهبردها و سیاست های انتخاباتی این جریان را از 
بالا و به صورت هماهنگ تعیین کند، شدت بخشیده اند. مدتها است بزرگان این جریان 
با برگزاری جلسات متعدد، پایه گذاری چنین نهادی را به هم اندیشی گذاشته اند ولی 
خروجی همه این تلاش ها، نام های متفاوتی است که از این اردوگاه شنیده می شود.

در حالی که برخی اصولگرایان همچنان بر ابقای سازوکار جمنا تاکید می کنند، گروهی 
دیگر برای تحکیم پایه های »شورای وحدت« تلاش می کنند و در این میان گروهی از 
تشکیلاتی تازه چون »شورای ائتلاف جریان ارزشی انقلاب« موسوم به »شاجا« پرده بر 
می دارند.در همین حال، طیف هایی دیگر از اصولگرایان از هم اکنون ساز جدایی می زنند 
و در پی ایجاد تشکیلاتی مستقل برای شرکت در انتخابات هستند یا حداقل در این مورد 
سکوت کرده اند و به هیچکدام از تشکیلات جمعی اصولگرایی ابراز تعلق نکرده اند.در 
حال حاضر صدایی واحد از طیف های میانه روی اصولگرا نظیر چهره های نزدیک به »علی 
لاریجانی« و همچنین طیف های تند اصولگرایان چون پایداری ها به گوش نمی رسد. 
موتلفه هم مدتها است اعلام کرده در جریان انتخابات فهرست مستقلی ارائه خواهد داد.

در حالی اصولگرایان رمز پیروزی خود در انتخابات آتی را در ایجاد تشکیلات هماهنگ 
جمعی جستجو می کنند که سازوکار تصمیم سازی جمعی در این اردوگاه در سال های 
گذشته به نتایج مطلوب آنان در عرصه سیاست منجر نشده است.حاصل تکاپوی 
اصولگرایان در چارچوب »جبهه مردمی نیروهای انقلاب« در انتخابات ریاست جمهوری 
۹۶، چیزی نبود جز بروز کدورت و واگرایی بیشتر در میان چهره های این جریان؛ کدورتی 
که امروز به شکل گیری جریان موسوم به نواصولگرایی به رهبری »محمدباقر قالیباف« و 

در نتیجه نگرانی بیشتر اصولگرایان از انشقاق درون جریانی منجر شده است.
* جمنا، شورای وحدت یا شاجا؟

اقدامات جمعی اصولگرایان برای ایجاد تشکیلات فراگیر، نمودهایی بارز از واگرایی و 
انشقاق در این اردوگاه را به نمایش می گذارد.اظهارات تازه »محمدرضا باهنر« دبیرکل 
»جبهه پیروان خط امام و رهبری«، این گزاره را در ذهن تقویت می کند که تاریخ انقضای 
جمنا فرارسیده است.باهنر به تازگی در نشستی خبری در پاسخ به پرسشی درباره روند 
کاری »شورای وحدت اصولگرایان« گفت: در حال تلاش برای ایجاد تشکیلاتی فراتر 
از جمنا برای انتخابات پیش رو هستیم.دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری افزود: 
زمانی که سال انتخابات فرا می رسد، توانمان باید صرف وحدت درون تشکیلاتی شود. این 
دوره هم هدف ما ائتلاف صد در صدی همه نیروهای اصولگرا است که میزان موفقیت 
ما بستگی به گفت و گوها و شرایط محیطی دارد.نایب رئیس پیشین مجلس شورای 
اسلامی در ادامه با بیان اینکه محتوا و جنس فعالیت مشخص است و مجموعه نیروهای 
اصولگرا تلاش می کنند با هم کار کنند، خاطرنشان کرد: هر مقطعی می تواند نام این 
تشکیلات تغییر کند. تشکیلات می خواهد بزرگ تر شود و بنابراین نام جمنا نخواهد 
داشت. مجموعه جمنا هم در این تشکیلات حضور دارند ولی مجموعه فراتر از جمنا 
است نه اینکه شعبه ای از جمنا زده شود.سخنان باهنر در حالی از سوی ناظران به مثابه 
پایان حیات جمنا تلقی می شود که اظهارات چندی پیش »غلامرضا مصباحی مقدم« 
عضو مجمع روحانیت مبارز هم چنین شائبه ای را ایجاد کرده بود.این سیاستمدار اصولگرا 
چندی پیش در گفت و گویی رسانه ای سخنانی گفت که از سوی رسانه ها به پایان کار 
جبهه مردمی نیروهای انقلاب یا همان جمنا تعبیر شد. مصباحی مقدم در مصاحبه ای از 
تشکیل شورای ائتلاف جریان ارزشی انقلاب موسوم به »شاجا« هم خبر داده بود؛ گفت 
و گویی که با واکنش جدی »مهدی چمران« سیاستمدار اصولگرا مواجه شد.چمران، 
در واکنش به اظهارات مصباحی مقدم گفته بود: جمنا تغییری نکرده و نمی دانم آقای 
مصباحی مقدم از کجا چنین حرفی را گفته اند، چون ایشان با جمنا ارتباط نداشته و در 
جمنا مسئولیتی ندارند که درباره تمام شدن جمنا مطلبی را اعلام کنند.مصباحی مقدم 
هم در واکنش به چمران، به رسانه ها گفت: من تعبیری مبنی بر اینکه جمنا تمام شده 
است نداشتم. مصاحبه ای با یک روزنامه انجام دادم، با نگاهی به متن آن مصاحبه می بینید 
که در آنجا گفته ام که در شورای نیروهای ارزشی و انقلابی، جمنا هم حضور دارد و 
خودش مستقلًا کاری نمی کند و برنامه ای هم ندارد.عضو مجمع روحانیت مبارز با بیان 
اینکه برخی سایت ها قصد خبرسازی دارند و ما هم نمی خواهیم به آنها جواب بدهیم، 
گفت: جمنا در شاجا دعوت شده اما کاری نمی کند و همچنین شورای نیروهای ارزشی 

انقلابی، همان شورای وحدت است.
* کارآمدی تشکیلاتی فراتر از جمنا

این پراکنده گویی ها را شاید بتوان ذیل اظهارات باهنر مبنی بر اینکه »هشتاد درصد 
توان صرف ایجاد تشکیلات داخلی می شود و بیست درصد صرف رقابت با رقیب« تحلیل 
کرد.یا شاید هم بتوان آن را در چارچوب تحلیل چندی پیش »حسین کنعانی مقدم« 
عضو شورای مرکزی خانه احزاب تفسیر کرد که گفت: در وضعیت فعلی هر شخص و 
هر حزب به دنبال محوریت جریان است به طوری که می خواهد خودش را محور جریان 
اصولگرایی قرار دهد. پیش بردن جریان اصولگرایی و اهداف آن به این روش، نتیجه ای جز 
شکست جریان و شکستن آرا ندارد.این در حالی است که اصرار بزرگان اصولگرایی برای 
حرکت طیف های مختلف این جریان ذیل تصمیم و سیاستگذاری یک تشکیلات واحد، 
شاید به واگرایی بیشتر در این جریان منجر شود؛ چنانکه نتیجه عملکرد جمنا چنین 
شکافی را ایجاد کرد.هرچند اصولگرایان نتوانستند از طریق جمنا نامزد خود را بر کرسی 
ریاست جمهوری بنشانند، ولی به دست آوردن ۱۶ میلیون رأی در انتخابات ریاست 
جمهوری ۹۶، آنان را به کارآمدی تشکیلات جمعی امیدوار کرده است. از نظر آنها اگر 
این بار اصولگرایان راهبردها و کنش های انتخاباتی خود را از طریق تشکیلاتی فراگیرتر 
از جمنا ساماندهی کنند، می توانند پیروز انتخابات آتی باشند.این در حالی است که هنوز 
انتقادهای بسیاری از سوی خود اصولگرایان به سازوکار تصمیم سازی جمنا و آنچه پشت 
پرده های این تشکیلات خوانده می شود مطرح است؛ انتقادهایی در خصوص وزن و نقش 
نابرابر طیف های مختلف اصولگرایی در تصمیم سازی جمنا و شفاف نبودن عملکرد 
شورای مرکزی آن در روزهای پایانی منتهی به انتخابات.آنچه مسلم است اینکه تا زمانی 
اصولگرایان در مورد سازوکار جمنا و کنش این تشکیلات در جریان انتخابات ریاست 
جمهوری برای هم طیف های خود شفاف سازی نکنند، ایجاد هر نهادی هرچند فراگیرتر 
از جمنا، مقصود انتخاباتی آنان را تأمین نخواهد کرد. از دید ناظران، عدم بازاندیشی در 
مورد تجربه های پیشین اصولگرایان در نهادسازی جمعی، آنان را به سوی ایجاد تشکیلات 
جدیدی سوق خواهد داد که نه از نظر محتوا و کارکرد، بلکه تنها از نظر نام و عنوان متفاوت 

از گذشته خواهد بود.

کارشناس مسائل بین الملل:

آمریکا می خواهد ایران را 
مقابل جامعه بین الملل قرار دهد

 یک پژوهشگر مسائل بین الملل تاکید کرد: آمریکا می خواهد از آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به عنوان ابزاری برای تحت فشار قرار دادن بیشتر ایران استفاده کرده و ایران 

در مقابل جامعه بین المللی قرار دهد.
»عسگر قهرمانپور« درباره درخواست آمریکا برای تشکیل نشست ویژه شورای حکام برای 
بحث درباره برنامه هسته ای ایران هم ابراز داشت: برنامه ایران برای کاهش تعهدات برجامی 
خود مقامات آمریکایی را نگران کرده وآنها تلاش می کنند از هر فرصتی برای رفع این نگرانی 
استفاده کنند.وی با بیان اینکه آمریکایی ها می خواهند از آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
عنوان ابزاری برای تحت فشار قرار دادن بیشتر ایران و ارسال پرونده به شورای امنیت سازمان 
ملل استفاده کنند، ابراز داشت: در صورت تحقق چنین برنامه ای، تحریم های بیشتری علیه 
ایران اعمال خواهد شد.قهرمانپور با اشاره به اینکه آمریکا دنبال تثبیت امنیت و قدرت خود در 
جهان به ویژه در منطقه خاورمیانه است، گفت: رفتار سیاستمداران آمریکا را نباید متناقض 
یا حتی طنز بنگریم چراکه هر قدرتی در نظام بین الملل با هر ابزار و رفتاری استفاده خواهد 
کرد تا امنیت خود را حفظ کند.این پژوهشگر مسائل بین الملل با اشاره به اهداف آمریکا علیه 
ایران بیان کرد: آمریکا تلاش می کند با توسل به جلسه نشست آتی شورای حکام، ایران را 
مجبور کند محدودیت های هسته ای را که جان کری، وزیر امور خارجه دولت باراک اوباما 
با ایران مذاکره کرده بود، نقض بکند و ایران با تولید سریع تر اورانیوم نسبت به سال های 
گذشته، ضرورتاً به وضعیت قبل از برجام بازگردد.قهرمانپور اضافه کرد: یوکیا آمانو، مدیرکل 
سازمان انرژی اتمی بین المللی نیز از افزایش تنش بین ایران و آمریکا ابراز نگرانی کرده، چون 
مسئول راست ی آزمایی برجام است و لذا تلاش می کند با مذاکره موضوع را حل کند اما 
آمریکا می خواهد پای ایران را بیش از پیش به جامعه بین الملل باز کند و ایران را در برابر این 
جامعه قرار دهد. از این منظر، چنین وضعیتی می تواند بحرانی ایجاد کند و اوضاع به شرایط 
قبل از برجام بازگردد.وی با بیان اینکه نظام بین الملل همواره هم آنارشیک نبوده و دولت ها 
در سطوح بالا باهم همکاری کرده اند، یادآور شد: مایک پمپئو، وزیر خارجه آمریکا هر چند از 
تصمیم ایران برای کاهش تعهداتش در برجام ابراز نگرانی کرده اما هیچ اشاره نکرده اگر ایران 
ذخیره اورانیوم خود را افزایش دهد، آمریکا چه واکنشی نشان خواهد داد و حتی از مذاکره 
بدون پیش شرط با ایران نیز سخن گفته است بنابراین نمی توان در سیاست بین الملل 
با قاطعیت رأی داد.این پژوهشگر مسائل خلع سلاح یادآورشد: ترامپ قصد دارد در دور 
انتخابات بعدی ریاست جمهوری باز هم پیروز میدان شود بنابراین احتمال دارد تمایلی به 
ارسال پرونده ایران به شورای امنیت نداشته باشد و حتی ممکن است بعد از این جلسه تمایل 
خود را به مذاکره با ایران دوباره تکرار کند. در صورتی که آمریکا چنین موضعی را اتخاذ کند، 

بی تردید آن را تاکتیکی برای رسیدن به استراتژی طراحی شده خود می داند.

نکتـه

خبــر

 سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان این که در حال بررسی 
گام سوم کاهش تعهدات برجامی هستیم، گفت: اگر کشور های 
باقیمانده در برجام به ویژه اروپا به تعهدات خود به صورت 
جدی عمل نکنند و در حد حرف و گفتار باقی بماند گام سوم، 

محکم تر و قاطع تر و کمی نیز مبهوت کننده خواهد بود.
نشست  در  دوشنبه  دیروز  موسوی« صبح  عباس  »سید 
خبری خود با اصحاب رسانه با اشاره به تحولات دیپلماتیک 
اخیر گفت: روابط دوجانبه، مسائل منطقه ای و بین المللی ادامه 
دارد. اجلاس عدم تعهد را در پیش رو داریم که ایران در آن 
شرکت می کند. رفت و آمدهای دوجانبه را هم احتمالًا خواهیم 
داشت. احتمالًا سفر مشاور دیپلماتیک رئیس جمهور فرانسه را 

مجدداً به ایران در روزهای آتی به تهران خواهیم داشت.
وی درباره رویکرد روسیه و چین نسبت به حفظ برجام اظهار 
داشت: ایران به هیچ کشوری امید نبسته است؛ چه دوستان ما 
مانند روسیه و چین و چه کشورهای اروپایی. آنچه مهم است 
عمل به تعهداتی که ذیل برجام پذیرفته اند. روسیه و چین عضو 
برجام هستند و نامه رئیس جمهور به سران کشورهای برجام، 

شامل این دو کشور هم می شود.
گیری  تصمصم  ملی خود  منافع  اساس  بر  ایران   *

می کند
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه 
با بیان اینکه نه ایران به کشوری دل بسته و نه اجازه می دهد 
کارت بازی دیگران شود، تصریح کرد: ایران براساس منافع ملی 

و امنیت ملی خود تصمیمات مستقلانه ای را می گیرد.
دو  از  ایران  پیگیری های  آخرین وضعیت  درباره  موسوی 
نفتکش توقیف شده ایران توسط عربستان و انگلیس خاطرنشان 
کرد: نفتکشی که در عربستان است، مشکل فنی پیدا کرده و 
درخواست کمک کرده بود که به یکی از بنادر عربستان برده 
شده بود. این کار نیازمند پیگیری های حقوقی و فنی است و 
وزارت امور خارجه هم پیگیر آن است. در خصوص نفتکشی که 
حامل نفت خام ایران بوده است، اقدامات سیاسی، حقوقی و 

دیپلماتیک ما ادامه دارد.
وی ادامه داد: دو بار سفیر انگلیس را خواسته ایم. با برخی 
دیگر از دیپلمات های اروپایی دیگر در این موضوع مشورت 
کرده ایم و هر گونه اسناد و مدارک لازم را به دوستانی که 

پیگیری می کنند، ارائه داده شده است.
اینکه مقصد سفر  بیان  با  دیپلماسی  سخنگوی دستگاه 
این نفتکش را نمی دانم، ولی مقصد آن سوریه نبوده است، 
ابراز داشت: این نفتکش سوپر تانکر است و هیچکدام از بنادر 
سوریه چنین گنجایشی برای پهلوگیری ندارد. این سوپر تانکر 
به گونه ای است که حتی قابل عبور از کانال سوئز نبوده است. 
ما از دولت انگلیس می خواهیم این نفتکش را آزاد کند و این 
راهزنی دریایی که موجب افزایش تنش می شود، را نمی پذیریم 

و هشدارهای لازم را داده ایم.
* بحث مذاکره جدیدی مطرح نیست

زمینه  برای  مکرون  و  روحانی  توافق  درباره  موسوی 
شکل گیری مذاکرات بیان کرد: بحث مذاکره جدیدی مطرح 
نیست. برجام در قالب گروه ۱+۵ و بعد ۱+۴ ادامه داشته است. 
بحث درباره نحوه اجرای توافق هسته ای است و قرار نیست 
درباره موضوع جدیدی صحبت کنیم. همانطور که عراقچی 
گفت برجام پرونده بسته ای است که نه کلمه ای به آن اضافه و 

نه کلمه ای از آن کاسته می شود.
اجرای  و  برجام  برای حفظ  دولت ها  تلاش  از  افزود:  وی 
تعهدات ایران قدردانی می کنیم ولی آنها این کار را باید زودتر 
نسبت به کشورهایی که تخلفات دارند، انجام می دادند. آمریکا 
با خروج از برجام نقض آشکار انجام داد و آنها سپس از ایران 
خواستند که در برجام باقی بماند و ۱۱ حوزه را متعهد شدند 
که انجام دهند. اگر کاری انجام دهند در حوزه تعهداتشان است.

این دیپلمات ارشد کشورمان با بیان اینکه اگر آمریکا خواهان 
بازگشت به برجام است، باید فوراً از تروریسم اقتصادی و جنگ 
اقتصادی بردارند، یادآور شد: آنها باید به تعهدشان انجام دهند و 
اگر انجام دادند می توانند در کمیسیون مشترک برجام شرکت 

کنند.
موسوی درباره اواکنش کشورهای اروپایی از گام دوم ایران 
بیان کرد: ایران حق دارد نسبت به بی عملی اروپا واکنش نشان 
دهد و این واکنش هم منطقی، حقوقی و براساس مواد ۲۶ 

و ۳۶ برجام بوده است. ما آنها را با توجه به بی عملی شان 
را در جایگاهی نمی دانیم که واکنش نشان دهند. اگر نگران 
هستند باید زودتر و پیش تر نگران بوده و جلوی تخلف آمریکا 
را می گرفتند تا از توافق خارج نشوند یا به تعهداتی که قول داده 

بودند، عمل می کردند.
* درب دیپلماسی باز است اما از حقوق ملت کوتاه 

نمی آییم
وی درباره ادعاهای رئیس پدافند غیرعامل درباره سفر ۶۰ 
هیأت دیپلماتیک به تهران در هفته های گذشته گفت: ما پنجره 
و درب دیپلماسی را بازگشته ایم و سفرهای متعددی که به 
کشور شده را تائید می کنیم ولی من این اظهارات را ندیده ایم. 
تعداد هیات هایی هم که آمده اند به تعداد انگشتان یک دست 
هم نمی رسد. این سفرها را با حسن نیت و برای کاهش تنش 
می دانیم و علت این تنش ها را به آنها توضیح می دهیم. درب 
دیپلماسی باز است اما وزارت امور خارجه از حقوق ملت و کشور 

کوتاه نمی آید.
سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید مجدد بر اینکه قرار 
نیست مذاکره جدیدی درخصوص برجام انجام شود، گفت: اگر 
مذاکره ای صورت می گیرد درخصوص اجرای برجام و تعهدات 
طرف مقابل نیست. قرار نیست ما تعهد جدیدی را قبول کنیم. 
درباره حضور آمریکا در برجام هم بستگی به آنها دارد. فرش 
قرمز برای آمریکایی ها پهن نمی کنیم ولی بازگشت آمریکا به 

تعهداتش یک گام مثبت تلقی می شود.
* تصمیم گام به گام در برجام تصمیم نظام است

موسوی درباره بی عملی اروپا در برجام و واکنش آنها نسبت 
به کاهش تعهدات ایران اظهار داشت: ما اقدام تقابلی خود را 
در کاهش تعهداتمان در برجام شروع کرده ایم و گفته ایم که 
میان حقوق و تکالیف ما در برجام با خروج آمریکا از برجام 
و بی عملی اروپایی ها تناسبی وجود ندارد. تصمیم گام به گام 
در برجام تصمیم نظام است و متناسب با امنیت ملی و منافع 
کشور انجام می شود و وزارت امور خارجه هم تابع تصمیمات 

نظام است.
وی درباره حضور یک هیأت از طالبان در ایران و نقش ایران 
در مذاکرات صلح افغانستان تصریح کرد: ایران به عنوان یک 
بازیگر فعال در منطقه به دنبال صلح و ثبات است. از سوی 
دیگر یکی از مهمترین کانون های بی ثباتی افغانستان است که 
تهدیدات زیادی در آنجا وجود دارد. داعش را به آن کشور کوچ 
داده اند که یک تهدید منطقه ای و بین المللی است. ایران هم با 
دولت افغانستان و هم کشورهایی که می توانند در استقرار صلح 

و ثبات در این کشور کمک کنند، ارتباط دارد.
رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه 
اضافه کرد: لازم است به سابقه کشورهایی که با گروه های فعال 
در افغانستان مذاکره می کنند، نگاه شود که تا چه اندازه در 
راستای صلح و امنیت عمل کرده اند. الزاماً هرکس فعال است 
نیت صلح و ثبات ندارد. ایران کشوری است که همواره در جهت 

صلح و ثبات کمک کرده است.

* مسئول کشتیرانی و امنیت در تنگه هرمز ایران 
است

موسوی درباره گام سوم ایران در کاهش تعهدات برجامی 
اش خاطرنشان کرد: گام سوم را در ۶۰ روز برمی داریم. هنوز 
هم در حال بررسی هستیم اما اگر کشورهای باقی مانده به ویژه 
اروپایی ها به تعهداتشان عمل نکنند و به گفتار درمانی و حرف 
ادامه دهند، گام سوم را محکم تر عمل می کنیم.وی درباره ادعای 
آمریکا مبنی بر نقش منفی ایران در کشتیرانی در خلیج فارس 
ابراز داشت: مسئول کشتیرانی و امنیت در تنگه هرمز ایران 
است. اینجا منطقه ماست و براساس وظایف داتی و حقوقی مان 
امنیت منطقه را تضمین و تأمین می کنیم و کشورهایی که 
هزاران کیلومتر آن سوتر هستند، اگر ادعا می کنند نباید به دیده 

واقعی نگاه کرد.
* گام های بعدی ایران هم در چهارچوب برجام خواهد 

بود
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره گمانه زنی سفر مکرون 
و مشاور وی به تهران هم گفت: ما نه امید و نه اعتمادی به 
کشوری نداریم اما باب دیپلماسی باز است. ما فعلًا شنونده 
هستیم. براساس نامه رئیس جمهور به سران کشورهای باقی 
مانده در برجام و بیانیه شورای عالی امینت ملی گام هایمان را 
برمی داریم. اگر کشورهای اروپایی نگران حفظ برجام هستند، 
باید گام عملی بردارند وگرنه با سفر برای سفر و سفر برای عکس 

یادگاری گرفتن تنها به آنها خوش آمد می گوئیم.
موسوی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا گام سوم ایران 
خارج از بندهای ۲۶ و ۳۶ برجام است؟ یادآور شد: گام بعدی 
ایران هم در چارچوب حقوقی است که بندهای ۲۶ و ۳۶ برجام 
داده است مگر آنکه برخی از کشورها در این حین، اقدامات 
عجیب و غریب انجام دهند که در آن صورت، گام سوم برداشته 
نخواهد شد و گام اساسی را برمی دارد. گفته ایم هر وقت احساس 
کنیم اقدامات و تقلاهایی که انجام می شود، نیازها و مطالبات ما 

را تأمین می کند، اقدامات ما قابل بازگشت است.
وی درباره سفرهای دیپلماتیک به تهران هم گفت: سفرها 
در دستور کار است ولی هنوز نهایی نشده است. نشست بعدی 
کمیسیون مشترک برجام هم در اواخر ماه جولای خواهد بود.

نقض  ایران  حکام  شورای  تشکیل  درصورت   *
عهدهای آمریکا را مطرح می کند

این دیپلمات ارشد در پاسخ به سوال خبرنگار سیاسی ایرنا 
تشکیل جلسه شورای  برای  آمریکا  درخواست  در خصوص 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: اقدام عجیبی است و 
خواست آمریکا به عنوان ناقض توافق و قطعنامه شورای امنیت 
و درخواست تشکیل جلسه، جالب نیست. اگر چنین درخواستی 
صورت گیرد، ایران مدعی خواهد شد و تمام بدعهدی ها و نقض 

عهدها را مطرح خواهد کرد.
موسوی در پاسخ به این سوال که آیا برجام با مرگ روبه رو 
شده است؟، اظهار داشت: هنوز خیر. برجام دارای ابعاد سیاسی، 
امنیتی و اقتصادی و… است که در طول مذاکرات نفس گیر دو 

ساله به دست آمد و آثار آن در کشور، منطقه و جهان غیرقابل 
انکار است. اینکه آمریکا از برجام خارج شد چون این توافق 

ضعف داشت، نتیجه گیری آن درست نیست.
وی ادامه داد: ایران برجام را یک دستاورد مهم و بزرگ هم 
برای ملت ایران و هم صلح و ثبات در منطقه و جهان می داند 
و معتقد است این توافق با همین وضعیت می تواند پاسخگوی 
بسیاری از نیازها باشد. اگر برجام به شکست برسد، مایه تأسف 

همگان است.
* روایت" گاندو" از وزارت خارجه واقعی نیست

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره پخش سریال گاندو 
هم تصریح کرد: ما مانده ایم چه بگوییم. آنچه درباره وزیر امور 
واقعیت  با  می شود، چندان  همکاران پخش  سایر  و  خارجه 
همخوانی ندارد و اسناد مکاتبات و همکاری ها موحود است و 
اگر می خواستند اسناد را ارائه می دادیم تا سریال واقعی تر شود.

این  اینکه من هم  بیان  با  امور خارجه  سخنگوی وزارت 
سریال را دیده ام، افزود: از نظر جلوه های ویژه فیلم خوبی است 

ولی اگر تقوا هم در آن وجود داشت بهتر بود.
موسوی اضافه کرد: اینکه آقای ظریف گفته اند من کلًا وقت 
نگاه کردن تلویزیون را ندارم. من مطلع هستم که ایشان از 
وقتی صبح ها بیدار می شوند کلًا وقت روشن کردن تلویزیون را 
ندارند؛ به طور کلی نه به شبکه هایی که در خانه خودشان پخش 

می شود و نه شبکه های خانه های همسایه را نگاه نمی کنند.
* متناسب با شرایط تصمیم گیری می کنیم

موسوی در پاسخ به سوال دیگری درباره اظهارات رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس درباره خروج 
ایران از برجام و ان پی تی پس از گام سوم خاطرنشان کرد: همه 
گزینه ها از جمله همین موضوع می تواند در گام های بعدی 
مطرح باشد ولی هنوز تصمیمی اتخاذ نشده است. متناسب با 
شرایط تصمیم گیری می کنیم. باید دید شرایط به کدام طرف 

می رود، ایران هیچ گزینه ای را نادیده نگرفته است.
وی درباره انجام بازی های ارامنه جهان در قره باغ و حضور 
تیمی از ایران در این بازی ها گفت: من در این باره اطلاعی ندارم 
ولی هر اقدامی که موجب نزدیکی ملت ها شود مورد حمایت ما 
است. ایران با تمامی کشورهای منطقه روابط دوستانه و حسنه 
دارد. مواضع رسمی ایران درباره قره باغ بارها گفته و تکرار شده 

است.
موسوی درباره تهدید ایران از سوی ترامپ و نتانیاهو در روز 
یکشنبه و ادعاهای آنها درباره نقض برجام از سوی ایران تاکید 

کرد: از کی ترامپ و نتانیاهو نگران نقض برجام شده اند؟
امور  وزارت  رسانه ای  و  عمومی  دیپلماسی  مرکز  رئیس 
خارجه درباره لغو روادید برای شهروندان چینی از سوی ایران 
هم یادآور شد: روابط تهران - پکن روابط چند وجهی و چند 
جانبه، مهم و راهبردی است از جمله روابط فرهنگی و روابط 
میان ملت ها که موجب فهم بیشتر دو ملت از یکدیگر می شود. 
چین پرجمعیت ترین کشور جهان است و چینی ها زیاد به 

مسافرت می روند و ایران می تواند یکی از مقاصد آنها باشد.
موسوی یادآور شد: از طرفی، ما روابط اقتصادی خوبی با 
چین داریم که لغو روادید، می تواند به ارتقای روابط سیاسی، 

اقتصادی و فرهنگی میان دو کشور کمک کند.
* ادغام حشد الشعبی تصمیم داخلی عراق است

ادغام  برای  عراق  نخست وزیر  اخیر  دستور  درباره  وی 
حشدالشعبی در ارتش این کشور که از سوی برخی رسانه های 
غربی ضربه ای به ایران تعبیر شد، خاطرنشان کرد: ادغام به آن 
معنا نیست، در واقع سازماندهی مجدد است. این اقدام یک 
تصمیم داخلی دولت عراق است و جمهوری اسلامی ایران هم به 
دولت این کشور، هم به نیروهای مردمی و هم به نیروهای مسلح 
عراق که در این مدت خالصانه و شجاعانه در مقابل تروریسم 
ایستادگی کردند و تا حدود زیادی آنها را شکست دادند و از 

خاک خودشان بیرون کردند، احترام زیادی قائل است.
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: ما به تصمیم هایی که 
توسط دولت عراق در داخل این کشور گرفته می شود احترام 

می گذاریم و این مساله را یک مساله داخلی می دانیم.
موسوی با بیان اینکه احترام ویژه ای برای نیروهای مردمی 
در کنار نیروهای مسلحی که در عراق هستند قائل هستیم، 
گفت: معتقدیم که هیچ گاه نباید نقش آنها در مبارزه با تروریسم 

کمرنگ شمرده یا نادیده گرفته شود.

 سخنگوی وزارت امور خارجه :

گام سوم محکم تر، قاطع تر و مبهوت کننده خواهد بود

عضـو مجمـع تشـخیص مصلحـت نظـام و از حاضـران در 
جلسـات گفت وگـوی ملـی، با بیـان اینکه افـراد تنـدرو جایی 
در ایـن جلسـات ندارند، گفت: نتیجـه مذاکـرات و راهکارهای 
تعیین شـده در جلسـات گفت وگوی ملی به رهبری و سـایر 

مسـئولان اعلام خواهد شـد.
اواخر اردیبهشـت ماه سـال جاری بـود که محمدرضا باهنر 
رئیـس جبهـه پیـروان خـط امـام و رهبـری از آغاز گفـت  وگو 
بـا برخی اصلاح طلبـان از جملـه محمدرضا عارف در راسـتای 
گفت وگـوی ملـی خبـر داد. او البتـه ایـن جلسـات را گعـده 
سیاسـی نامید و گفت: شـاید این جلسـات بتوانند مشـکلات 

کشـور را حـل و فصـل کنند.
جلسـات گفت و گوی ملی که تاکنون دو یا سـه جلسـه  آن 
تشـکیل شـده چهره های سرشناسـی از هر دو جناح همچون 
محمدرضـا باهنر، سـیدمحمد صدر، محمدرضا عـارف، حجت 
الاسـلام ابوترابـی فرد، احمـد توکلی،مجید انصـاری، عزت الله 
ضرغامی و احمد مازنی را در خود جای داده اسـت، شـخصیت 
هایـی کـه البتـه گفتـه مـی شـود هیـچ ماموریتـی از طـرف 
اصولگرایـان و اصلاح طلبان برای حضور در این جلسـات ندارند 
اما به گفته سـیدمحمد صدر عضو مجمع تشـخیص مصلحت 
نظـام و از اعضـای حاضر در جلسـات گفت و گـوی ملی هدف 

مشترک شـان حل مشکلات کشـور است.
اشـتراک  نقطـه  نظـام؛  حفـظ  بـرای  تـلاش   *

طلبـان اصـلاح  و  اصولگرایـان 
سـیدمحمد صـدر دربـاره برگزاری جلسـات گفـت و گوی 
ملـی  گفـت: در حـال حاضـر جلسـات گفـت و گـوی ملی با 
حضـور افـرادی همچـون آقای باهنـر، حجت الاسـلام ابوترابی 
فـرد، آقـای عـارف، آقای ضرغامـی و آقای احمد مازنـی و بنده 
در حـال برگزاری اسـت که البته آقای مجید انصـاری هم جزو 
این گروه هسـتند. واقعیت آن اسـت که در جمهوری اسـلامی 
از ابتـدای پیروزی انقلاب دو جریان سیاسـی شـکل گرفت که 
در ادوار مختلـف اسـامی مختلفی داشـتند، در مقطعی عنوان 
چـپ و راسـت، کمـی بعدتر پیروان خـط امـام و گروهی دیگر 
در مقابـل شـان و حال هم تحت عنوان اصولگـرا و اصلاح طلب 
فعـال هسـتند که هر کدام افـراد و احزاب مشـخصی دارند؛ هر 
دو این گروه ها دارای پیشکسوتانی ریشه دار و با سابقه انقلابی 
و دارای مسـئولیت در نظام جمهوری اسـلامی هسـتند که در 
مبـارزه بـا رژیم شـاه و بعـد از آن تاسـیس جمهوری اسـلامی 
نقـش جدی و موثر داشـتند و البتـه هر دو گروه همـواره مورد 

تاییـد امـام )ره( و مقام معظم رهبـری بودند.
عضو مجمع تشـخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه هر 
دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا نقاط مشـترک بسیاری با هم 
دارنـد، افزود: مهم ترین نقطه اشـتراک این دو جریان سیاسـی 
ایـن اسـت که برای حفظ نظـام البته با روش ها و اندیشـه های 
متفـاوت تـلاش می کنند که امـری کاملا طبیعـی و پذیرفته 
شـده اسـت، نقطه اشـتراک دیگر این دو جریان را مـی توان از 
ایـن منظـر توصیف کـرد که هیـچ گاه یک اصـلاح طلب نمی 

توانـد دارای اصـول نباشـد و یک اصولگرا هم نمـی تواند دنبال 
اصلاحـات نباشـد، پس در این جا هم اشـتراکاتی وجـود دارد.

صـدر بـا تاکیـد بر ضـرورت وجـود دیـدگاه هـای مختلف 
در فعالیـت های سیاسـی هر کشـوری تجربه حضور خـود در 
بسیاری از کشورهای کمونیستی، سوسیالیستی و سرمایه داری 
و غربـی را یادآور شـد و گفت: طبق مشـاهداتی که داشـتم در 
کشـورهای کمونیسـتی علی رغم اینکه اوضاع اقتصادی مردم 
در شـرایط بدی نبود اما مردم احسـاس خفقان داشـتند یعنی 
مشـخص بود که در این کشـورها آزادی وجود ندارد و مردم به 
لحاظ مسـائل سیاسـی محدودیت دارند ولی این احسـاس در 
کشـورهای غربی وجود نداشـت به طوریکه مشخص بود مردم 
احسـاس فشـار و دیکتاتوری نمـی کنند. علت این بـود که در 
کشـورهای بلـوک شـرق حکومـت تک حزبـی و فقـط حزب 
کمونیسـت حاکـم بـود امـا در کشـورهای غربی تعـدد احزاب 
وجود داشـت، بر اسـاس همین تجربه بود که وقتی وارد وزارت 
کشـور شـدم موضوع اجرای قانون احزاب را پیگیری کردم که 
البتـه اجـرای آن بنا به مصلحت تا پایـان جنگ معطل ماند اما 

بعـد شـکل اجرایی به خـود گرفت.
* بایـد اجـازه بدهیـم کـه مـردم از حزب یـا دولت 

خسـته شـوند نه نظام
وی بـا تاکید بر اینکـه وجود احزاب مختلف امـری ضروری 
و راه نجـات کشـور از دیکتاتـوری و اسـتبداد اسـت کـه بایـد 
اجرایـی شـود، تصریـح کـرد: واقعیت آن اسـت که بـرای بیمه 
شـدن نظام باید احزاب مختلف در کشـور وجود داشـته باشند 
زیـرا مـردم همـواره ایـن طـور بـوده کـه بعـد از مدتـی از یک 
حزب یا دولت خسـته می شـوند و دنبال تغییر هسـتند، خب 

طبیعـی اسـت که اگـر ما اجازه ایـن تغییرو تحـول را در داخل 
نظـام بدهیـم مردم هیـچ گاه به طرف تغییر نظام نمـی روند و 
انقـلاب نمـی کنند اما اگر فقـط یک حزب و یک گـروه حاکم 
بـوده و هیـچ تغییری ایجاد نشـود و مردم خود را در شـرایطی 
ببیننـد کـه تغییـرات در چارچوب نظـام امکان پذیر نیسـت . 
وی بـا تاکیـد بر اینکه فعالیت های سیاسـی در کشـور باید به 
سـمت فعال شـدن جدی احزاب باشـد، تصریح کرد: در همین 
مسـیر و در جریـان گفت و گـوی ملی هم تلاش شـده تا افراد 
ریشـه دار، عاقل و میانه رو و البته دارای اندیشـه های متفاوت 
سیاسـی از دو جریـان اصولگـر و اصلاح طلـب کـه می توانند با 
هم صحبت کنند جلسـاتی با هم داشـته باشـند تا زمینه رفع 

مشـکلات فراهم شود.
* اصـل گفت وگـوی ملـی بـا تندروهـا از اسـاس 

مـردود اسـت
وی در پاسـخ بـه ایـن سـوال که چـرا از افـراد رادیـکال هر 
دو جریـان بـرای حضـور در جلسـات دعوت نمی شـود، گفت: 
واقعیـت آن اسـت کـه یکـی از ویژگی های افـراد و گـروه های 
تنـدرو ایـن اسـت کـه به هیـچ وجـه نمـی توانند بـا مخالفان 
خـود گفـت وگو و مذاکره کننـد؛ ببینید لازمه گفـت وگو این 
اسـت کـه طـرف گفـت و گـو فـارغ از اصولگـرا، اصـلاح طلب 
یا شـخصیت مسـتقل سیاسـی بودن از نظر روانی شـخصیت 
متعادلـی باشـد، افـراد افراطـی و تنـدرو در جریـان مذاکـره به 
محـض اینکه کلمـه ای در مخالفـت با خود می شـنوند فضا را 
به سـمت تنـش، دعـوا، فریـاد زدن و احیانا فحـش و اهانت به 
طـرف دیگـر گفت وگـو می برنـد بنابرایـن اصل گفـت وگو با 

چنیـن افـرادی از اسـاس مردود اسـت.

وی بـا بیـان اینکـه جلسـات گفت و گـوی ملی بر اسـاس 
همیـن رویکـرد که طـرف مقابـل می تواند نظـری مخالف من 
داشـته باشـد در حـال برگـزاری اسـت، ادامـه داد: هـم اکنون 
افـرادی کـه در جلسـات گفـت و گـوی ملـی حضـور دارنـد 
افـرادی هسـتند که از ویژگی میانـه روی و تحمل نظر مخالف 
برخوردارنـد کـه امیدواریـم این نـگاه و رویکرد به  افـراد و گروه 

هـای مختلـف تعمیم پیـدا کند.
* نیازمند انسجام ملی هستیم

عضـو مجمع تشـخیص مصلحت نظـام درباره علت شـکل 
گیـری گفـت و گـوی ملـی در شـرایط کنونـی، تاکیـد کـرد: 
واقعیت آن اسـت که امروز مملکت در شـرایط حساسـی است 
بـه ویژه با شـری که ترامپ و تیمش علیه ایران بـه راه انداخته 
و هـر روز هـم فشـارهای خـود را افزایـش مـی دهند مملکت 
بیـش از هـر زمان دیگری نیاز به انسـجام ملـی دارد که ما هم 
برای رفتن به سـمت انسـجام ملی گفت وگوی ملی را شـروع 

کردیـم کـه امیدواریم به نتایج خوبی برسـیم.
* مشـارکت حداکثـری در انتخابـات از محورهـای 

جلسـات گفـت وگـوی ملی
سـیدمحمد صـدر دربـاره خروجی جلسـات گفـت و گوی 
ملـی نیـز گفـت: ببینیـد واقـع امر آن اسـت کـه هـر دو گروه 
اصلـی اصولگـرا و اصـلاح طلـب در ارزیابـی هـای خـود به این 
نتیجه رسـیده اند که یکسـری اشکالات در کشـور وجود دارد، 
بناسـت در جلسـات این دغدغه ها از سوی هر دو طرف مطرح 
شـود تـا اگـر با هم به تفاهم رسـیدند وارد فاز اجرا بـرای حل و 
فصل آن شـوند، طبیعی اسـت که برای حل مشـکلات نتیجه 
مذاکرات و راهکارهای درنظر گرفته شـده در جلسـات گفت و 
گـوی ملـی کـه به تایید هـر دو جریان رسـیده بـه نمایندگان 
مجلـس، دولـت و رهبـری اعلام شـود؛ به طور مثـال قطعا هر 
دو گـروه معتقدنـد که مـا در انتخابات پیش رو باید مشـارکت 
حداکثری و بسـیار فعال داشـته باشـیم؛ خب سـوال این است 
کـه برای رفـع این دغدغه و اینکه مردم به حضـور در انتخابات 
ترغیب شـوند چـه کارهایی بایـد انجام شـود؟ در اینجـا ما در 
نشسـت هـای گفـت و گـوی ملـی دربـاره راهکارهـا به بحث 
می نشـینیم تا چنانچه نتیجه ای حاصل شـود آن را به رهبری، 
شـورای نگهبـان، مجلس و دولت اعلام کنیـم. نکته قابل تامل 
این اسـت کـه در ارائه راهکارها هر دو جریان به تفاهم رسـیده 

انـد کـه گامـی رو به جلو خواهـد بود.
* جلسـات گفت وگـوی ملـی ماهیانـه و در دفاتـر 

اعضـا برگـزار می شـود
عضو مجمع تشـخیص مصلحت نظام با بیان اینکه تاکنون 
دو الی سـه جلسـه برای گفت و گوی ملی برگزار شـده اسـت، 
ادامـه داد: این جلسـات بـه صورت ماهانـه در دفاتر اعضا برگزار 
مـی شـود و به طـور حتم در آینـده به مجموعه فعلـی افرادی 
اضافه خواهند شـد، شـیوه اضافه شـدن هم اینگونه اسـت که 
از سـوی افـراد حاضـر اعضایی معرفی می شـوند تا چنانچه به 
تایید سـایر اعضا رسـید افراد جدید به مجموعه اضافه شـوند.

سید محمد صدر: 

خروجی جلسات »گفت وگوی ملی« به رهبری اعلام می شود
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دوست داشتن برادرانت

 از دينْ دوستى آدمى است.

سه شنبه - 18 تیر 1398- سال بیست و دوم - شماره  4838

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به وضعیت مناسب سدهای 
بالادست استان شامل کوچری، ۱۵ خرداد، ساوه و کبار گفت: به لطف بارندگی های اوایل 

سال جاری وضعیت سدهای استان در شرایط مناسبی قرار دارد.
محسن بهشتی ، با اشاره به وضعیت مناسب سدهای بالادست استان شامل کوچری، 
۱۵ خرداد، ساوه و کبار اظهار داشت: به لطف بارندگی های اوایل سال جاری وضعیت 

سدهای استان در شرایط مناسبی قرار دارد.
وی با بیان اینکه 4۵ میلیون مترمکعب از حق آبه های استان با پیگیری های صورت 
گرفته به استان تخصیص داده شده است، ابراز کرد: از این میزان 40 میلیون مترمکعب 
در راستای حق آبه های زیست محیطی در دشت مسیله است که این حجم آب کمک 

مناسبی به دریاچه نمک، مراتع منطقه و کاهش ریز گردها خواهد کرد.
معاون امور عمرانی استانداری قم با تأکید بر اینکه نبود آب در پایین دست استان قم 

مشکلاتی را به همراه داشته است، عنوان کرد: پنج میلیون مترمکعب از حق آبه های 
تخصیصی مربوط به کشاورزان استان است که با تنظیم خروجی ها در حال مدیریت این 

حجم آب برای کشاورزان استان هستیم.
وی جاری شدن آب در مسیر رودخانه سطح شهر قم را موردتوجه قرار داد و گفت: 
طبق دستور استاندار آب تخصیص یافته به قم طوری آزادسازی می شود که تا پایان 
شهریورماه شاهد عبور این آب از داخل شهر باشیم که این کار نقش مهمی در ایجاد نشاط 

اجتماعی در استان داشته است.
بهشتی ضمن تأکید بر لزوم صرفه جویی در مصرف آب در استان قم یادآور شد: آب 
تخصیص یافته از سد دز به استان قم محدود بوده که باید همشهریان علیرغم افزایش 
مصرف آب باید با همکاری و صرفه جویی طوری فعالیت داشته که این حجم آب تا پایان 

سال کفاف مردم استان قم را بدهد.

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

سدهای استان قم در شرایط مناسبی قرار دارد

دبیر کمیسیون هماهنگی بانکهای قم 
با اشاره به اینکه بانک های استان برای 
فعالیت های  نیاز  تامین سرمایه مورد 
اقتصادی آمادگی کامل دارند، گفت: تولید 
کنندگان دغدغه تامین منابع مالی نداشته 
باشند و بدانند بانک های استان برای 
حمایت از چرخه تولید آنان منابع لازم را 

اختصاص خواهندداد.
غلامرضا صادق زاده درگفت و گو با 
ایرنا، بیان کرد: قم از نظر اقتصادی وضعیت 
پایدار و قابل قبولی دارد و بانک های استان 
تلاش می کنند با تامین به موقع منابع 
مالی مورد نیاز فعالان اقتصادی، موجب 
ارتقا سطح فعالیت واحدهای  حفظ و 

تولیدی شوند.

وی افزود: با همه سختی های موجود، 
عالان اقتصادی درقم با پشتیبانی مالی 
ادامه می  بانکها، به کسب و کار خود 
خلاقیت  دهنده  نشان  این  که  دهند 
تولیدکنندگان استان برای تبدیل کردن 

فضای تحریم به فرصت است.
وی با اشاره به اینکه قم از ظرفیت های 
تولیدی فراوانی برخوردار است، ادامه داد: با 
تعامل خوبی که میان فعالان اقتصادی و 
بانک ها در این استان شکل گرفته است، 
تولیدکنندگان و سرمایه گذاران بسیاری 
جذب قم شدند و این روند موجب تقویت 

سطح تولید و اشغال استان شده است.
صادق زاده گفت: تنها درسال گذشته 
۹ هزار میلیارد ریال اعتبار برای پرداخت 

تسهیلات رونق تولید در قم اختصاص 
به منظور  استان  بانک های  یافت که 
حمایت بیشتر از فعالان اقتصادی، ۱۵ 
درصد بیش از این میزان را تسهیلات 
دادند و امسال نیز ۱0 هزار و ۸00 میلیارد 
ریال اعتبار برای پرداخت تسهیلات رونق 

تولید در قم تخصیص یافته است.
وی بیان کرد: تمام منابع بانک های 
دولتی فعال درقم برای حمایت از تولید 
استان  اقتصادی  فعالان  و  کنندگان 
اختصاص می یابد و بحث استفاده از این 
منابع در سایر مناطق کشور صحت ندارد.

وی ادامه داد: مدیران بانک های استان 
تمام تلاش خود را به کار گرفته اند تا خط 
تولید کارخانه ها فعال باشد و کارگران 

از نظر شغلی وضعیت پایداری را سپری 
کنند و ما مطمئن هستیم که این شرایط 

اقتصادی را به خوبی سپری می کنیم.
۲هزار و ۳00 واحد صنعتی کوچک، 
متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که 
از این تعداد حدود ۹0 درصد مربوط به 
صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین 
حدود ۵4 هزار تن در واحدهای صنعتی 

استان فعالیت می کنند.
صنعتی  شهرک  هفت  دارای  قم 
شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
محمود آباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - 
و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و 
چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، 

سیرو و طغرود است.

دبیر کمیسیون هماهنگی بانکهای استان قم:

بانکهای قم از چرخه تولید حمایت می کنند

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی 
استان قم گفت: حجم تولید تخم مرغ در استان بسیار 
بالاست و علاوه بر تأمین نیاز قم، بیش از ۵0 درصد آن به 

بازارهای سایر نقاط کشور صادر می شود.
علی اصغر همت بیان کرد: صنعت طیور به خصوص در 
بخش مرغ تخم گذار یکی از مهم ترین بخش های اقتصادی 
قم را تشکیل می دهد و به همین علت باوجود تحریم های 
ظالمانه دشمنان پیش بینی های لازم برای پاسخگویی به 
نیازهای این حوزه و حمایت از فعالان آن، انجام شده است.

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم 
در ادامه با اشاره به آخرین وضعیت صنعت طیور استان 
گفت: میزان جوجهریزی گوشتی در قم طی خردادماه 

یک میلیون قطعه و مرغ تخم گذار چهار میلیون و ۷۵0 هزار 
قطعه بوده است.وی افزود: همچنین در راستای حمایت از 
تولید و ضرورت فرآیند تأمین گنجاله سویا از مبادی ورودی 
تا مصرف کننده نهایی، معاونت بهبود تولیدات دامی سازمان 
جهاد کشاورزی قم طی یک ماه گذشته ۶ هزار و ۳۱۳ تن 
سویا، سه هزار و ۸۳0 تن ذرت و ۱۶0 تن سبوس رابین 

واحدهای طیور استان توزیع کرده است.
وی بیان کرد: در ادامه با تلاش های صورت گرفته برای 
حمایت بیشتر از فعالان این بخش، موضوع معافیت اخذ 
عوارض از پروانه های فعالیت های دام پروری مورد تأکید 
مسئولان قرار گرفت و از شهرداری ها و دهیاری ها خواسته 

شد حسب قانون عمل کنند.

حدود ۶00 واحد مرغداری در استان قم وجود دارد که 
از این تعداد ۳۱۱ واحد مرغداری گوشتی به ظرفیت پنج 
میلیون و ۷00 هزار قطعه و ۱۷4 واحد مرغداری تخم گذار 

به ظرفیت هشت میلیون و ۷00 هزار قطعه است.
تراکم  ازنظر  کشور  استان  چهارمین  قم 
مرغداری های فعال است؛ این استان رشد قابل توجهی 
در صنعت طیور دارد و به طور میانگین هشت درصد 
نیاز تخم مرغ و سه درصد نیاز مرغ گوشتی کشور را 

تامی ن می کند.
همچنین هرساله در قم حدود ۷0 هزار تن تخم مرغ و 
40 هزار تن گوشت مرغ تولید می شود که حجم بالایی از 

آن به سایر استان های کشور صادر می شود.

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

 نیمی از تخم مرغ تولیدی قم به خارج از استان صادر می شود

نامحـرمانه

دریـچه

حوادث

آخرین آماراز تلفات و مصدومان زمین لرزه مسجد سلیمان
رئیس سازمان امداد و نجات هلال احمر از ترک های جزئی منازل در ۱0 روستا و تخریب بیش از 
۵0 درصدی هشت خانه در پی زلزله مسجد سلیمان خبر داد. مرتضی سلیمی در گفت و گو با ایسنا 
درباره آخرین آمار از خسارات و مصدومان زمین لرزه ۵.۷ ریشتری شهرستان مسجد سلیمان استان 
خوزستان اظهار کرد: این زلزله که ساعت ۱۱ و ۳0 دقیقه شهرستان مسجد سلیمان را لرزاند تا کنون 
هفت پس لرزه داشته است. بزرگترین آن 4.۷ ریشتر بود که ساعت ۱۱ و ۵۶ دقیقه این شهر را به لرزه 
در آورد.وی با بیان اینکه این زلزله در مجموع 4۵ مصدوم داشته است، گفت: 4۲نفر در شهرستان مسجد 
سلیمان و سه نفر در شهرستان ایذه مصدوم شدند. یک نفر نیز پس از وقوع زلزله بر اثر سکته قلبی جان 
خود را از دست داد.رئیس سازمان امداد و نجات هلال احمر با اشاره به اینکه طبق ارزیابی های صورت 
گرفته و اعلام فرمانداری ها در شهرستان های لالی، اندیکا، گتوند، شوشتر، ایذه و باغملک خسارات  و 
صدمات جانی و مالی گزارش نشده است،اظهارکرد: تاکنون خسارات ۱۵ روستا ارزیابی شده است که 
نشان می دهد خانه های ۱0 روستا دچار ترک های جزئی شده است و در پنج روستای دیگر هشت خانه 

دچار تخریب بیش از ۵0 درصدی شده اند.

 رقم فرار مالیاتی از زبان وزیر اقتصاد
 وزیر اقتصاد با بیان اینکه باید در سال جاری فراری های مالیاتی را در تور انداخت، بیان کرد: علی رغم 
اینکه سازمان امور مالیاتی به دنبال افزایش درآمد های مالیاتی است، اما هرگز به دنبال فشار به مودیان 
خوش حساب و خوش عملکرد نیست و هیچ دلیلی وجود ندارد برای اینکه درآمد های مالیاتی افزایش 

یابد به مودی خوش حساب که عملکرد مالیاتی خوبی دارد، فشار وارد شود.
فرهاد دژپسند با تاکید بر اینکه یکی از مجرا ها برای کاهش فرار های مالیاتی افزایش اطلاعات از 
مودیان است، افزود: پس از این اقدام باید در زمینه اطلاع رسانی قوانین اقدام کرد تا پایه های مالیاتی 
افزایش یابد.این عضو کابینه دولت دوازدهم، با بیان اینکه فرار های مالیاتی حدود 40 هزار میلیارد تومان 
برآورد شده که شامل فرار ها و معوقات است، ادامه داد: برخی می گویند رقم فرار مالیاتی ۲۵ هزار میلیارد 
تومان است که حتی اگر همین رقم وصول شود، می توان جهش قابل توجهی در تحقق درآمد های 

مالیاتی ایجاد کرد. 

ویزای اربعین حذف شد 
 معاون سیاسی وزیر کشور از حذف ویزا برای زائران اربعین خبر داد و گفت: زائران با گذرنامه به 
زیارت می روند.حسین ذوالفقاری معاون سیاسی وزیر کشور با سپهبد محمد بدر، معاون وزیر کشور عراق 
و هیات همراه دیدار و تفاهمنامه ای با هیات عراقی امضا کرد.ذوالفقاری گفت: در این دیدار تصمیماتی 
برای حل مشکل زائران اربعین گرفته شد تا رفت و آمد برای زائران آسان شود. بر این اساس صدور ویزا 
برای زائران اربعین حذف و زائران تنها با گذرنامه، بر اساس هماهنگی و بیمه نامه به زیارت می روند.وی 
ادامه داد: قرار شد دو کشور در خصوص بازگشایی مرز خسروی تلاش کنند که اگر زمینه رفت و آمد 
در آن مسیر حل شد به تردد زائران کمک شود.معاون سیاسی وزیر کشور افزود: بر اساس توافق از اول 
محرم انتقال مواد غذایی بدون گرفتن عوارض و از مرز سومار انجام می شود.ذوالفقاری ادامه داد: آمادگی 
داریم امکانات حمل و نقل زائران را در اختیار طرفین عراقی قرار دهیم تا به جابجایی زائران کمک شود.

اعتراض به معطلی تیم ملی والیبال در فرودگاه شیکاگو
 وزارت امور خارجه به رفتار دولت آمریکا با تیم ملی والیبال ایران و معطلی بازیکنان در فرودگاه 
شیکاگو اعتراض کرد. »محسن بهاروند« مدیرکل آمریکای وزارت امور خارجه از طریق سفیر سوئیس در 
تهران به معطل کردن تیم والیبال کشورمان در فرودگاه شیکاگو برای ورود به آمریکا اعتراض کرد.وی 
ضمن اعتراض به رفتار مقامات آمریکایی تصریح کرد: اگر آمریکا نمی تواند منصفانه و بی طرفانه میزبان 
همه تیم های ورزشی باشد، بهتر است از میزبانی مسابقات ورزشی خودداری کند.تیم ملی والیبال ایران 
که برای شرکت در مرحله نهایی لیگ ملت ها به شیکاگو سفر کرده است، در فرودگاه این شهر چهار 
ساعت معطل شد.تیم ملی والیبال ایران بامداد شنبه از تهران راهی شیکاگو شد تا در مرحله نهایی لیگ 
ملت ها به میدان برود. کاروان تیم ایران پس از حدود ۳0 ساعت به شیکاگو رسید اما در این فرودگاه هم 
دچار مشکل شد.مسئولان فرودگاه شیکاگو برخلاف رویه معمول، تیم ایران را حدود چهار ساعت معطل 

کردند تا کارهای مربوط به خروج تیم از فرودگاه انجام شود.

مشاور روحانی: با »گاندو« گنده نمی شوید 
 حسام الدین آشنا، مشاور رییس جمهور در توئیتر نوشت: دولت نه اجازه و نه پول دارد که سریال 
بسازد. صدا و سیما هم پول ندارد که سریال بسازد.ولی گویا جای دیگری هست که برای تضعیف نهاد 
دولت هم پول فراوان دارد، هم مجوزها و مشوق های لازم را دریافت کرده است و هم می تواند صدا و 

سیما را الزام به پخش کند.با گاندو، گنده نمی شوید.ماهی از سر گنده گردد نی زدم.

یادداشت های شهر ویرانه/۴۲
محمد خامه یار

چه لطفی بالاتر از این که خداوند بر ما منت می گذارد تا پاسی از شب در کوچه پس کوچه های شهر 
در خانه های مردم را بکوبیم و  به صدا درمی آید هدایای مردمی را تقدیم آنان کنیم. یادم می آید عباس 
قاسمی روز اول که به پل دختر آمد و پایش به قرارگاه باز شد، محموله ای را آورد بود و پس از تخلیه آن 

آهنگ بازگشت را داشت و به او گفتم: مرد حسابی می خواهی کجا برگردی؟
گفت: دلم نمی آید ولی مجبورم برگردم.

قاسمی از جهادکشاورزی با کامیونی که آمده است، ماموریت یکی دو روزه داشت که با درخواستم 
موافقت می شود و ماموریتش را تمدید می کنند. او حدود بیست روزی کنار مردم سیل زده می ماند و 
روز و شب برایش معنا ندارد و همیشه گوش به زنگ خدمت است. تقریبا همه بچه هایی که دور و برم 

هستند از چنین روحیه خدمتگذاری برخوردارند. 
حاج اکیر عطایی دورانی فرمانده زرهی لشکر بود و حالا هم جاهای مختلف به ویژه ستاد بازسازی 
عتبات برای خود بیا و برویی دارد و نیروهایی که به همراه آورده است از چنین مکنت و موقعیت اجتماعی 
برخوردارند. با این حال به خاطر خدمت به مردم هر کاری که از دستشان برمی آید مثل دوران دفاع 

مقدس از آن دریغ نمی کنند.
در خلوت خودم در سکوت نیمه های شب وقتی به خاطر خستگی در گوشه کوچه ای چنباتمه 
می زنم، به حال بچه ها غبطه می خورم که اخلاص را سرمایه بزرگ برای زندگی آنان می بینم. خوشا 

به حالشان.

در سه ماهه نخست امسال رخ داد

جان باختن۴3 تن براثر تصادف در محورهای مواصلاتی قم 
رئیس پلیس راه قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان خردادماه، 4۳ تن در محورهای مواصلاتی این 

استان براثر تصادف جان خود را از دست دادند.
سرهنگ مختار پناهی: میزان تصادف های فوتی در این مدت نسبت به مدت زمان مشابه سال 
گذشته هفت درصد کاهش داشته است.وی ادامه داد: در سه ماهه نخست امسال، ۲۱4 تن براثر 
تصادف درجاده های قم مصدوم شده اند که نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته ۱۸ درصد کاهش 
داشته است.به گفته وی، میزان تصادف های خسارتی در این مدت در سطح جاده های قم ۳0 درصد 
افزایش یافته است.پناهی تصریح کرد: بیشترین تصادف ها در سطح محورهای استان به ترتیب در آزادراه 
قم - کاشان، بزرگراه قم - سلفچگان و محور قم - جعفریه رخ داده و تصادف های فوتی در آزادراه قم 
-تهران ۶0 درصد نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته کاهش داشته است.وی بابیان این که بیشتر 
تصادف ها در سطح جاده های استان به دلیل واژگونی خودروها بوده است افزود: توجه نکردن به جلو، 
خواب آلودگی، سرعت و سبقت غیرمجاز از دیگر علل تصادف ها به شمار می آید.وی وضعیت ترافیک در 
جاده های قم در حال حاضر را روان اعلام کرد و افزود: وضعیت ترافیک در روزهای آخر هفته در آزادراه 
قم -تهران، کمربندی امام علی )ع( و جاده های روستایی و بخش ها سنگین و روان می شود.پناهی بابیان 
این که پلیس راه استان قم با استفاده از حداکثر توان نیرویی و خودرویی و نیروهای کمکی، در خدمت 
همشهریان و زائران است، به رانندگان توصیه کرد قبل از سفر از سلامت خودروی خود اطمینان داشته 
باشند و در صورت نقص فنی نسبت به رفع آن اقدام نمایند.وی گفت: رانندگان از سرعت و سبقت 
غیرمجاز پرهیزکرده، هر ۲ ساعت رانندگی به مدت ۱۵ دقیقه استراحت کنند و استفاده از کمربند ایمنی 
برای تمامی سرنشینان الزامی است.پناهی بابیان این که رعایت فاصله طولی با خودرو جلو می تواند در 
کاهش تصادف ها نقش بسزایی داشته باشد ابراز امیدواری کرد: با رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی از 

سوی رانندگان شاهد کمترین تصادف ها در سطح جاده های قم در تابستان ۹۸ باشیم.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 60 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۶0 کیلو و ۷00 گرم تریاک و دستگیری 4 نفر قاچاقچي در 

قم خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در تمرکز اقدامات پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم بر 
روي عناصر اصلي تهیه و توزیع مواد افیونی، مشخص شد چند تن از قاچاقچیان قصد دارند با ۲ دستگاه 
خودرو پژو 40۵ و سمند سورن، محموله مواد مخدر را از جنوب کشور و با عبور از محور مواصلاتی قم 
به شهرستان ملارد منتقل کنند، بنابراین موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.وی گفت: 
در ادامه پس از هماهنگی های قضائی، مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان جهت شناسایی و 
دستگیری متهمان، به محور مواصلاتی اعزام و سرانجام با کنترل نامحسوس تردد خودروهای عبوری، هر 
۲ خودرو را شناسایی کردند.فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: رانندگان بدون توجه به دستور 
توقف و هشدارهای مکرر پلیس، قصد متواری شدن داشته اما با هوشیاری مأموران، خودروها متوقف و 
4 نفر در این رابطه دستگیر شدند.سردار آقاخانی گفت: در نهایت طی عملیات مذکور ۶0 کیلو و ۷00 
گرم مواد مخدر از نوع تریاک در قالب 4۹ بسته کشف و متهمان نیز به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

آیت الله لطف الله صافی گلپایگانی از 
مراجع تقلید گفت: اگر امر به  معروف و نهی 
از منکر همگانی شود و همه مردم وقتی 
خلافی دیدند که امنیت و حیات جامعه را 
به خطر می اندازد اعتراض کنند، آن هم با 
بیان و رفتار مناسب، حتماً موثر خواهد بود 
و ریشه خلاف و منکر خشکیده خواهد شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی آیت الله 
صافی گلپایگانی، وی در دیدار مسئولان 
طرح حافظان حریم حرم آستان مقدس 
احیای  لزوم  )س(،  معصومه  حضرت 
این دو فریضه الهی را یادآور شد و افزود: 
امربه معروف و نهی از منکر واجب کفایی 
است و هرکسی که این دو فریضه الهی را 
نادیده بگیرد، در پیشگاه پروردگار مسئول 
است.وی اضافه کرد: این طرح و اقدامی که 
شروع کردید و ان شاءالله موجب احیای این 

دو فریضه الهی شود، بسیار کار ارزشمند و 
بزرگی است.

این مرجع تقلید، اهمیت امربه معروف و 
نهی از منکر را از کارهای دیگر بالاتر دانست 
و گفت: حیات طیبه جامعه زمانی است که 

مردم امربه معروف و نهی از منکر را به معنای 
حقیقی اش اجرا کنند. اصلًا حفظ دین و 
ایمان و پاک بودن جامعه، به امربه معروف و 
نهی از منکر وابسته است و اگر این موضوع 

نادیده گرفته شود، فساد فراگیر می شود.

آیت الله صافی گلپایگانی با اشاره به 
جایگاه شهر مقدّس قم و حوزه مبارک 
آن، تصریح کرد: شهر قم باید در این زمینه 
پیش قدم و الگو برای دیگر شهرها باشد. 
اینجا حرم اهل بیت )ع( است. نه تنها حرم 
مطهّر حضرت فاطمه معصومه حرم است 
بلکه تمام قم، حرم اهل بیت است؛ باید 
مراقب باشیم حرمت آن محفوظ بماند و 
طوری باشد کسانی که قصد هنجارشکنی 

دارند، نتوانند در قم، ابراز وجود کنند.
وی در پایان این دیدار، با تشکّر مجدد از 
متصدیان این طرح، گفت: کاش این جانب 
هم در این کار بزرگی که دارید با شما 
همراه بودم. امیدوارم عنایات خاصه حضرت 
ولی عصر )عج( شامل حال همه شما باشد 
و بتوانید موجبات رضایت خاطر مبارک 

ایشان را فراهم آورید.

 آیت الله صافی گلپایگانی: 

همگانی شدن امر به معروف ریشه خلاف را می خشکاند

آخرین وضعیت مصرف برق کشور را ببینید!کاریکاتور

میانگین قیمت برق در دنیا 200 برابر ایران است؛ بیت کوین هم به تازگی به چرخه مصرف ما اضافه شده است...

مهدی عزيزی

مدیرکل بهزیستی استان قم :

نشاط اجتماعی سبب کاهش
 آسیب های اجتماعی می شود

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: یکی از نیازهای جامعه و جوانان، 
نشاط اجتماعی بوده که اوقات فراغت جوانان را باید با تفریحات سالم، با توجه 

به فرهنگ مذهبی خودمان و بر اساس نیازهای جامعه پر کنیم.
رضا سلیقه در حاشیه بازدید از جشنواره اقوام و عشایر استان قم که 
به همت سازمان فرهنگی،هنری و ورزشی شهرداری قم در بوستان علوی 
در حال برگزاری است، نسبت به راهکارهای آسیب های اجتماعی، اظهار 
داشت: یکی از نیازهای جامعه و جوانان، نشاط اجتماعی بوده که اوقات 
فراغت جوانان را باید با تفریحات سالم، با توجه به فرهنگ مذهبی خودمان 
و بر اساس نیازهای جامعه پر کنیم.مدیرکل بهزیستی استان قم آموزش 
استاندارد را توسط دستگاه های متولی آسیب های اجتماعی بسیار مهم 
برشمرد و برگزاری طرح محله سلامت را از نقاط قوت در جهت اتحاد و 
انسجام بین دستگاهی دانست و افزود: اخیراً هفتمین مرحله طرح محله 
سلامت توسط سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم و با همکاری 
دستگاه های اجتماعی استان برگزار شد و با توجه به اینکه درصد آسیب ها 
در خانواده هایی با سطح ابتدایی و پایین تر، بیشتر است هرقدر سطح آن ها از 
نظر اطلاعات دقیق و کاربردی افزایش پیدا کند درصد آسیب پذیری کمتر 
می شود.سلیقه از نیازهای فرهنگی، ورزشی، تفریحی به عنوان خلأهایی یاد 
کرد که ضرورت داشته تا با برنامه ریزی پر شود تا خلأ آن ها با مواد مخدر و 
دیگر آسیب ها پر نشود و تصریح کرد: هرچقدر بتوانیم با تفریحات سالم و 
اطلاعات سالم این خلأها را برای خانواده پر کنیم، این فضا سالم تر می شود 
و همه این تلاش ها در جهت ارتقای دانش و آرامش خانواده هاست و هرچه 
قدر نسبت به آسیب ها بیشتر مطلع شوند و نشاط بیشتری داشته واکسینه تر 
می شوند.وی با تأکید بر اینکه نمی توان مواد مخدر را حذف کرد اما می توانیم 
افراد را توانمند کرده که سمت آن نروند، خاطرنشان کرد: زمانی که صحبت 
از شادی و نشاط می شود، بعضی ها تصور بر کارهای خارج از عرف و فرهنگ 
دارند، در صورتی که شادی مبتنی بر چهارچوب فرهنگی و دینی خودمان 
ملاک است.مدیرکل بهزیستی استان قم یادآور شد: باید سعی کرده 
رضایتمندی افراد را از زندگی بالا ببریم، به عنوان نمونه بعضی به وسیله کار، 
بعضی از نظر مالی و بعضی با پر کردن اوقات فراغت جوانان، رضایتمندی 
و امید به آینده که با نشاط اجتماعی بخش قابل توجهی از آن ایجاد خواهد 
شد و این یعنی ما خانواده ها را به قدری مطلع و بانشاط کنیم که در زندگی 
هدف داشته باشند.سلیقه عنوان کرد: مطمئناً خانواده های دارای هدف و 
انگیزه می توانند در جامعه با آسیب کمتری زندگی کنند و ایجاد نشاط 
اجتماعی توأم با آگاهی بخشی، نتیجه بخش است اما باید گسترش پیدا کند.

امام جمعه پردیسان :

شهرداری قم شادی را 
در تمام شهر توسعه دهد

امام جمعه پردیسان قم با بیان اینکه بدون شادی و نشاط، معنویت امکان 
ندارد، گفت: در جشنواره اقوام و عشایر، شادی های خوبی دیدیم که سازمان 
فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم باید آن را در تمام شهر توسعه دهد.

با  همزمان  قوامی  الدین  صمصام  سید  حجت الاسلام والمسلمین 
جشن های دهه کرامت و سال رونق تولید ملی در بازدید از جشنواره اقوام 
و عشایر استان قم که به همت سازمان فرهنگی،هنری و ورزشی شهرداری 
قم در بوستان علوی در حال برگزاری است، با اشاره به اینکه عنوانِ »قم 
دوست داشتنی« که برای شعار این جشنواره انتخاب شده بسیار جالب است، 
اظهار داشت: قم به ظاهر خشک و غم انگیز تلقی می شود و این نمایشگاه 
تلاش دارد که نشان دهد در این شهر شادی هم وجود دارد.امام جمعه 
پردیسان قم بابیان اینکه علیرغم برخی نظرات نادرست کنار حوزه علمیه 
و مراجع تقلید، زیبایی و شادی و آرامش هم وجود دارد، افزود: جمعیت و 
مدنیت قم رو به افزایش بوده و مهاجر هم در این شهر زیاد است و این نشاط 
اجتماعی، بهترین پیام از یک مرکز جهانی است.قوامی با تصریح بر اینکه 
این نمایشگاه سبب وحدت بین عشایر نیز شده است، گفت: این نمایشگاه ها 
می تواند صنعت گردشگری را به شدت کمک کند و برخلاف تصوری که 
گردشگری در قم ضعیف است، می توان قم را در کنار حرم حضرت معصومه 
)س( و مسجد مقدس جمکران که مرکز و محوریت گردشگری بوده را با 
انواع و اقسام جاذبه های باستانی و قومی و صنایع دستی که داشته جلوه 
بیشتری ببخشد.وی معنویت را دارای چهار پایه دانست که یکی از آن ها 
شادی و دیگری امید و آرامش و اطمینان بوده که بدون شادی، معنویت 
امکان ندارد و خاطرنشان کرد: این چهار موضوع باهم بوده و اگر یکی نباشد.، 
مانند میزی بوده که یک پایه نداشته باشد، شما می بینید که علمای بزرگ 
در زندگی خودشان و در بین شاگرد و کرسی های درسی که داشتند شاد 
هستند.امام جمعه پردیسان قم یادآور شد: شادی باید تعریف شود و روی آن 
کار جدی صورت گیرد تا با تولید و مدیریت شادی، آثار آن به معنویت ختم 
شود، چراکه مبنای معنویت، شادی و امید است و در این چهار موضوع، 
اصل نخست شادی است که ما باید آن را فرهنگ حاکم بر شهر کنیم.

قوامی تأکید کرد: بدون شادی و نشاط، معنویت امکان ندارد و این خود 
یک کد بوده که شادی ملاک است که معنویت را تقویت کند. در جشنواره 
اقوام و عشایر، شادی های خوبی دیدیم که سازمان فرهنگی، هنری ورزشی 

شهرداری قم باید آن را در تمام شهر توسعه دهد.

دبیر برگزاری دومین جشنواره سرود رضوی  خبرداد

راهیابی ۲0 گروه به اختتامیه 
جشنواره سرود رضوی 

دبیر برگزاری دومین جشنواره سرود رضوی با اشاره به ارسال ۱۳0 اثر 
به دبیرخانه این جشنواره گفت: ۲۵ اثر در قالب ۲0 گروه از سراسر کشور به 

اختتامیه این جشنواره راه یافتند.
حسن دلیر روز دوشنبه افزود: دبیرخانه دومین جشنواره سرود رضوی 
به میزبانی قم اسفندماه ۹۷ تشکیل و پس از اعلام فراخوان در فروردین ماه 
سال جاری، مهلت ارسال آثار تا ۳0 خردادماه تمدید شد.وی ادامه داد: با 
فراخوان اعلام شده، ۶۶ گروه از ۲0 استان کشور با ۱۳0 اثر، آثار خود را به 
دبیرخانه این جشنواره ارسال کردند که در داوری اولیه ۲۵ اثر از ۲0 گروه 
به مرحله نهایی این جشنواره راه یافتند.دبیر برگزاری دومین جشنواره سرود 
رضوی افزود: از ۲0 گروه دعوت شده به مرحله نهایی این جشنواره 4 گروه 
متعلق به قم و ۱۶ گروه از استان های مختلف کشور هستند.وی با بیان اینکه 
این جشنواره در دو بخش اصلی و موضوعی برگزار می شود، اظهار داشت: 
بخش اصلی این جشنواره با موضوع شخصیت و سیره حضرت امام رضا )ع(، 
حضرت فاطمه معصومه )س( و حضرت احمد بن موسی شاهچراغ )ع( و 
در بخش ویژه نیز با موضوع نماز، گام دوم انقلاب، فرهنگ ایثار و شهادت 

و همچنین رونق تولید آثاری به دبیرخانه این جشنواره ارسال شده است.
دلیر با اشاره به زمان برگزاری این جشنواره گفت: این گروه ها روز سه 
شنبه ۱۸ تیرماه وارد قم شده و در ۱۹ تیرماه در دو نوبت صبح و عصر در 

تالار مرکزی شهر به ارائه آثار خود می پردازند.

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

آغاز عملیات اجرایی 
فاز ۲رینگ پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات اجرایی فاز۲رینگ پردیسان 
خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی گفت: با هدف روان سازی ترافیک و دسترسی آسان 
به داخل شهر و کاهش ترافیک و زمان سفرهای درون شهری اقدام به 

اجرای فاز دوم رینگ پردیسان شده است.
وی ادامه داد: این بلوار به طول ۳٫۵ کیلومتر و به عرض۱۳٫۵ متر می 

باشد که بیش از 4۶000مترمربع زیرسازی آسفالت نیاز دارد.
مستقیمی در ادامه ابراز داشت: طبق برآوردهای اولیه تکمیل این محور 
بیش از ۲۵میلیارد ریال هزینه خواهد داشت که با اجرای آن اتصال کامل 
بلوار آیت الله بروجردی به بلوار امام علی)ع( برقرار شده و با بهره برداری 
کامل از این پروژه تبادل ترافیکی و سفرهای درون شهری در کمترین زمان 

محقق خواهد شد.

اخبــار

پیام آموزشی 
اگر برای خوردن و آشامیدن از ادامه رانندگی منصرف 

شده و در کنار جاده می ایستید به شما تبریک 
میگوئیم، شما یک رانندۀ قانونمند هستید. 

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک


